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V OKVIRU
Prizadevanja za čim globljo kratkovidno politiko, če eno- 

decentralizacijo upravljanja in stavno z dvigovanjem rok po-
odločanja, za vključitev sle
hernega proizvajalca v gospo
darjenje se — razumljivo — še 
vedno zatikajo na mnogih, 
družbeno-politično bolj ali 
manj pomembnih čereh. Niti 
samoupravni organi, kaj šele 
vsak proizvajalec posebej, na

trjujejo predloge komerciale, 
ki so kajpak »ekonomsko« do
cela utemeljeni? Ali ob tem 
čutijo, dd podpirajo politiko 
zviševanja cen, kajti ostali ko
lektivi ravnajo pač enako? Ali 
vedo, da jih njihovi, strokovno 
»najbolj poklicani« sodelavci

primer nimajo vpogleda v for- zavestno Zapeljujejo v zmoto, 
miranje cen izdelkov ali uslug, ko govore, da oni, kolektiv, s 
ki jih proizvajajo oziroma nu- tako prakso ne bodo nič pri- 
dijo. Odločilno besedo pri tem 'zadeti? Ali je potem še čudno, 
so si pridržale komercialne če strokovni aparat v marsika-
službe.

Ne bi posebej in znova 
opozarjali na ta problem, če 
sedanja praksa ne bi opozarja
la na očitno nasprotje med

terem podjetju še vedno za
vrača kooperacijo; zagovarja 
mnenje, da je treba določeni 
proizvod izdelati v celoti za 
lastno ograjo, da podjetje lah-tu. /tu. i r I v j *« ‘ •/ ’ t S --J   

vsebino in dejansko realizaci- ko vodi samostojno komercial-

Vsi proizvajalci ali samo 
»najbolj poklicani«?

jo pojma skrbnega gospodarja, 
kar uresničujejo naši kolektivi. 
Veliko namreč govorimo o po
membnosti tega, da proizvaja
lec gospodarno upravlja z ži
vim in opredmetenim delom 
na svojem delovnem mestu, v 
okviru svoje enote itd. Glede 
tega je nagrajevanje po delu 
postreglo z več kot prepričlji

vo politiko? In če že pride do 
kooperacije, je spet važno 
vprašanje, kdo bo koga bolj 
privil, da bi čim bolje zaslu
žil...

Jara kača potem nima kon
ca. Kajti neposredni proizva
jalci menda še niso dovolj pa
metni, da bi lahko sodili in od
ločali o komerciali. To ni res,J 4» Jr X - ------------- „

vimi in očitnimi uspehi. Toda kajti dosedanji rezultati naše- 
hkrati s tem nerealna komer- ga gospodarskega razvoja pri- 
cialna politika, ki jo izvajajo čajo, da brez sodelovanja čla- 
mnogi kolektivi, da bi na trgu nov kolektivov ne bi dosegli 
iztisnili zase kar največ je mo- najhitrejše dinamike na svetu, 
goče, prikrito vendarle vedno Slednje pa smo dosegli tudi ta- 
znova pri istem proizvajalcu ko, da je družba poskrbela za 
vzbuja smisel za zviševanje dokaj široko politično eko- 
dohodkov in zaslužka na lahek nomsko vzgojo neposrednih 
in poceni način; z zvišanjem proizvajalcev. Zdaj je treba te 
cen, oziroma z »elastičnostjo oblike samo še obogatiti in 
in prizadevnostjo« komerciale, razširiti, pritegniti slehernega 
Učinkovito in dosledno iskanje proizvajalca. Ne na »ekonom-

REFERAT JOŽETA INGOLIČA NA H. PLENUMU GO SZDL SLOVENIJE

VLOGA IN NALOGE SOCIALISTOVE 
ZVEZE V KOMENALNEM SISTEME

Gradivo, predloženo za današ- dati in,spoznati njihove vzroke, da 
njo plenarno sejo, kaže, kako se bi z zavestno akcijo članstva SZDL
je pri nas po V. kongresu razvijal in vseh naših organizacij prispevali
komunalni sistem, kako se je ši- k še hitrejšemu razvoju in še 
rila dejavnost najpomembnejših uspešnejši demokratizaciji celotne- 
družbenih organizmov in poglab- ga političnega življenja pri nas. 
Ijala vsebina njihovega dela pri, Pri odločanju o našem bodočem 
oblikovanju komune kot samo- delu in nalogah naših organizacij, 
upravne skupnosti delovnih ljudi, pri oblikovanju naših stališč za 
Iz tega gradiva izhaja čedalje več- razvijanje zavestne socialistične 
ja vloga delovnih ljudi — nepo- akcije je gotovo pomembna dose- 
srednih proizvajalcev in upravi jav- dan ja praksa, saj so si naše orga-
cev, in sicer ne samo na področju nizacije pridobile mnoge izkušnje, 
gospodarstva, temveč v vsem druž- zlasti pri izpolnjevanju programa
beno-ekonomskem in političnem 
življenju. Na zborih volivcev, v 
v svetih, komisijah in zborih ljud
skega odbora, v krajevnih skup
nostih in samoupravnih organih —- 
skratka v komuni — državljani 
zmeraj bolj aktivno rešujejo šte
vilna vprašanja in probleme, ki so 
povezani z razvojem proizvodnje, 
produktivnosti dela in z zboljša
njem življenjskih razmer. Ob tem 
odločajo tudi o obsegu in uporabi 
družbenih sredstev, ki so potreb
na za zadostitev njihovih osebnih 
in skupnih potreb.

Hkrati s krepitvijo sistema sa
moupravljanja in čedalje širšim 
uveljavljanjem socialistične demo-

ZKJ in uresničevanju usmeritve, 
ki jo je za popolnejši razmah de
mokratizma na vseh področjih na
kazal V. kongres SZDL Jugosla
vije. V tej zvezi so hkrati izredno 
pomembne razprave podpredsed
nika ZIS tovariša Edvarda Kar
delja, ko je govoril o pripravah za 
novo ustavo na stalni konferenci 
mest v Nišu in na III. plenumu 
CK ZKJ. Referat na III. plenumu 
CK ZKJ in omenjeni razpravi to
variša Kardelja sta razjasnili mno
ga načelna stališča glede našega 
nadaljnjega razvoja in pomenijo 
glavno teoretsko podlago pri začr
tovanju naših nalog.

Zato dovolite, da se v svoji uvod-

notranjih rezerv ob tem. ostaja 
zgolj lepa misel in beseda na 
papirju.

Taka praksa poraja več 
vprašanj. Ali se samoupravni 
organi oziroma proizvajalci na 
sploh zavedajo, da vodijo zelo

sko« dokazano, na vsakomur 
razumljivo razlago lahko da 
vsak proizvajalec svoj prista
nek ali svoj veto. Čeprav gre 
za visoko politiko »edino po
klicanih« — za oblikovanje 
cen.

M. Govekar

uveljavljanjem sveiauauvne ueum- **w»v**vw, »*** » - "-j* — ----
kračije se je ob vsestranski aktiv- , ni razpravi dotaknem le nekaterih 
nosti zmerom bolj povečevala tudi -problemov in nalog, ki naj jih čla- 
vloga SZDL. Le-ta se ni kazala sa- ni in organizacije Socialistične zve
mo v uspešnem demokratičnem 
uveljavljanju in razlaganju dolo
čene politike, ampak vedno bolj 
tudi v njenem oblikovanju. Zato 
SZDL postaja pomemben činitelj 
pri oblikovanju družbene zavesti 
in je danes zasidrana med ljud
stvom; postaja široka tribuna ob
čanov. V tem razvoju je bila in 
bo tudi v prihodnje zelo pomemb
na pomoč, ki jo je zlasti ZK s svo
jim idejno-političnim vplivom nu
dila SZDL v njeni vsakdanji de
javnosti.

Ob doseženih uspehih pa pred
loženo gradivo opozarja tudi na 
mnoge hibe, pomanjkljivosti in 
probleme, ki se jih moramo zave

ze še uspešneje izpolnjujejo v zvezi 
s problemi delitve dohodka in vse 
večjim uveljavljanjem občanov v 
komuni, naposled pa opozorim na 
nekatere izkušnje in metode dela 
organizacij Socialistične zveze po 
V. kongresu.

Ze dosedanje delo pri uvajanju 
sistema delitve dohodka po delu 
je vsestransko razgibalo in vneslo 
novo življenje v delovne kolektive 
gospodarskih organizacij in druž
benih služb. Živahneje je postalo 
delo v zborih proizvajalcev, svetih 
in komisijah LO. Na mnogih se
stankih, ki so jih organizirali sin
dikati in organizacije Socialistične 
zveze, so delovni ljudje razprav-

OBVESTILO S POSVETOVANJA 
SINDIKALNEGA AKTIVA SLOVENIJE
Dne 7. decembra je bilo v 

Ljubljani posvetovanje politič
nega aktiva sindikatov Sloveni
je. Posvetovanja, ki ga je vodil 
Predsednik sindikatov Slovenije 
®tane Kavčič, so se udeležili vsi 
^lani predsedstva. Republiškega 
sVeta sindikatov Slovenije, pred- 
sedniki republiških strokovnih 
s'ndikatov in predsedniki okraj
nih in občinskih sindikalnih 
svetov Slovenije. Na dnevnem 
redu je bila razprava o nekate
rih problemih notranje delitve 
tlohodka v delovnih kolektivih. 
V zvezi s tem je bilo poudarje- 
1)0 naslednje.

Ustrezna graditev instrumen- 
*®rija in meril dela, ki se je v 
delovnih kolektivih odražala z 
?elo veliko politično aktivnostjo 
111 z ustreznimi dopolnitvami in 
spremembami pravilnikov in 
?fugih notranjih predpisov, je 
Pila tudi pod vplivom nekaterih 
splošno gospodarsko-političnih 
P® j štev. Graditev sistema notra- 
PJe delitve dohodka v delovnih 
kolektivih in zlasti njihova go- 
sPodarska dejavnost je morala 
P°leg notranjih gospodarsko-po- 
kličnih problemov premagovati 
Mi nekatere težave, izvirajoče

splošno objektivnih material
nih odnosov. Tu mislimo pred
vsem na sistem obratnih sred- 

na kreditno politiko, na 
Qančni sistem in na nekatere 
?stanke prejšnje preveč široke 
Prestici j ske fronte. Posebne na
ture in tudi ustrezno ekonom- 
ho-politično prilagajanje delov- 

Pm kolektivov je zahtevala tudi 
®°Polnoma pravilna oziroma

bolj poudarjena splošno-gospo- 
darska orientacija za širše vklju
čevanje v mednarodno tržišče 
oziroma v mednarodno delitev 
dela. Upoštevajoč te splošno- 
gospodarske probleme je posve
tovanje ugotovilo, da so dose
ženi gospodarski rezultati za
dovoljivi. V nekaterih postav
kah sicer ne bodo popolnoma 
dosežena planska predvideva
nja, toda z vso gotovostjo se 
lahko računa, da pa bodo v ne
katerih drugih postavkah pre
sežena. Na posvetovanju je bilo 
izraženo mnenje, da se pri oce
njevanju gospodarskih rezulta
tov ne moremo ozirati samo na 
fizični obseg proizvodnje (če
prav bo tudi ta v primerjavi z 
lanskim letom predvidoma več
ja za 9 °/o), ampak je treba vi
deti in analizirati celotne fi- 
nančno-ekonomske uspehe go
spodarskega poslovanja. Tako 
izčrpno sliko pa bo možno dobiti 
šele na osnovi zaključnih raču
nov. Na posvetovanju so bila 
odločno odklonjena tista mne
nja, ki žele za nekatere neiz- 
vršene planske naloge napraviti 
odgovoren novi sistem delitve 
dohodka. Poudarjeno je bilo, da 
so predvsem novi principi de
litve dohodka eden tistih odlo
čilnih faktorjev, ki so omogo
čili, da bomo letošnje gospodar
sko leto kljub nekaterim objeK- 
tivnim materialno neugodnim 
dejstvom zaključili z vsestran
skim napredkom.

Na posvetovanju je bilo ugo
tovljeno, da se delo za izdelav 
novih pravilnikov o delitvi ci

stega in osebnega dohodka v de
lovnih kolektivih ■ zaključuje. 
Skoro vse gospodarske organi
zacije bodo v skladu z določili 
zakona do konca letošnjega leta 
imele izdelane iti sprejete nove 
pravilnike o delitvi čistega in 
osebnega dohodka. Osnovna 
politično-ekonomska značilnost 
sprejetih pravilnikov je močnej
ši poudarek na ekonomsko sti
mulacijo osnovnih proizvajalcev 
in jasnejši izraz znanega socia
lističnega načela nagrajevanja 
po delu. In dalje, močneje po
udarjeni neposredni vpliv pro
izvajalcev na delovnem mestu, 
kar se konkretno odraža z raz
nimi sprejetimi oblikami decen
tralizacije, ekonpmskih enot itd 
Na posvetovanju je bilo izraže
no mnenje, da pa bi bilo ne
pravilno smatrati sprejete pra
vilnike oziroma obstoječa nače
la notranjih ekonomsko-politič- 
nih odnosov v delovnih kolek
tivih, že za popolnoma dovršene. 
Vse to je smatrati kot osnovo 
in kot realizacijo prvih pozitiv
nih izkušenj, na osnovi katerih 
bo potrebno v naslednjem letu 
in tudi še kasneje sprejeta na
čela in konkretne rešitve nepre
stano izpopolnjevati in zboljše- 
vati v skladu s splošnim eko- 
nomsko-političnim razvojem in 
na osnovi praktičnih bodisi po
zitivnih ali negativnih izkušenj. 
Naloga sindikalnih organizacij 
in sindikalnih forumov je, da v 
tej ekonomsko-politični aktivno
sti, ki se odvija znotraj delovnih 
kolektivov, zelo intenzivno so
delujejo in jo usmerjajo.

Na posvetovanju je bilo po
udarjeno, da je ena osnovnih 
značilnosti take aktivnosti v de
lovnih kolektivov, njihove večje 

(Nadaljevanje na 6. strani)

Ijali o prednostih in problemih, ki 
jih nova delitev dohodka prinaša 
v vsakdanje življenje; o teh pro
blemih so razpravljali tudi mnogi 
organi družbenega upravljanja. 
Navzlic tej živahnosti in aktivnosti 
ter vsestranskemu razumevanju, 
ki so ga pokazali zlasti delovni 
kolektivi, pa moramo ugotoviti, da 
je konkretno uvajanje sistema de
litve dohodka potekalo prepočasi 
in da novi sistem v letošnjem letu 
ni vplival na naš gospodarski raz
voj v tolikšni meri, kot smo pri
čakovali. Glavni vzrok za to je vse
kakor počasno sprejemanje pravil
nikov o delitvi dohodka. Seveda 
moramo hkrati poudariti, da po
časno sprejemanje pravilnikov ni 
samo posledica subjektivnih po
manjkljivosti, o katerih bomo tu
kaj govorili, marveč tudi mnogih 
objektivnih ovir, s katerimi se or
gani družbenega samoupravljanja 
in komune kljub jasno sprejetim 
načelom še vedno srečujejo v svo
jem vsakdanjem delu. Med temi 
težavami ne smemo prezreti zlasti 
takih, kot so na primer pomanj
kanje in administrativno razdelje
vanje obratnih sredstev, prehudo 
administrativno poseganje na pod
ročje cen, trga in izvoza, neustrez
ni sistem zajemanja ekstra dobič
ka, nekateri drugi 'restrikcijski 
ukrepi itd. Prav tako je treba po
udariti, da so prav delo pri izde
lavi pravilnikov in letošnja aktiv
nost, predvsem pa letošnji gospo
darski uspehi, ki bodo prav zaradi 
pomanjkljivosti sistema in ne
opravljene delitve manjši, kot smo 
jih predvidevali, jasno pokazali, da 
moramo za nadaljnji in hitrejši 
razvoj proizvajalnih sil nujno po
gumneje osvobajati našo gospo
darsko politiko nepotrebnih admi
nistrativnih spon. Vsestranska 
aktivnost komun, stalna pomoč 
gospodarskim organizacijam v pre
prečevanju raznih napak, ki jih 
nekateri naši upravni organi kaj 
radi posplošujejo, bosta nedvom- - 
no ugodno vplivali in pomagali od
pravljati še dokaj močne ostanke 
naše minule gospodarske politike.

O problemih in nalogah hitrej
šega prilagajanja gospodarskih 
organizacij izpopolnjenemu gospo
darskemu sistemu je nedavno raz
pravljala naša ljudska skupščina 
in poudarila, da bodo omenjene 
spremembe kmalu pokazale uspe
he, zlasti če bomo brez obotavlja
nja uresničili in dosledno izvajali 
delitev dohodka po delu. Kot re
čeno, pa je bilo delitvi dohodka 
posvečeno premalo pozornosti in 
dela, saj. velik del gospodarskih 
organizacij še vedno ni sprejel to
zadevnih pravilnikov. S takim sta
njem seveda ne moremo biti zado

voljni. To tembolj, ker se vsi za
vedamo, da je uvajanje in prak
tično uveljavljanje sistema delitve 
dohodka po delu nov revolucionar
ni činitelj in osnovno gibalo naše
ga gospodarskega in družbeno-po- 
litičnega razvoja in da bo njegovo 
delovanje omogočilo velike uspehe 
v hitrejšem gospodarskem razvoju, 
v večji produktivnosti, v osvoba
janju dela, v novih družbenih od
nosih itd. Ker gre torej za tako 
pomembno nalogo, kajpak ni do
volj, če mi in paše organizacije 
samo razumemo načela delitve do
hodka, marveč je za njeno prak
tično izvedbo potrebna vsakdanja 
socialistična akcija. Zato morajo 
organizacije SZDL, LO in njihovi 
organi, zlasti zbori proizvajalcev, 
povečati svojo aktivnost, vsak dan 
spremljati delo in analizirati po
jave, ki jih poraja uvedba delitve 
dohodka, in nenehno nuditi pomoč 
vsem . kolektivom v komuni. S 
praktičnim delom moramo čimprej 
pokazati, da izdelava pravilnikov 
res ni samo stvar kolektivov in 
sindikatov, marveč vseh činitelj ev 
v komuni.

Vzlic omenjeni pomanjkljivosti 
pa je že dosedanje delo pri spre
jemanju pravilnikov dalo mnoge 
dragocene izkušnje in rezultate. 
Tako so mnogi kolektivi proučili 
položaj podjetja in kritično ocenili 
prehojeno pot. Analizirali so mož
nosti, ki jih imajo za povečanje 
dohodka podjetja, in tako tudi 
svojih osebnih dohodkov, v nadalj
nji racionalizaciji proizvodnje, 
boljši tehnologiji in iskanju rezerv. 
Razpravljali so o tržnih razmerah 
in o možnostih plasmaja. Zelo po
učne so bile razprave o nadalj
njem investicijskem vlaganju, da 
bi zlasti z odpravljanjem ozkih grl 
in drugih motenj omogočili še več
jo rentabilnost. Značilno je, da se 
je v tej zvezi pokazala potreba po 
strokovnem usposabljanju na de
lovnih mestih, aktivnejšem pove
zovanju z znanstvenimi ustanova
mi in drugih ukrepih.

Med razpravljanjem se niso za
vedali le čedalje večjih pravic, 
marveč so hkrati sprejemali večje 
dolžnosti. To se je pokazalo zlasti 
ob zahtevi po nadaljnji decentra
lizaciji upravljanja in oblikovanju 
ekonomskih enot. Šlo je za to, da 
bi se vsako delovno rpesto kar naj
bolj merilo po tem, kaj kdo dela, 
koliko dela, predvsem pa, koliko 
ustvarja. Tako zasnovano uprav
ljanje v ekonomskih enotah bo da
jalo nove možnosti za smotrnejšo 
in donosnejšo proizvodnjo na de
lovnem mestu, v ekonomski enoti 
in v podjetju kot celoti.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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(Nadaljevanje s 1. strani)
V razpravah o konkretnih meri

lih za delitev dohodka so marsikje 
že našli stvarna in izvirna merila, 
prilagojena konkretnim razmeram 
in .možnostim posamezne gospo
darske organizacije, in sicer tako, 
da so izhajali iz neposredne eko
nomske enote in posameznega de
lovnega mesta.

Ko so odločali o konkretnem 
razmerju delitve dohodka na oseb
ne dohodke in sklade^ so' marsikje 
zahtevali jasno usmeritev glede na
daljnjih vlaganj v osnovna sred
stva, stanovanja in druge objekte 
družbenega standarda, bodisi v 
okviru svoje organizacije bodisi v 
okviru komune.

Razprave o delitvi dohodka pb 
delu prispevajo k razjasnitvi mno
gih drugih problemov in vprašanj 
v gospodarskih organizacijah. Ta
ko so mnogokrat poudarjali novo 
vlogo uprav podjetij, nov položaj 
iri naloge tehničnih vodstev, ki naj 
čedalje bolj postajajo ' tehnični 
servis ekonomskih enot. Govorilo 
se je o novi vlogi iri nalogah moj
stra, ki’je bil doslej največkrat 
nosilec starih mezdnih odnosov. 
Skratka, prve izkušnje kažejo, da 
so mnogi delovni kolektivi začeli 
reševati probleme; gospodarjenja 
in upravljanja s stališča uprav
ljavcev in oblikovalcev novih druž
benih odnosov.

Ob omenjenih pozitivnih, dej
stvih šo se pokazale tudi nekatere 
hibe in pomanjkljivosti. Ker je 
pred nami šile glavno delo, saj še 
večina kolektivov ni sprejela pra
vilnikov o delitvi dohodkov, bi se 
nekoliko več zadržal ob njih." r

Zelo pogosto je bilo opaziti pri
mere; ko so pripravljali pravilnike 
»za zaprtimi vrati«. Komisije posa
meznih strokovnjakov so često na 
podlagi raznih tipskih pravilnikov, 
ki največkrat niso ustrezali kon
kretnemu stanju in razmeram, sa
me iskale in izdelovale merila Za 
delitev, namesto da bi že pb prvih 
pripravah sodelovali vsi Člani de
lovnega kolektiva. Vnaprej- izdelan 
pravilnik je bil nato bolj ali manj 
formalno predložen kolektivu v po
trditev. Takšno urejanje življenj
skih vprašanj je bilo ponekod po
sledica formalističnega in tehno
kratskega gibanja, ponekod pa tu
di prizadevanj ozkega vodilnega 
kroga ljudi v podjetju; da ne bi 
izgubili »vajeti«-rz rok. Pri tem

zumljiva, vodita kolektiv v mezdno 
miselnost, saj delavci v takem 
podjetju ne -vidijo vzročne zveze 
med svojim delom in osebnim do
hodkom, ki ga prejemajo.

V nasprotju s socialističnimi 
načeli delitve dohodka se še vedno 
opaža mezdna administrativna mi
selnost, in sicer v delitvi na »liks- 
ni« in »gibljivi« del osebnega do
hodka.

V juniju 1961 je delilo osebni 
dohodek 68 °/o gospodarskih orga
nizacij po osnovnih obračunskih 
postavkah, 15 %> po merilih indi
vidualnega učinka in 17 °/o podjetij 
po merilih kolektivnega učinka. 
Počasno razvijanje sistema delitve 
dohodka je opaziti v podjetjih, 
kjer zadržujejo decentralizacijo in 
imajo posamezne ekonomske enote 
le nekatere, več ali manj formalne 
pravice, dejansko pa ne upravlja
jo niti gospodarijo. Centralni orga
ni si ponekod zadržujejo vse pra
vice,- češ da se podjetje »ue ato- 
mizira«, da se ne bi »razbila enot
nost« in ne bi nastala notranja 
nasprotja, kar da ne bi biio v in
teresu podjetja; drugod se izgo
varjajo, da je podjetje pred re
konstrukcijo in da je zaradi tega 
nujna centralizacija skladov itd. 
Marsikje niti obratni delavski sve
ti še nimajo dejanskih gmotnih 
pravic; -

Takšni pravilniki po navadi 
mnogo -govore-o pravicah iri dolž
nostih delavcev kot članov kolek
tiva, ne omogočajo pa ostvaritve 
položaja delavca kot upravljavca 
in nosilca delovnega razmerja.

V Zveži '-L Nadaljnjim sprejema
njem pravilnikov o delitvi dohod
ka je Zanimivo videti, kako so raz
deljevali delovni kolektivi dohodek 
na osebne dohodke in sklade, če-

delitev tako imenovanega »giblji
vega« dela, pri katerem so bili de
lavci udeleženi z 2000 do 3000 din, 
vodilni kader pa ]e dobil celo nad 
20-krat več. Namesto da bi delitev 
gibljivega dela zmanjševala obsto
ječe razpone, jih nasprotno preti
rano povečuje. Kolikor so se veliki 
osebni dohodki ustvarjali na pod
lagi že sprejetih pravilnikov, so 
zanje razen tihega linearnega po
večevanja obračunskih tarif mimo 
dejanske proizvodnosti zlasti zna
čilna ' merila, kot so; razne s pre
mije, različni korekcijski faktorji 
in druga nejasna in vnaprej skon
struirana merila, ki se sicer obra
čunavajo v promilih, pomenijo pa 
dejansko velike zneske. Ta merila 
največkrat uporabijo pri oblikova
nju osebnih dohodkov za del 
upravno-tehničnega aparata, za 
razne službe in za nekatere druge 
delavce v vodstveni lestvici.

Jasno je, da uveljavljanje teženj 
po takšni notranji delitvi dohodka 
nima ničesar skupnega z našimi 
socialističnimi načeli delitve do
hodka po ustvarjenem delu niti ni 
v skladu z našimi sedanjimi eko
nomskimi razmerami. Taki razpo
ni ustvarjajo nezdrave odnose in 
presegajo moralno-politični okvir. 
Čeprav ekonomsko ne pomenijo 
veliko, vendarle že povzročajo 
zmerom večje politične probleme.

Nujno je, da se za vsa delovna 
mesta v upravi, v strokovnih in 
pomožnih službah uvedejo objek
tivna merila za delitev osebnega 
dohodka na podlagi analize nalog 
vsakega delovnega mesta, in sicer 
v obliki ekonomsko tehničnih ali 
tehnoloških meril, kot so formalna 
kvalifikacija, leta službe ali celo 
prej omenjena »merila«.

Razen uvodoma omenjenih po-

načina finansiranja zadostnih izku
šenj. Zato je njegovo uveljavlja
nje nekoliko težavnejše, čeprav ga 
prizadeti kolektivi sprejemajo z 
velikim razumevanjem, saj jim da
je isti položaj in iste možnosti, kot 
jih imajo proizvajalci v gospodar
skih organizacijah.

V zvezi s tem je treba ugoto
viti, da so tudi zdravstveni delav
ci ugodno sprejeli novi sistem de
litve dohodka. Njihova hitra vklju
čitev in aktivno delo organov

Tudi na področju zdravstva bo
do kajpak morali zdravstveni de
lavci in družbeni organi, pa tudi 
drugi činitelji v komuni, še mnogo 
storiti, da se bo novi sistem uve
ljavil.

Osnovni problemi se še vedno 
kažejo v odnosih med posameznimi 
zdravstvenimi enotami v sklopu 
zdravstvenega zavoda, med zdrav
stvenimi zavodi in zavodi za so
cialno zavarovanje, v odnosih na 
relaciji zdravstvo-komuna. Največ

prav pravilnike šele pripravljajo ift manjkljivosti, ki se nanašajo
so-jih le malo sprejeli, bodo de- ----
lovni kolektivi po oceni zavoda za 
plan LRS v splošnem razdelili do
hodek v I. polletju letošnjega leta 
predvidoma takole: 66,6 'Ve na
osebne dohodke in 33,4 “/o ne skla
de. To globalno razmerje kaže, da 
je bila delitev smotrna iri gospo
darnost na. Osebni dohodki so v 
absolutnem znesku rasli nekoliko 
hitreje kot produktivnost. Tako 
se je po oceni povečala produktiv
nost za 5,1 °/o, stvarni osebni do
hodki, izračunano po obstoječi sta
tistični metodi, pa za 11,3 “. o, po 
isti oceni. Za različni porast oseb-

nekatere administrativne ostanke 
v gospodarskem sistemu, pa je po
časno uresničevanje sistema deli
tve dohodka znotraj podjetij prav 
tako negativno vplivalo na gibanje 
gospodarstva.

Po začasni oceni izpolnitve pla
na se bo namreč v letošnjem letu 
povečal družbeni proizvod za 8,9 
odstotka. Prav tako se bo glede na 
lansko leto povečala proizvodnost 
dela v našem gospodarstvu za na
daljnjih 5,1 »/n. To sta brez dvoma 
zadovoljiva rezultata, zlasti še, če 
upoštevamo nekatere praktične te
žave, kot so na primer delno po-

pomanjkanje nekaterih surovin. 
Navzlic temu pa se z doseženimi

niso rpdki psfitneFi, ko so-delovni nih dohodkov in produktivnosti je manjkanje električne energije in
kmektlvi upravičeno ostro riasto- brez dvoma deloma vzrok tudi v pomanjkaii 
pili in prisilili upravo -tet#;": ker ni pravilnikov. Vendar
se je delo začelo znova^m ser se moramo hkrati ugotoviti, da bo 
$!»0 neposredno seznanili s pro- letos navzlic določenemu nesoraz- 
blemj in uspešnostjo svojih priza- morju v porastu osebnih dohod- 
dCvanj pri .ustvarjanju dohodka in kov in proizvodnosti še vedno .zna

zdravstvenih zavodov sta žs dala 
prve sadove. Sorazmerno hitro so 
odstranili razne nejasnosti, ki so 
se kazale v začetku, zlasti pri iz
delavi delovnih programov zdrav
stvenih zavodov. Le-ti največkrat

uspehi ne bi smeli zadovoljiti, ker niso bili vsklajeni niti s stvarnimi 
so pač manjši od tistih, ki smo potrebami niti z zmogljivostmi ža-

upravljanju podjetja kot celote.
V pravilnikih so še vedno po

gostni primeri, da so pri delitve
nih merilih premalo upoštevani 
varčevanje z opredmetenim delom 
in drugi poslovni; stroški,, ki pa

Šala udeležba osebne potrošnje v 
družbenem proizvodu LRS 40 °/o, 
kar kaže, da ne moremo govoriti 
o pretiravanjih.

Za delitev osebnih dohodkov so 
nadalje značilni pozitivni premiki,

lahko znatno pripomorejo k pove- ki so bili v letošnjem letu žc smr
čanju dohodka. Le simbolično po- jeni v korist zaposlenih z nižjimi 
•udarjanje takih meril ne more biti dohodki. Ob'tej pozitivni težnji so
dovolj učinkovito, saj ne omogoča se hkrati pokazali mnogi posamez-
tis-te vsestranske zainteresiranosti niki, katerih višina dohoakov naj- 
posameznega člana ali delovnega, večkrat ni v skladu z napori in 
kolektiva, ki je značilna za pravo deležem, ki ga imajo pri ustvarja- 

delavskega nju dohodka. O teh pojavih, ki v 
mnogih primerih pomenijo več ali 
manj samovoljno prilaščanje na 
podlagi privilegijev in so ostanki 
birokratizma v gospodarskih orga
nizacijah, smo že govorili, kažejo 
pa, da se takih dohodkov in veli
kih razponov še vedno niso dovolj 
aktivno lotili organi delavskega 
iri družbenega samoupravljanja, pa 
tudi ne komune.

; Tako se na primer v industriji 
iri rudarstvu gibljejo Celotni dose
ženi osebni dohodki v razponu 
1:14, po: osnovnih obračunskih ta
rifah pa v razponu 1:8. Na pove
čanje razponov je vpiivaia zlasti

materialno vsebino 
samoupravi j an j a.

Pogosto se pravilniki pri ureja
nju delitve osebnih dohodkov ne 
ozirajo na razvoj gospodarjenja in 
poslovni uspeh ‘ podjetja. Osebni 
dohodek še vedno hi povsod odsev 
ustvarjenega dohodka v podjetju. 
Zato se v takih podjetjih ustvar
jajo razne prikrite rezerve, češ da 
jih delavci ne bi »razgrabili«, »po
jedli«, da naj' za vsak priirier še 
nekaj ostane, na primer za irive- 
Sticije, za katere »ni razumevanja«, 
itd. Delitev' osebnega dohodka, ki 
ne upošteva poslovnega uspeha in 
tudi delitev, ki kolektivu m ra

jih predvidevali v pričakovanju 
prav ugodnega delovanja novega 
sistema delitve dohodka. To še po
sebej velja za nekoliko zmanjšan 
izvoz, zlasti industrijski. Iz ome
njenih in še nekaterih drugih le
tošnjih gibanj v gospodarstvu se 
vsekakor vsiljuje zaključek, da je 
prav počasno prilagajanje spre
membam gospodarskega sistema 
tudi glede novega položaja pri iz
vozu, zlasti pa pri uvajanju de
litve dohodka po delu, glavni 
vzrok, da nismo dosegli večjih 
uspehov. Zaradi mnogih zelo pozi
tivnih čini tel jev sistema delitve 
dohodka bodo ob njegovem pol
nem uveljavljanju kolektivi sami 
pokazali, kakšen napredek gospo
darstva in kakšna produktivnost 
ustreza novim družbenim razme
ram in odnosom, ki jih pri nas 
uvajamo. Zato moramo podčrtati, 
da je skrb za čimhitrejši sprejem 
pravilnikov in uresničenje sistema 
najvažnejša in najodgovornejša 
neposredna naloga ne le delovnih 
kolektivov, temveč tudi vseh orga
nizacij Socialistične zveze.

Pri uvajanju sistema delitve do
hodka na področju družbenih 
služb ni bilo spričo dosedanjega

vodov. Ponekod so bili narejeni 
preveč po željah posameznikov. Pri 
posameznih zdravstvenih delavcih 
je bilo opaziti neko negotovost 
glede oblikovanja osebnih dohod
kov. Tudi za to področje niso ne
kateri LO dovolj skrbeli. Včasih 
se je kazalo celo nerazumevanje v 
zvezi z delom in dohodkom proti- 
tuberkuloznih dispanzerjev in dru
gih preventivnih dejavnosti, kate
rih finansiranje so ponekod hoteli 
prevaliti na zavode za socialno za
varovanje. Prav tako so nekateri 
LO in njihovi organi premalo po
magali pri sklepanju pogodb s so
cialnim zavarovanjem, kakor tudi 
v konkretnem delu pri izdelavi 
pravil in pravilnikov. V zvezi s ta
kim delom nekaterih LO se je lah
ko ponekod dobilo vtis, da vodijo 
politiko zdravstva v komuni zavodi 
za socialno zavarovanje, ne pa LO 
oziroma njegov svet za zdravstvo. 
Nekoliko več pomoči so zdravstve
nim zavodom dajali občinski od
bori SZDL. Ti so namreč sklicevali 
razna posvetovanja in razgovore s 
člani kolektivov zdravstvenih zavo
dov in člani samoupravnih orga
nov v zdravstvu ter tako prispevali 
k rešitvi posameznih problemov.

Pogovor med odmorom

vprašanj se je prav gotovo spro
žilo pri uresničevanju delitve do
hodka po delu znotraj zdravstve
nih zavodov.

Čeprav šo . zavodi za socialno 
zavarovanje in zdravstveni zavodi 
v splošnem sklenili medsebojne 
pogodbe, vendarle še vedno obsta
jajo problefni v zvezi z najbolj ob
jektivnimi merili, ki naj bi jih 
vsebovale te pogodbe. Med drugim 
gre za zaračunavanje posameznih 
zdravstvenih storitev in za nejas
nosti, ki izhajajo iz dejstva, da 
»oskrbni dan« združuje stroške 
zdravil, dnevno oskrbo, zdravstve
ne storitve itd. V tej zvezi je zlasti 
nerazumljivo gledanje zavodov za 
socialno zavarovanje na razisko
valno delo v zdravstvu. Prav ta 
zavod bi moral biti tisti, ki ne bi 
samo v svojem, popolnoma eko
nomskem interesu, ampak zlasti v 
interesu svojih zavarovancev in 
njihovega zdravja, s pogodbami fi
nansiral tudi vsestransko razisko
valno delo. Pomanjkljivost do se
daj sklenjenih pogodb med ZSZ in 
zdravstvenimi zavodi je tudi v 
tem, da cena zdravljenja ne upo
števa niti najnujnejše ootrebe po 
stanovanjih za zdravstvene delav
ce. Upajmo, da bo tudi v tem po
gledu, ko se bo zavod prilagodil 
komunalnemu sistemu, dosežen 
večji napredek.

Nemajhne težave povzročajo 
nadalje pretirani izdatki za admi
nistracijo. V odpravljanju odvečne 
administracije, ki jo sedaj zavodi 
za socialno zavarovanje zahtevajo 
od zdravstvene službe, in pa v 
odpravljanju kontrolne admini
strativne službe ZSZ so skrile ve
like gmotne rezerve, ki bi jih ob 
večjem medsebojnem zaupanju in 
dobro sestavljenih pogodbah lah
ko koristno uporabili v druge na
mene.

S prilagoditvijo zavodov za so
cialno zavarovanje komunalnemu 

. sistemu in z vzbujanjem interesa 
komun za smotrno gospodarjenje 
na tem področju lahko pričakuje
mo tudi tu hitrejše rezultate. Sicer 
pa se že kažejo prvi uspehi v na
porih zdravstvenih organizacij v 
skrbi za svoj ugled, v smotrnej
šem in učinkovitejšem zdravljenju, 
v terenskem delu, v opuščanju ne
potrebnih analiz, v boljšem sode
lovanju zdravstvenih zavodov z go
spodarskimi organizacijami itd.

Največ dela vsekakor čaka tako 
zdravstvene kolektive kot naše or
ganizacije pri izoblikovanju siste
ma delitve znotraj zdravstvenih 
zavodov.

Glede delitve dohodka na oseb
ne dohodke in sklade šele iščejo 
prava razmerja in v glavnem še 
nimajo dokončno izdelanih pravil
nikov o delitvi dohodka. Osnove in 
merila za delitev sredstev na oseb
ne dohodke po delu še prouču
jejo. Sedaj se osebni dohodki v 
glavnem delijo po času. Ponekod 
se pojavljajo težnje, da bi osebne

dohodke, odmerjene po uovem na
činu, uredili le s povečevanjem 
s stalnimi dodatki. Ponekod se je 
kazal strah, da bi bil osebni do
hodek odvisen samo od rezultata 
dela posameznika, ne pa tudi uspe
hov skupine ali celotnega zdrav
stvenega zavoda. Nadaljnja po
manjkljivost osnutkov pravilnikov 
o delitvi osebnih dohodkov je v 
tem, da pretiravajo s subjektivi
stičnimi merili, kot so strokovna 
izobrazba, delovna doba, odgovor
nost za delo, težavnost delovnega 
mesta in drugi posebni pogoji. 
Opirajo se predvsem na delovno 
mesto, mnogo manj pa na oprav
ljeno delo. Taki pogledi se pone
kod že krhajo. V mnogih pravilni
kih o delitvi osebnih dohodkov je 
potemtakem še precej ostankov 
mezdne miselnosti. Posamezni ko
lektivi so pri analitski oceni do 
lovnih mest premalo razpravljali 
o notranjih rezervah in premalo 
upoštevali, da analitične ocene ne 
potrebujemo samo za urejanje po
litike delitve osebnih dohodkov, 
marveč mora le-to biti tudi osnova 
za izboljšanje organizacije dela.

Pri oblikovanju in ocenjevanju 
razponov v osebnih dohodkih se 
bodo morala tudi na področju 
zdravstvenih zavodov uveljaviti na; 
čela, ki smo jih že omenili v zvezi 
z razponi v gospodarstvu.

Z uvedbo novega načina finan
siranj a šolstva, to je z ustanovit
vijo skladov, se bistveno spremi
nja status zavodov in ustanov na 
tem področju. Povečuje se vloga 
samoupravnih organov, hkrati pa 
dobiva šolstvo tudi stvarno in trd
nejšo gmotno podlago. To pa ne 
samo s tem, da imajo šolski skladi 
svoj lasten priliv sredstev, temveč 
tudi s tem., da posamezne šole ozi; 
roma njihovi samoupravni organi 
samostojno razporejajo svoja 
sredstva.

Vendar še vedno prepočasi pre
hajamo iz povsem administrativ- 
no-proračunskih odnosov na nače
lo delitve dohodka in oblikovanj* 
šole kot samostojne ustanove * 
družbenim upravljanjem. Doseda
nji šolski odbori po svoji sestavi, 
kakor tudi po vsebini dela, niso 
povsod najbolje izpolnjevali svojih 
nalog. Marsikje so bili bolj posve
tovalni organi upravitelja kot s*' 
mostojni družbeni organ šole- 
Brez dvoma je tega precej kriv« 
pomanjkanje izkušenj, ki bodo 
tudi pomemben činitelj za dobro 
delovanje te družbene službe. Oh 
vsem tem je- treba nujno pouda
riti, da je uresničevanje načela dO; 
hodka na področju šolstva v veliki 
meri odvisno od tega, kako pro; 
svetni delavci sami in družben; 
organi, pa tudi družbeni organ1 
skladov za šolstvo in predvsem 
merodajni činitelji v komunah «> 
LO razumejo to nalogo.

Z ustanovitvijo posebnih skl*' 
dov, naj bi zagotovili šolam večj* 
dohodke, torej takšne, ki bi ontf' 
gočali ne le redno vzdrževanje šd1, 
izboljšanje in modernizacijo opr«^ 
me, ki je neobhodna za kvalitel 
nejše šolanje, marveč bi hkrau 
tudi omogočili prosvetnim del*v' 
cem, da bi se njihove delovne raž" 
mere ter pravice do ustvarjanj* 
delitve dohodka izenačile z drug1 
mi kolektivi. V tej zvezi pa mor*^ 
mo ugotoviti, da je šolstvo prid, 
bilo letos sorazmerno manjša sre“' 
stva kot v lanskem letu. To je n®' 
dalje poslabšalo razmerje v koti* 
gmotnih izdatkov in še bolj zmfnL 
šalo funkcionalne izdatke, še sla 
še je z investicijskimi sredstvi. ". 
prehodu na nov sistem nekate . 
ObLO niso posvečali dovolj skr ^ 
gradnji in vzdrževanju šol. 
tako so se dogajali primeri, ko 
se prenašale pristojnosti glede 5 ’ 
ponekod celo z namenom, da bi 
proračunska ali druga sredsb 
»prihranila« za kake druge 
nejše« potrebe. Delovanje šol« ^ 
more biti in ni združljivo s P*^ 
našanjem pristojnosti, kajti re?L. 
šolanje je ustavna pravica drž* 
Ijana, ki jo mora v celoti žag0^ 
viti komuna. Skrb za uspešno 
lovanje šolstva je seveda tudi 
nost širše družbene skupno® 
Omenjeni pojavi so po svoj« _ 
gativno vplivali na krepitev s»in 
stojnosti šol, njihovih družb*0^ 
organov, zlasti pa na to, 
osebni dohodki prosvetnih °el 
cev močno zaostajali. To j« ^ 
vzročilo, da nismo mnogo $ 
dovali pri izdelovanju pravi* « 
pravilnikov in da so zaostal 
družbeni odnosi. .te

Organizacije Socialistične ^ 
se na tem področju še niso . 
Ijavile kot samostojen politični^ 
nitelj. Vse preveč so skupaj z 
in drugimi organi komun« 
pravljale o raznih težavah, a>n$ 
sto da bi s svojim vplivotn^, 
aktivnostjo okrepile pozitivni
voj na tem področju. . j#-

Nekoliko več so storile 
biri kadrov ob volitvah v 
odbore. Dosedanji stiki šolsk"? ^ 
borov z zbori volivcev so bu1 .borov z zbori volivcev so b111 £0 
stalni. Zato tudi volivci ni*n ^ 
dovolj seznanjeni o problem1. (jy- 
le, kar je onemogočalo oh)« ^ 
nejše razprave in vplivalo n* ^ 
časno reševanje problematik* 
stva, zlasti v komuni.
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komunalnem sistemu
Prav v nevsklajenih dohodkih, 

ki daleč zaostajajo za dohodki v 
gospodarstvu, je treba iskati glav
ni vzrok, da učiteljev in prosvet
nih delavcev primanjkuje, da gre
do v druge poklice in da ni zani
manja za ta poklic. Socialistična 
zveza in vsi drugi čini tel ji bodo 
morali najti možnosti in sredstva 
za hitro reševanje nakazanih pro
blemov.

Kot se vidi iz priloženega gra
diva, postaja komuna čedalje bolj 
in bolj osnovna enota družbenega 
samoupravljanja. Ta razvoj je ta
ko v gmotnem kot v družbenem 
smislu še izredno pospešil ncv 
gospodarski sistem. Z uveljavlja- 

‘njem delitve dohodka nastajajo v 
komuni novi odnosi, torej odnosi, 
ki naravno povezujejo interese ko
lektivov in občanov. Občani in ko
lektivi vedno bolj spoznavajo, da 
se njihove potrebe in problemi 
lahko rešujejo le v komuni m da 
je uspeh odvisen predvsem od nji
hove prizadevnosti. Od tod tudi 
vedno večje zanimanje občanov za 
komunalno politiko, za delovanje 
občinskih ljudskih odborov in 

' uprave, družbenih in samouprav
nih organov. Po krajevnih odborih 
— stanovanjskih skupnostih pa 

■ državljani sami z lastnim delom 
pričenjajo zadovoljevati svoje 
vsakdanje potrebe.

Pri tem občani zmeraj bolj spo
znavajo, kaj lahko v praksi zlasti 
zbori volivcev in stanovanjske 

f skupnosti pomenijo v sistemu ko- 
‘ munalne samouprave.

Zbori volivcev ali zbori obča
nov,
novali pač zaradi njihove vloge, 
postajajo izredno pomembna ob
lika mehanizma naše socialistične 
demokracije. Prav po njih se ob
čani s svojo aktivnostjo, z daja- 

’ rijem raznih pobud in predlogov, 
pa tudi kritičnih pripomb povezu
jejo z delom ljudskega odbora in 
čedalje bolj vplivajo na komunal
no politiko. Ko LO na zborih obča- 

; nov polaga obračun svojega dela,
• postaja njegovo delo zmerom bolj 
javno in demokratično. Aktivno 
delo te institucije, na kateri sode
lujejo občani, ki so tudi sicer ved- 
fio bolj aktivni upravljavci v raz- 

"riih drugih osnovnih dejavnostih v 
komuni, omogoča najširšo razpra
vo in lahko odločilno vpliva na ob
likovanje komunalne politike ter 
celotni razvoj komune. Piav zato 
morajo organizacije Socialistične 
zveze mnogo bolj uporabljati zbo
re občanov in hkrati skrbeti, da 

‘bo delo LO in njihovih organov 
takšno, da bo tudi samo po sebi 
omogočalo vsebinsko bogatejše in 
redno delovanje. Zato naj ljudski 
odbori in drugi organi komune 
posredujejo zboru občanov vsa 
važnejša vprašanja pravočasno in 
v razumljivi obliki. Pri tem naj 

/bolj upoštevajo mnenja in pripom
be državljanov, pa tudi ob kritiki 
naj ne bodo nestrpni. Na vse to 
naj odgovarjajo dokumentirano in 
s pojasnjevanjem obstoječih mate
rialnih in drugih možnosti. Vsa
kršno omalovaževanje tega orga- 
riizma bi lahko negativno vplivalo 
na razvoj neposrednega sodelova
nja občanov v komuni. Iz poročila 
je razviden tudi razvoj stanovanj
skih skupnosti in z njim večja

vse, kar je vezano na vsakdanje 
življenje človeka. Končno mora 
biti krajevna skupnost tudi eno 
izmed sredstev za zagotovitev ena
kopravne ekonomske in družbene 
vloge žena«.

V zvezi z nadaljnjimi nalogami 
pri razvijanju stanovanjskih skup
nosti je treba ponovno poudariti, 
da je njihov nadaljnji razvoj v ce
loti odvisen od politike komune, 
ki jih mora ob najširšem sodelo
vanju občanov oblikovati samo
stojno. Zato je nujno, da organi 
LO omogočijo občanom pregled 
razpoložljivih sredstev, ki so za le 
namene na razpolago neposredno 
pri LO, pri raznih skladih, skladih 
gospodarskih organizacij in seveda 
tudi pri občanih samih. Ni torej 
važno, ali je za te namene samo
stojen sklad ali ne. Važno je, da 
se občanom omogoči, da določijo 
njihovo prednost na podlagi po
znanih sredstev in programa nuj
nih potreb razvoja in delovanja 
komune. Ob taki praksi je tudi na 
tem področju izredno važna aktiv
nost Socialistične zveze in družbe
nih organizacij.

Na življenje v komuni vplivajo 
občani tudi s svojim delom v raz
nih množičnih organizacijah in 
strokovnih društvih. Mnoge orga
nizacije in društva že uspešno pri
lagajajo svoje organizacijske obli
ke komuni, prav tako pa se vanje 
vključujejo s svojim delom.

V zvezi z delom mnogih organi
zacij in aktivnostjo njihovega 
članstva je nujno treba opozoriti,

beni organizmi, ki sodelujejo pri 
oblikovanju komunalne politike, 
samostojni in nikakor ne na pri
mer podaljšana roka Socialistične 
zveze.

Iz tega sledi, da je Socialistična 
zveza ob vsestranski vsebini dela 
omejena glede metod dela. To se 
pravi, da ne more sprejemati no
benih obveznih sklepov za delo te 
ali one organizacije, oziroma ka
terega koli družbenega organa. 
Njena metoda dela na primer ne 
more biti komandiranje itd., če
prav je njena dolžnost, da sprem
lja delo vseh organov in vse poja
ve in da z reagiranjem na nega
tivne težnje aktivno vpliva na nji
hovo delo. Skratka, jasno mora 
biti, da je 'metoda dela Socialistič
ne zveze vsakdanja politična ak
tivnost na vseh področjih družbe
nega življenja, njeno vraščanje in 
spreminjanje v sestavni del druž
benega samoupravljanja.

Druga nejasnost, ki se še vedno 
kaže v delu nekaterih organizacij 
Socialistične zveze, izhaja iz seda
nje organizacije. Povsod namreč 
ni še jasno, kaj pomeni, da je 
osnovna organizacija SZDL v ko
muni, osnovna oblika dela te or
ganizacije pa krajevni odbor SZDL. 
V tej zvezi se v praksi mnogokrat 
prepletajo zlasti naloge in vloga 
krajevnega odbora — po novem 
krajevne skupnosti — in krajevne 
organizacije SZDL. To pa zlasti 
zato, ker je za oba organa isto 
volilno telo. Zato je nujno, da ob
činska vodstva s konkretnim 
usmerjanjem dela krajevnih orga-

k t pravilno jme da razni organi komune premalo nizacij SZDL pripomorejo, da po-kakornaj bi Jih pravilno ime- . , . .. 6 -- i-------- staneio kraievne nrvanizaciie čim-izkoristijo možnosti, ki se jim po
nujajo za aktivnejše vključevanje 
mnogih organizacij, zlasti strokov
nih. LO in njegovi organi, pa tudi 
SZDL premajo pritegujejo omenje
na, društva, zlasti še takrat, ko 
stojijo pred raznimi pomembnimi 
odločitvami, kot so na primer ve
like investicije v gospodarstvu, 
sprejemanje družbenih planov, de
litev dohodka po delu itd. Prav 
tako ni zadovoljivo pritegovanje 
strokovnih društev z raznimi pri
ložnostnimi oblikami dela, poveza
nimi z reševanjem najrazličnejših 
vsakdanjih problemov v komuni.

Aktivnejše vključevanje množič
nih organizacij in strokovnih dru
štev ne bo koristilo samo pri bolj
šem in demokratičnem reševanju 
vsakdanjih nalog, marveč tudi sa
mim organizacijam. Le-te lahko z 
uspešnim opravljanjem svojih po
membnih nalog še hitreje posta
jajo izredno važen člen in nepo
grešljiva sestavina našega družbe
nega sistema. Pri tem se bosta 
hkrati krepili njihova aktivnost in 
tudi odgovornost.

Za uresničevanje svojih pravic, 
ki ne izhajajo samo iz našega go
spodarskega in družbeno politične
ga sistema, ampak hkrati tudi za
htevajo njihovo uveljavljanje, pa 
naši delovni ljudje potrebujejo 
ustrezen instrument. Ta instru
ment je naša Socialistična zveza. 
Le-ta postaja čedalje bolj tudi ena 
izmed oblik demokratičnih pravic 
slehernega našega državljana, ki 
se čuti povezanega z našim socia
lističnim sistemom (Edvard Kar
delj). Prav po Socialistični zvezi 
mora biti omogočeno našim obča-

stanejo krajevne organizacije čim- 
prej in povsod oblika političnega 
dela v komuni z vsemi vplivi na

V razpravi po referatu tova
riša, Jožeta Ingoliča, člana Iz
vršnega odbora Glavnega od
bora SZDL Slovenije, so so
delovali:

Franc Šetinc, Bogo Gorjan, 
Jožica Rajšter, Stane Mešič, 
Riko Jerman, Jaka Avšič, Beno 
Zupančič, Ada Klanjšek, Janez 
Stanovnik, Ivo Tavčar, Branko 
Gorjup, Stane Božič, inž. Mar
ko Kržišnik, Stane Kavčič, Vik
tor Turnšek, inž. Anton Moljk, 
Vinko Hafner, dr. Saša Luzar, 
Janez Perovšek. Marija Mesa
rič in dr. Joža Vilfan.

Iz njihovih razprav povze
mamo nekaj misli.

SOCIALISTIČNA ZVEZA 
MORA BITI USMERJEVALEC 

SOCIALISTIČNE ZAVESTI
Tovariš Branko Gorjup je 

v svoji razpravi obširno govo
ril o vlogi osnovnih organiza
cij Socialistične zveze, preko 
katerih naj bi občani vsako
dnevno vplivali na vsa dogaja
nja v občini. Organizacije 
SZDL morajo biti organizator 
vseh naprednih stremljenj in 
usmerjevalec socialistične zave
sti. Te vloge SZDL pa ni moč 
zagotoviti brez aktivnega sode
lovanja čimvečjega števila nje
nih članov v sekcijah, pa tudi, 
kot je zlasti poudaril tovariš 
Franc Šetinc, brez temeljitega 
informiranja državljanov o naj
različnejših aktualnih vpraša
njih našega družbenega, poli
tičnega, gospodarskega in kul
turnega življenja. Komuna naj 
bi bila odprta knjiga *a vsa
kega občana. Pri informiranju 
državljanov, izmenjavi miš
ljenj in iznašanju pobud, se 
moramo posluževati množice 
različnih oblik, ki pa, seveda, 
morajo biti med seboj pove
zane. Pri obveščanju občanov 
lahko odigra pomembno vlogo 
tisk, ne samo republiški, mar
več tudi lokalni. Nekatere ob

IZ RAZPRAVE 
NA PLENUMU

šanja konkretne finančne in 
tehnične pomoči druga drugi. 
Jožica Rajšter je govorila o 
težavah, v katerih se je znašel 
delovni kolektiv tovarne »Vi- 
gonka« v Mariboru. Člani tega 
delovnega kolektiva so z last
nimi silami zgradili moderen 
obrat, prvi v Mariboru osnovali 
ekonomske enote, zdaj pa so 
se znašli pred velikimi ovira
mi, ki so jim jih postavili na 
pot administrativni ostanki v 
našem gospodarskem sistemu. 
Novi gospodarski sistem sicer 
stremi za tem, da postavi vsa 
podjetja v enakopraven polo
žaj. Ker pa je do tega še raz
meroma dolga pot, bi bilo treba 
kolektivom, ki so se morali do
slej trdo bojevati, da bi pre
magali zaostalost, nuditi več 
pomoči in poiskati razne pre
hodne rešitve. Vinko Hafner je 
opozoril na rezultate in posle
dice novega gospodarskega si
stema ter poudaril, da so (kot 
rezultat izpopolnjenega siste
ma) letos izrazito prišle na dan 
nekatere težave, ki so po svo
jem izvoru starejšega datuma. 
Te težave z ničemer ne kom
promitirajo sedanjega sistema, 
opozarjajo pa, da jim moramo 
pripisovati resen pomen. Pot 
za niih odpravo je prav v iz
popolnjevanju sedanjega siste
ma. Posebne težave imamo v 
sedanjem obdobju zaradi tega, 
ker nimamo izdelanega sistema 
za usmerjanje gospodarstva v 
novih pogojih. Ostajamo pri 
starem načinu planiranja, ki bi 
se moralo v pogojih decentra
liziranega gospodarstva in raz

je kadrov in drugi problemi s 
tega področja pereči prav v 
sedanji stopnji našega razvoja. 
Tovariš Ivo Tavčar je pouda
ril, da dohodki v družbenih 
službah niso vsklajeni z dohod
ki v gospodarstvu ter da v šol
stvu ni izdelanih predstav o 
tem, za kakšno delitev zdaj 
pravzaprav gre. Prosvetne usta
nove so še vedno odvisne od 
svojih ustanoviteljev in razen 
pravne nimajo drugih samo- 
s*cj*nosti. Ustanovitelji so se 
predvsem ukvarjali s prenosom 
pristojnosti od vrha navzdol, 
kot da je to ključno vprašanje 
družbenega osamosvajanja in 
sprostitve dohodka na tem pod
ročju. Z letošnjimi razpravami 
o prenosu samostojnosti pa 
smo napravili precejšnjo škodo 
in onemogočili prosvetnim de
lavcem, da resneje razmišljajo 
in se zavedajo celovitosti vpra
šanj, ker se je usmerila raz
prava na stransko pot. Pro
svetni delavci so se predvsem 
usmerili v obrambo doseženega, 
ne pa v spremembo in prido
bitev novega. Tovariš Jaka Av- 
šič je tudi govoril o nesoraz
merjih med osebnimi dohodki 
v gospodarskih dejavnostih in 
tistih zaposlenih, katerih dela 
ni mogoče tako neposredno me
riti kot v blagovni proizvodnji. 
Predvsem pa zaostajajo osebni 
dohodki prosvetnih delavcev. 
Janez Stanovnik je dejal, da 
smo doslej podjetja neposredno 
in pravilno stimulirali za nova 
materialna vlaganja, za nove 
investicije. Vendar materialne 
investicije niso bile vsklajene

Delegati na plenumu

.... -, , „ , juvji a uiii U11111K111.U1111 .......... •» politiko naše celotne družbene
, skrb in dejavnost občanov pri ure- norrii da svobodno razpravljajo in skupnosti, krajevne skupnosti pa

oblika samoupravljanja, v kateri 
bodo občani določenega kraja re
ševali svoje vsakdanje življenjske 
probleme.

Z izpopolnjevanjem in uresni
čenjem vloge krajevnih organiza
cij Socialistične zveze bo tudi tre
ba okrepiti vodstva teh organiza-

1 ah ju raznih komunalnih, socialnih odl0Ča:o 0 vseh problemih, ki se 
m drugih vprašanj, ki se nanašajo nanašajo na delo te aii 0ne gospo- 
na vsakdanje življenje v komuni. darske organizacije, družbene služ- 

V zadnjih letih so krajevne be ali njihovih organov itd. To po-
: skupnosti usposobile veliko število meni, da organizacija Socialistične

Servisnih delavnic za opravljanje zveze ni omejena glede vsebine
rišlužnostnih storitev, kot so krpal- svojega dela. Njeno vsebinsko pod-
hice, pralnice, čistilnice, obrati za ročje mora obsegati vse probleme
tekoče vzdrževanje stanovanjskih m vsa vprašanja, ki se dnevno po- cij. Ce lahko ugotavljamo, da se

. Zgradb in podobno. Čedalje po- rajajo njenemu članstvu, vsem ob- je izboljšalo delo vodstev občin-
■ rnembncjša je tudi njihova skrb za čanom v vsakdanjem pestrem in skih organizacij SZDL in da ved-
: Varstvo otrok. Z razbremenitvijo razgibanem življenju v komuni. Iz no bolj postajajo prava politična

žene pri raznih hišnih opravilih ji tega izhaja, da prav zato, ker nje- vodstva, ki so čedalje bolj spo-
rirjiogočajo, da se bo lahko širše na aktivnost vsebinsko ni omeje- sobna, da vsakodnevno nastopajo
vključevala v družbeno-ekonomsko na, ker vključuje vse graditelje proti raznim negativnim pojavom

socializma, dejansko lahko in mo
ra postati tribuna mnenj, demo
kratične kritike, aktivni činitelj za 
oblikovanje politike v komuni ter 
hkrati čedalje pomembnejši čini
telj poglabljanja socialistične in 
demokratične zavesti v naši druž
beni ureditvi. Taka vloga ji tudi 
omogoča, da lahko sproži vse na
predne pobude in socialistično po
budo neposrednih občanov, kakor 
tudi družbenih organov. Kot taka 
bi po predlogih za novo ustavo do
bila tudi določene zakonske pra
vice, kot so na primer predlaga
nje kandidatov, pobuda pri pred
laganju raznih zakonov itd. Ven-

. .................... ...... dar Socialistična zveza ne bo in uaicKuje
‘zdelavi celotnega programa komu- ne sme imeti nobenih pravic do tudi vedno močnejšo vlogo druž-

in v uresničevanju njenih nalog. LO in organov uprave niti ne pra- beno-političnih organizacij, zlasti
Na zadnjem zasedanju stalne vic do drugih družbenih organov

■/konference mest je tovariš Kar- naše socialistične demokracije.Vsi 
\ rielj med drugim ponovno pouda- ti organi predstavljajo in se mo-

ril, da so krajevne skupnosti tudi rajo tudi v bodoče razvijati kot
Nosilec razširjene gmotno-.tehnične samostojni družbeni organizmi z
Podlage za vsakdanje življenje dru- jasno določenimi nalogami in pra- vestno določena smer, katere bist
rine ali posameznika. Iz tega iz- vicami in seveda z lastno družbe- vo ni samo nenehna krepitev so-
naja, da krajevna skupnost ni sa- no-politično odgovornostjo. To pa cialistične gmotne podlage, marveč
'rio zadeva državljanov in njihovih pomeni, da mora biti aktivnost tudi razvijanje pravih socialistič-

SZDL taka, da ne bo hromila sa
mostojnosti in politične odgovor
nosti najrazličnejših dmžbenih 
organov komune. Kakor je SZDL

,_____ , „„ _____ ______ samostojen organizem in ne po- _____
^Žotoviti potrebni družbeni stan- daljšek niti oblasti niti koga dru- bistvena naloga organizacij Socia- 
“ard, ožje komunalne storitve in gega, tako so tudi vsi drugi druz- hstične zveze.

Življenje v komuni.
Spreminjanje socialne strukture 

Prebivalstva, vedno večji odstotek 
Zaposlenih žena in zlasti povečana 

■ kmotna podlaga zmerom bolj za
htevajo razen razvitejšega otroške
ga varstva tudi velike sodobne in
dustrializirane obrate za prehrano. 
Pranje in krpanje perila, čiščenje 

'. m likanje oblek, popravilo čevljev 
»d. Ustanavljanje takih industrij- 
skih uslužnostnih obratov je stvar 
vseh činiteljev v komuni. V teh 
Primerih naj krajevne skupnosti 
®ktivno sodelujejo pri ugotavlja- 
riju potreb prebivalstva, pri sood- 
mčanju lokacij za take obrate; po
stanejo naj aktivni sodelavci pri

Sredstev, temveč tudi komune in 
Pjenih sredstev ter delovnih skup- 
PostL to je podjetij in ustanov ter 
Puhovih sredstev. V tej zvezi je 
dalje podčrtal, da »mora komuna

in da skupaj z drugimi subjektiv
nimi silami v komuni že lahko 
usmerjajo politiko komune, mora
mo pa poudariti, da nam to še ni 
uspelo glede vodstev krajevnih or
ganizacij. Zato naj občinske orga
nizacije SZDL vplivajo, da bodo 
krajevne organizacije dobile čim- 
sposobnejša vodstva, pa tudi ustre
zajoče prostore, ki so neobhodno 
potrebni za uspešno delovanje or
ganizacij.

Kot vidimo, uspešnejše delova
nje celotnega družbenega meha
nizma, krepitev in zmeraj večje 
uveljavljanje družbenega samo
upravljanja ter drugih oblik so
cialistične demokracije narekuje

Socialistične zveze.
Tovarišice in tovariši!
Za naš celotni družbeni razvoj 

je torej vseskozi jasno vidna za-

nih odnosov. Spreminjanje vloge 
delovnega človeka v dejanskega 
nosilca celotnega družbeno-poli- 
tičnega življenja ob istočasni kre
pitvi socialistične zavesti pa je

čine ne želijo pred državljani 
odpreti svojih kart, kar ubi
ja pri ljudeh voljo do samo- 
odločanja. Zato bodo morali 
občinski odbori SZDL posvetiti 
sistemu obveščanja znatno več 
pozornosti kot doslej. O po
menu obveščanja državljanov 
sta govorila še tovariša Bogo 
Gorjan in Stane Božič.

TEŽAVE BOMO ODPRAVILI
LE Z IZPOPOLNJEVANJEM 

SEDANJEGA SISTEMA
O gospadarskih problemih 

v komuni je govorilo precej 
diskutantov. Viktor Turnšek je 
govoril o izračunavanju pro
duktivnosti, investicijski poli
tiki, razmerah med tako ime
novanimi produktivnimi in ne
produktivnimi osebnimi dohod
ki v določenih panogah in o 
položaju raziskovalnega dela. 
Med drugim je dejal: Gre za 
to, ali je definicija produktiv
nosti, ki se je drži statistika, 
pravilna. Statistika izračunava 
obseg proizvodnje nasproti vlo
ženemu delu, zajema zmanjša
nje živega dela na enoto pro
izvoda. To pa je le del produk
tivnosti, ker gre za obračun 
živega in minulega dela; v ka
kem podjetju je celo povečano 
živo delo s tem. da delež mi
nulega dela za večkrat zmanj
šamo. Po tem vidiku se je v 
zadnjem letu povečala produk
tivnost za 9 Vo, realni osebni 
dohodek pa za hVof!?). Stane 
Mešič je opozoril na premajh
no sodelovanje med gospodar
skimi organizacijami v komuni. 
V okraju, republiki in sploh na 
višji ravni se gospodarske or
ganizacije povezujejo v zbor
nice in v druge organizacijske 
oblike, zanemarjajo pa poveza
vo :y okviru komune, kjer bi 
velikokrat lahko koristno so
delovale in reševale tudi vpra

vitega družbenega samouprav
ljanja bistveno spremeniti. Inž. 
Janez Perovšek pa je med dru
gim povedal, da komune vla
gajo v kmetijstvo neprimerno 
manj kot v obrt, trgovino, go
stinstvo in v druge panoge. 
Pred leti je bilo sicer v komu
nah veliko zanimanja za raz
voj kmetijstva in so se vlaga
nja v kmetijstvo v primerjavi 
s prejšnjimi leti skoraj potro
jila. V zadnjem času pa smo 
spet zdrknili na raven v letih 
1957—1958. Politiko v kmetij
stvu so v glavnem vodili okraji 
in tudi dajali največja sred
stva za razvoj te dejavnosti. 
Letos pa so tudi okraji močno 
popustili. Lahko rečemo, da ko
muna še ni posvojila kmetij
stva. Takšna nezainteresiranost 
kmetijstvu precej škoduje.

Vsi ti diskutanti so pred
vsem poudarjali, da je v da
našnjih pogojih zlasti važno 
razvijati sistem delitve znotraj 
kolektivov, hkrati pa so opo
zarjali. da je treba izpopolnje
vati tudi šistem delitve med 
podjetjem in komuno. Obliko
vanje realnih osebnih dohod
kov in s tem življenjske ravni 
delovnih ljudi je v veliki meri 
stvar komune, ki že ima tolikš
no veljavo, da lahko odločilno 
vpliva na standard.

BOLJ KOT DOSLEJ BO 
TREBA V PRAKSI

UVELJAVITI DRUŽBENI 
INTERES

DO IZOBRAŽEVANJA
Zlasti veliko tovarišev je 

razpravljalo o delitvi dohodka 
v raznih družbenih službah, v 
prosveti, na področju kulture 
in znanosti itd. ter sploh o 
izobraževalni, kulturni in znan
stveni dejavnosti v komuni. 
Dr. Joža Vilfan je pojasnil, za
kaj so vprašanja šolstva, vzgo

z investicijami v človekovo 
znanje. Relativno majhni skla
di za vzgojo kadrov v podje
tjih niso omogočali načrtne 
izobrazbe strokovnih kadrov, 
kaj šele znanstvenih kadrov in 
znanstvenega dela. Zato bi mo
rali najti način, da se vsaka in
vesticija v sodobno tehniko ve
že istočasno tudi z novo inve
sticijo za izobraževanje kadrov. 
O pomanjkanju strokovnih ka
drov je govoril tudi inž. Marko 
Kržišnik. (V Mariboru je med 
45.000 industrijskimi delavci 
komaj 288 inženirjev.) O šol
stvu in vzgoji kadrov je govo
rila še tovarišica Marija Mesa
rič, inž. Anton Moljk pa je 
med drugim dejal, da bo treba 
občutno povečati sredstva za 
znanstvena raziskovanja in teh
nološki razvoj.

Dr. Sašo Luzar je poudaril, 
da postaja zdaj. ko je dohodek 
komune vedno bolj odvisen od 
produktivnosti na njenem ob
močju, tudi skrb za zdravstvo 
vedno bolj ekonomsko pogoje
na, saj ni vseeno, kakšno je 
zdravstveno stanje ob naporih 
za čimvečjo produktivnost. Ada 
Klanjškova je dejala, da je de
javnost družbenih služb preveč 
razdrobljena. Čimprej bo treba 
odpraviti zbirokratizirano mi
selnost glede reševanja stano
vanjskih vprašanj, skrbi za 
otroka, invalidnosti in drugih, 
kajti to so težavna socialna 
vprašanja, ki jih je treba reše
vati z družbenega vidika. Riko 
Jerman pa je govoril o urbani
stičnih programih, ki naj v bo
doče bolj kot doslej temeljijo 
na težnjah državljanov.

Razpravo tovariša Bena Zu
pančiča, zaključno besedo pred
sednice GO SZDL Slovenije 
Vide Tomšičeve in zaključke 
plenuma bomo objavili v pri
hodnji številki našega lista.
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Vloga in naloge Socialistične zveze v komunalnem sistemu
Tovariši mislim, da ni slu

čaj, da ne samo v referatu, tudi 
v diskusiji prevladujejo vsa tista 
vprašanja, bodisi da so poli
tične, ekonomske, organizacij
ske ali metodološke narave, ki 
se neposredno ali posredno po
vezujejo z dohodkom in z vsem 
tistim, ki je v naši ekonomsko, 
politični praksi postavilo na 
dnevni red jasnejši kurz deli
tve dohodka na osnovi znanih 
socialističnih principov nagra
jevanja po delu.

Mislim, da seveda ne more
mo do kraja analizirati vseh 
tistih različnih variant, kombi
nacij, bodisi dobrih, bodisi sla
bih, ki so prišle na tej osnovi 
v delovnih kolektivih do izra
za. Zdi se mi, da je v politič
nem vidiku pomembno pred
vsem ugotoviti osnovne politič- 
no-ekonomske tendence, ki se 
na tej osnovi odpirajo in raz
vijajo v kolektivih. To osnov
no tendenco bi bilo možno izra
ziti z naslednjima dvema bese
dama: demokracija in ekono
mija. To je osnovni smisel pri
zadevanj, ki se v delovnih ko
lektivih danes razvijajo. Mi
slim, da so, gledano s tega vi
dika, osnovni principi delitve 
dohodka in vsega ostalega, kar 
je z njim povezano, politično 
v kolektivih sprejeti. Dalje, da 
imamo tu že v kvantitativnem 
pogledu zelo obsežne originalne 
in pestre, pravne praktične re
šitve.

Iz vsega izhaja predvsem za 
nadaljnje delo znotraj kolek
tivov za vse politične faktorje, 
vključno Socialistično zvezo, 
sindikate in druge predvsem 'v 
naslednjem obdobju naloga 
kvalitetno izpopolnjevati seda
nje rešitve. Mi smo na široki 
fronti prišli do raznih pravnih 
regulativov delitve dohodka 
znotraj kolektivov na znanih 
principih. Pri tem stoo -se"se
veda borili in se bomo verjetno 
še borili z različnimi izrastki 
teh procesov. Istočasno skoraj, 
ko se borimo še z nepreživetimi 
ostanki uravnilovke, imamo tu 
že druge pojave, ki so tej vse
bini diametralno nasprotni in 
ki seveda tudi zaslužijo poli
tično intervencijo in korektu
re. Ampak kljub temu vendar 
mislim, da je v glavnem osno
va dana in že zaradi tega pred 
nami vsemi zlasti v naslednjem 
letu stoji naloga kvalitetno iz
boljševati sedanje rešitve, ki 
so v delovnih kolektivih že ozi
roma bodo do konca leta spre
jete.

V tem pogledu bi opozoril 
na metodološko vprašanje, ki 
se pojavlja v zvezi s tem. Ne
sporno je, da na osnovi tega 
prihaja v kolektivih do najraz
ličnejših stališč, do različnih 
živih, včasih tudi nestrpnih, 
včasih tudi zelo nervoznih di
skusij. Jasno je, da se v vseh 
teh stvareh čutijo včasih tudi 
stališča, ki jih ne bi mogli 
sprejeti v zakladnico bodisi 
ekonomskih, bodisi politično- 
moralnih vrednot graditve so
cializma pri nas. Jasno je tudi, 
da vsi ti procesi zaslužijo vso 
politično pozornost in podporo 
zunanjih faktorjev. Toda ven
dar se sem in tja dobi vtis, da 
je včasih ta podpora, ki prihaja 
od zunaj, rekel bi, mogoče pre
več avtoritativna. Točneje re
čeno, preveč arbitražna. Da 
konkretiziram to svojo misel. 
V danem kolektivu se pojavi 
neki nerešen problem. Marsi
kdaj potem lokalni politični ali 
gospodarski faktorji nestrpno 
reagirajo na dano konstelacijo 
v tem kolektivu. Formirajo ko
misijo, ki dobi nalogo, da naj
kasneje v enem tednu, če ne 
celo v treh dneh, ali še celo v 
kakem krajšem roku vse stva
ri analizira, razišče in najde 
edino pravično in edino socia
listično rešitev. Potem se pod 
kapo te rešitve oziroma tega 
mnenja komisije deli pravica

levo in desno, odredi se, koga 
je treba kaznovati, koga nagra
diti, koga povišati in koga od
pustiti iz podjetja. Zdi se mi, 
da so taki metodološki posegi 
že nekoliko zastareli. Ne iz
ključujem, da so sem in tja 
taki posegi še koristni in po
trebni, ampak se mi zdi, da 
bolj izkazujejo našo slabost 
kot našo vrlino. Menim, naj bi 
le-ti bili izjema družbeno-poli- 
tične intervencije, ne pa pra
vilo na sedanji stopnji. Zdi se 
mi predvsem, da bi bila naloga 
zunanjih faktorjev, ko sprem
ljajo te procese, predvsem po
litičnih faktorjev, prvič, vnesti 
v diskusijo čimveč Širokih prin- 
cipialnih in perspektivnih ele
mentov in drugič, zagarantirati 
in zagotoviti s svojim politič
nim vplivom in s svojo avtori-

kolektivih, tako na zaostalih 
kot na naprednih področjih.

Drugo vprašanje, o katerem 
bi hotel govoriti, je tisto, o 
katerem je bilo tu danes že tu
di govora, to je odnos med 
produktivnostjo in realnim 
standardom. Mislim, da ni ni-

je taka struktura rezultat tistih 
težkih in trdih pogojev, v ka- 

. terih smo se znašli po vojni in 
'fy katerih smo morali /doslej 
pravzaprav delati. Zdi se mi pa, 
da bo nadaljnji razvoj-, 'nadalj
nja ekonomska struktura"druž
be;; Zlasti take-družbe, ki se že 
približuje neki srednjeevropski 

kogar med nami, ki bi v načelu ekonomski struktunf /tu neiz-
bil proti temu, da mora med bežno zahtevala svoje korek-
tema’ dvema elementoma biti : tuie, korekture, ki verjetno ne 
neki stalen odnos, iz prepro- bodo popolnoma,- vedno in za
stega dejstva, ker je nemogoče vsako obdobje spoštovale samo
več potrošiti, kot pa se v na- tistega; principa, o katerem smo
cionalnem okviru proizvaja. ^ .^onh. ^ dalje. Mr z vso
Vendar se mi zdi, daje Ha ja IstoLno
postavljeni princip, ki mu ž ah- pa s(> pri „as mišljenja, da je
solutmh vidikov ni mogoče pri- najbolj zaskrbljujoče to, če se
govarjati,. vendar potrebno; po- ■: 
gledati :S stališča nekaterih 
konkretnih realnih dejstev. V 
tej zvezi se mi zdi važno po
li dar itipred vsem naslednje. Pr-

nosti in analiza in da se ji iz 
principialnih vidikov ne da 
ugovarjati. Samo meni se zdi, 
tovariši, da to ni tisti konkretni 
ekonomsko - politični problem, 
ki nas muči in katerega še ni
smo rešili. Zdi se mi, tovariši, 
da je osnovni ekonomsko-poli- 
tični problem v našem sistemu 
in v naši Vsakodnevni praksi 
ravno diametralno nasproten 
temu. Osnovni problem je v 
tem, da mi stari in zastareli 
industriji _z zastarelimi tehnič
nimi sredstvi, z majhno vred
nostjo osnovnih sredstev it_d. 
nalagamo še dodatna bremena. 
Mi, iia' žalost, marsikje novim 
podjetjem z visokim tehničnim 
sestavam- plačujemodeficite.

teto, da se na osnovi prej da- vič, način, kako se ugotavlja
nih perspektivnih in čimbolj dana produktivnost, in drugič,

iz kakšnih proporcev delitve 
nacionalnega produkta smo za
čeli uresničevati ta princip.

Dovolite mi, da o teh/dveh 
vidikih rečem nekoliko besed. 
Sedanjo produktivnost dela me
rimo skozi Indeks odnosa fizič
nega obsega proizvodnje jp; od-: 
nosu do števila zaposlenih. Ne
sporno, da sko?i daljše' obdob-, 
je tako lahko dobimo neko da
no sliko . ekotromskih premikov' 
družbe oziroma njene ekonom
ske strukture — skozi daljše 
obdobje nekoliko let, pet,, deset 
let — ker nam to pokaže neko 
povprečno družbeno produk
tivnost. Ampak ždi se mi pa, 
če bi proglasili ta princip. ža 
absolutno univerzalen in ga po
tem konkretizirali v vsakem po
sameznem podjetju in še za 
vsak mesec posebej, da bi mas 
lahko to pripeljalo do. popolno
ma napačnih zaključkov. Ni' tu 
mesto, da podrobno obrazlagam 
to idejo. Ampak nesporno je, če 
se slepo pokoravamo temu na
čelu, da lahko pridemo do tega.

-

širokih in- objektivnih elemen
tov dejansko razvija široka, 
sproščena demokratična disku
sija, diskusija, bi rekel, osvo
bojena vseh nepotrebnih avto
ritet in vsega nepotrebnega 
strahu in vseh nepotrebnih 
nervoznih reakcij. Zdi se mi, da 
bo. povsod -tam, kjer so - taki 
splošni momenti dani, kolektiv 
prej ali slej na osnovi svojih 
lastnih spoznanj, svoje lastne 
prakse in na osnovi svojih last
nih pozitivnih političnih sil pri
šel do najbolj ustreznih reši
tev, do takih rešitev, ki bodo 
rezultat njegovega lastnega 
spoznanja in njegovega lastne
ga dela in zato bo tudi do njih 
imel odnos odgovornosti in ak
tivnosti.

Mislim, da ti procesi odpi
rajo še drug vidik problemati
ke. Nemreč, delitev dohodka 
znotraj kolektivov v vsej svoji 
politični in ekonomski zamota
nosti je sestavni del delitve do
hodka med družbo in kolekti
vom. Ne moremo napredovati 
‘na področju delitve dohodka 
med družbo in kolektivi, če ne 
napredujemo v kolektivih. In 
obratno, ne moremo napredo
vati znotraj kolektivov, če ne 
bomo napredovali na področju 
skupnost—kplektivi. Tako, kot 
se sedaj razvijajo stvari, mo
ramo ugotoviti, da je ta proces 
bolj intenziven znotraj kolek
tivov kot pa na področju druž
ba—kolektiv. Mi smo sicer v 
letošnjem letu dali zelo origi
nalne in pogumne rešitve, ven
dar se zdi, da na teh rešitvah 
ne bomo mogli več' vztrajati 
dolgo časa. Ce se je, žal, že 
zgodilo to, da gremo v prihod
nje leto skoraj s popolnoma 
istim instrumentarijem, kot smo 
šli letos, in da na tem področ
ju nismo uspeli rešiti nekih 
kardinalnih vprašanj, poteiti se 
mi zdi, da iz tega izhaja nujna 
naloga, da jih bomo morali re
šiti v prihodnjem letu. Ce pa 
bi imeli orientacijo ostajati na 
rešitvah, ki so zdaj dane, isto
časno pa procese znotraj ko
lektivov razvijati naprej, po
tem to pomeni objektivno za
ostrovanje nekaterih protislo
vij, ki zdaj obstoje v naši druž
bi. In to zaostrovanje določe
nih protislovij mi ne bi mogli 
zmanjševati z nobeno subjek
tivno politično akcijo, ker bi 
se le-ta prej ali slej izgubila 
v nekakšne propagandne sfere. 
Samo nadaljnji razvoj in gra
ditev sistema delitve dohodka 
med družbo in kolektivom lah
ko da objektivno tudi možno
sti za nadaljnje premike zno
traj kolektivov. Mislim, da se 
tega dejstva marsikdaj, zlasti 
— to je moje osebno mnenje — 
v ustreznih državno-gospodar- 
skih operativnih in planskih or
ganih premalo zavedajo. Na 
graditev sistema delitve med 
družbo in kolektivi se marsi
kdaj preveč gleda s stališča bi
lanc, premalo pa se pri tem 
upoštevajo tisti procesi, ki se 
danes odpirajo vsepovsod, tako
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4® :PA,manjšega.vpoyi;če:wa 
osebnih dohodkov, kot pa so. ga 
dejansko v tem danem trenutku 
ekonomsko zaslužili. Skratka, 
ugotavljanje produktivnosti, .po 
tej metodi prvenstveno ustreza, 
skoraj bi rekel stimulira, eks
tenzivno. gospodarstvo, zasledu
je predvsem fizični obseg pro
izvodnje, ne zanima pa nas, s 
kakšnimi sredstvi proizvajamo, 
kako proizvajamo, kakšen je 
končni ekonomski efekt dane 
proizvodnje. Da konkretiziram 
to trditev. Če vzamemo v prejš
njem obdobju: materialne stro
ške 100, fizični obseg proizvod
nje 100, pa v naslednjem obdob- 
ju-z istim številom-zaposlenih, 
na isti dani tehnični strukturi 
proizvajalnih' sredstev in pri 
istih cenah reprodukcijskega 
materiala povečamo materialne 
stroške na 110, fizični obseg 
proizvodnje / pa- na 105; pri 
istem številu: zaposlenih bi to 
pomenilo, izračunano po tej 
metodi, povečanje produktivno
sti za 5%/ Ekonomsko gledano 
smo pa za 5% v deficitu. To se 
pravi, da je treba s stališča 
delitve dohodka in osnovnih 
principov' ekonomizacije V/ se
danjem obdobju poleg cilja, da 
proizvajamo in . da. .dosežemo 
neki dnui. obseg fizičnega ob
sega proizvodnje, tudi zelo zelo 
jasno postaviti cilj in.zahtevo: 
s kakšnimi sredstvi, g. kakšnim 
efektom,, s. kakšno ceno /pro
izvajati?-Mislim, da je raožno 
samo s teh vidikov ocenjevati 
dejanske rezultate produktiv
nosti' dela; '

Drugič, rekel sem, da lahko 
ta princip realiziramo iz danih 
proporcev delitve nacionalnega 
dohodka.,Tako kot stvari izgle- 
dajo zdaj, je znano, da se v 
Sloveniji pd celokupnega .druž
benega proizvoda porabi za 
osebno potrošnjo 40l>/o, v Jugo
slaviji 49 °/o, v razvitih evrop- : 
skih kapitalističnih državah 60 
in več procentov. Postavljamo 
vprašanje, kdo lahko zdaj trdi, 
da' je teh 40Vo, ki so zdaj v 
Sloveniji doseženi, edino socia- 

/. listično, edino pravično .in za 
./vs,e večne čase nespremenljivo?

Mislim, da za tako trditev ni 
.,-možno dobiti absolutno -objek-

n. pr. osebna potrošnja ne gib
lje /popolnoma v predvidenem 
okviru, čeprav je istočašlid .jas
no,, da ho ravno samoupravlja
nje, - ta neposredna delavska 
oblast, -eden tistih faktorjev, ki 
bo v prvi vrsti in vedno na -to 
področje, posegal in ki si bo na 
ta ali oni način uravnaval-svoj 
realni standard.

Mislim, da je tudi te/ ten
dence delavskega razreda / v 
končni konsekvenci treba vzeti 
kot objektivno materialno druž
beno silo, s katero je treba 
računati pri splošnih nacional
nih 'bilancah. Eno osnovnih 'bi
stev državnega kapitalizma in 
stalinske /ekonomije pa je se
veda bilo predvsem kruh in 
hlebec' 'delavca jasno odrezati 
od zgoraj navzdol in predvsem 
tu držati.'delavca tako, kakor 
se želi, _da se ga drži. Medtem 
pa mislim, da je eden osnovnih 
— skoraj bi /dekel prvobitnih — 
elementov našega samouprav
ljanja, da. v te odnose pose
gajo tudi proizvajalci s s.vojimi

nalagamo pa dodatne obvezno
sti starim,podjetjem, stari, za- 
■stareli industriji, ki ima žp del 
svojega strojnega parka izrab
ljen in so v knjižni vrednosti 
■tiste črtice, o katerih je tovariš 
Beno Zupančič govoril glede 
kulture. Ta podjetja proglasimo 
za tista, ki ustvarjajo ekstra 
profit in se mučimo potem; ka
ko ta eksrra..profit pobrali. Tu 
se mi zdi, da ic konkreten eko- 
nomški in apolitičen proMcm. 
To je ekstenzivna, ne pu in
tenzivna orientacija in v tej 
smeri se mi zdi, je treba raz
mišljati. in sprejeti ustrezne 
spremembe jn rešitve.' Skratka, 
to so problemi; ki se zdaj od- 
pirajo na tem področju; so med 
seboj zelo povezani in zahte-

žaja. Mi seveda v sindikatih 
smatramo, da bi bilo neskrom
no od nas, če bi si popolnoma 
prilastili vzrok in zaslugo za 
to »mezdno gibanje«. Mislim, 
da so vzroki za te pojave se
veda globlji. Prvič, vzrok je 
v objektivnem materialnem po
ložaju teh služb, točneje reče
no, tu zaposlenih prosvetnih de
lavcev; drugič, da je zakon, 
novi zakon o šolstvu predvsem 
sprožil, aktualiziral in na svoj 
način tudi zaostril to proble
matike. To so pravi in globlji 
vzroki. Ce pa imajo pri vsem 
tem tudi sindikati še kaj za
slug, tem bolje.

V zvezi s tem se seveda od
pirata po mojem mnenje dve 
vprašanji. Eno je vprašanje od
nosa in demokratične ali ad
ministrativne — da ne rečem 
birokratske — metode v zvezi 
s tem, drugo pa je materialno 
vprašanje. Kar se tiče metode 
in odnosa, lahko samo pozdra
vimo to dejstvo, da so se ko
lektivi skupaj s svojimi druž
benimi organi tudi na tem pod
ročju začeli zavedati svojih 
samoupravnih pravic, da so jim 
postali dosedanji administrativ- 

' nd-budžefski ' odnosi in okviri 
pretesni, preveč nadležni in da 
se jih hočejo otresti. Zdi se mi, 
da je pravilno, da se jih hočejo 
otresti. Vzemimo dano občino.

_Ce bi -ta. občina svoja sredstva
za šolstvo v skladu z zakonom 
dala skladu; potem pa prepustila 
tem kolektivom, da sami p° 
lastni uvidevnosti znotraj tega 
tudi tisto malo, kolikor je, de
lijo in tehtajjo, bi to že bil tudi 
demokratični korak naprej in 
bi v tej situaciji vendar na to 
področje vnašal neke kvalitet
no , nove elemente. Seveda, če 
jim pa referent za budžet po 
stari metodi jasno pove, toliko 
za črnilo, toliko ža to, toliko 
za ono, in vi nimate tu več kaj 
deliti, je pa to nesporno star) 
odnos, ki bo že sam po sebi 
danes ustvarjal določene pro
bleme^ Zato mislim, da je treba 
tukaj te stvari demokratizirati, 
pa pustiti," da pride element 
samoupravi jan ja.bal j do izraza- 
pa četudi v sedanjih material
nih okvirih. Saj tudi samo
upravljanje v delovnih kolek- 

’ tivih najprej ni imelo ne vem 
kakšnih ' materialnih pravic i° 
širokega materialnega okvira 
za manevriranje. Bilo je tudi 
tako rekoč stisnjeno v splošno- 
družbene bilance, ampak kljub 
temu je imelo svoj kvalitetno 
politično nov pomen. In isti pro
ces se tu odpira. In po mojem 
iti frontalno proti temu, ali P® 
to ne razumeti in v tem videt' 
samo element mezdnega giba
nja in samo kruhoborstvo itd-’ 
se pravi, pravzaprav z drugih 
vidikov podpirati samo tiste 
elemente mezdnega gibanja, k' 
nesporno tu notri tudi so in 
s katerimi bomo morali v bo
doče in tudi zdaj računati.

Drugo pa je seveda neizbež
no vprašanje, da je intelektu- 

. alno delo na tem področju P°' 
trebno vrednotiti tudi v mate' 
rialnem pogledu skladno z osta' 
limi premiki, ki se na področjb 
osebnih dohodkov dogajajo. 
sporno je. da smo v preteklost' 
glede vrednotenja intelektua'' 
nega dela ustvarili nesorazmef' 
ja, ki so bila verjetno neiz' 
bežno pogojena, če bi pa'osta'

O

v zaostalih kot v naprednih .. .tivnih argumentov. Trdim, da
?:Xr ; ■ . - . • . • ' -'/J-r-V

intencijami: Tako da tu nasta- uravnavati in ljudske sile mo- 
jajo neke drožbeno-ekonomske .bilizirati. 
zakonitosti,' -katere je treba 
marsikdaj v fefi 'bilančnih dis
kusijah in tudi v mnogih dru
gih diskusijah jasneje in glob
lje analizirati in bolj bogato 
upoštevati. tudi te druge ele
mente, ki jjh maša praksa po
stavlja na dnevni red. .

Končno še ideja, ki je bila 
tu tudi povedana1; da bi bilo 
normalno, da tis ti/ ki ima več 
sredstev, boljša-sredstva, boljši 
tehnični sestav; ker je ta se
stav rezultat družbenega pro
dukta dela —-.daje družbi tudi 
večja sredstva in da se na tej 
osnovi tudi pobira' -"• če ho
čete — neka renta. .Mislim; da 
je ta ideja vredna vse pozor-

««“v.
stvarnih argumentov vnese v to 
diskusijo. Samo na tej osnovi 
je namreč možno potem na pro
cese, bodisi v okviru, podjetja,

; bodisi komune, bodisi v okviru 
•republik ali vse naše .sociali
stične skupnosti vplivati, jih

Na koncu še nekaj besed 
tudi o tako imenovanem pro
svetnem vprašanju,. ki se je 
zlasti zadnje čase postavilo na 
dnevni red. Dejstvo je, da v 
zadnjem času zaznamujemo' ži
vo diskusijo, predvsem' med 
prosvetnimi delavci in na vseh 
tistih' vprašanjih, ki šo: pove
zana's-položajem' šolstva; So tu 
nekateri tovariši, ki hočejo tej 
živi diskusiji in tem pojavom, 
prvič, naprtiti prizvok mezdne
ga . .gibanja, in drugič, - za to 
tako imenovano »mezdno giba
nje« napraviti odgovorne pred
vsem sindikate. Mislim, da je 
taka' metoda daleč od šfvarne 
objektivne analize danega polo-

’ / ‘t i

težke posledice. In zavedati// 
moramo tegq; čim bolj bo '/ 
tenziven proces zraščanja n*/ 
nualnih in intelektualnih ae’ 
lavcev v enotni delavski rfZ 
red, točneje v enotno množic 
novih proizvajalcev in 
upravljavcev, toliko bolj bo/, 
morali biti tudi odnosi 
vrednotenjem manualnega 
intelektualnega dela na xS.el 
področjih in v vsakem ok/ib 
in v vsakem pogledu čiru/0; 
vsklajevani; če to ne bo sluC*j’ 
bo to neizbežno povzročalo P^ 
litične in materialne probls^^ 
Ako s tega vidika pogled®10^ 
na materialni položaj pros^® 
nih delavcev, se mi zdi, d® L 
to vprašanje zdaj upravi*®'!-, 
postavljeno na dnevni red: 
cer je nemogoče v materiala g, 
in v družbenem pogledu h ^ 
praviti v enem letu ali P8^, 
šestih mesecih ves tisti PreII,5ti 
za katerega so ostale dejavno 
potrebovale pet ali deset *Jj 
ampak neizbežno pa je, da 
na tem področju gremo z do 
hitrim tempom naprej I
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j.;: OB DVAJSETI OBI ETMd ROJSTV A JI (.OSEOVAVSKE LJI OSRE ARMADE ■
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Dvai“dvaisetega decembra bodo vojaki in sta
rešine naše vojske in z njimi vsi naši državljani 
proslavili 20. obletnico Jugoslovanske ljudske ar
made.

Rodila se je iz krvi, iz sanj in hrepenenja po 
svobodi, iz revolucionarne zavesti našega ljudstva. 
Tistega zgodovinskega dne v prvem letu velike voj
ne, ko je tovariš Tito objavil v Rudem odlok o 
ustanovitvi I. proletarske brigade.

Dve desetletji sta minili od tedaj. Prve enote 
naše ljudske vojske so v ognju revolucije prerasle 
v močno armado, osvoboditeljico domovine, ki pa 
nam ni prinesla le svobodo, temveč z zmago tudi 
ustvarila pogoje za nastanek in razvoj naše sociali
stične skupnosti. Danes je JLA zanesljiv čuvar pri
dobitev osvobodilnega boja, šola mladine in zaščit
nik neodvisnosti naše domovine in našega ustvar
jalnega dela. Njeni pripadniki mojstrsko obvladajo 
vojno tehniko. Pa ne samo to. Z neposrednim so
delovanjem malone v vseh oblikah naše družbene 
in gospodarske aktivnosti dajejo pomemben pri
spevek našemu napredku. Med drugim je vojska v 
zadnjih nekaj letih darovala deželi 850 km sodob
nih cest, 175 mostov, 90 predorov in okoli 80*km 
železniške proge v skupni vrednosti več deset mi
lijard dinarjev.

Vojakom in starešinam naše armade želimo ob 
tem zgodovinskem dnevu kar največ uspehov!

^Wlllt|||||HIIHII!llllllllllllllll!llll!lllllllllllllll|||lllllll|l!||||!lllllllllllllllll|||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||||

MLADOST V VOJAŠNICI
. Skozi vrata, pred katerimi 

stoji na straži vojak Mio- 
r?g Stojanovič, prihajajo v vo
dnico skupine mladih fantov, 
‘pod njeno streho postanejo 
0iaki. Vsako leto...

*

Začudeno je stražar gledal 
.^pino fantov in deklet, ki so 
pli proti vojašnici z velikimi 
.“Pki cvetlic v naročju. Ko so 
/'hiteli k njemu, so mu razlo- 
‘a, da bi radi h komandantu. 

k Komandant jih je sprejel, 
'‘en izmed mladincev mu je iz-

jih vojaki osvojili na športnih 
tekmovanjih.

*
Ko je pred štirimi leti prispe

lo vabilo komiteja Ljudske mla
dine na letno konferenco, je 
komandant določil mladega po
ročnika Baltazarja Lajhta, naj 
se udeleži tega sestanka.

Poročnik je poznal mnogo 
mladincev v mestu, njega pa so 
poznali skoraj vsi. Bili so zado
voljni, ko so zagledali na volil
nem listku za novi komite tudi 
poročnikovo ime. Na volitvah je

Naši vojaki gradijo zasavsko cesto

Otroški živ-žav ob breztrzajnem topu

bfjo.^opek in »raportiral«, da so 
W* iz kakih petnajst kilome- 
rl oddaljene vasi. Prišli so, da 
Vii6rriu ‘n svojim mladim to- 
Sth01 v v°iaških uniformah 

‘‘-sli ob dnevu zmage. 
V^aj mesecev prej je bila 
^ (IV J13 vaiah- Korakala je sko- 
V^hovo vas. Med oddihom so 

-pripravili prireditev in se 
% ®rKi v nekaj športnih pano- 

Mladinci iz vasi. Zdaj so ti 
Hi^nci 

kie-
fteiji.

, irjjdinci iz mesta in mladi 
\ 'z vojašnice se zelo pogo
di e^uiej°- O množici teh sre- 

Ptičajo tudi pokali, ki so

■nu , »uia
,c.i prinesli cvetje v vojaš- 
kjer živijo njihovi mladi

dobil poročnik največ glasov, 
tako takrat, kakor vsako nasled
nje leto. Zdaj vodi komisijo za 
ideološko-politično delo.

Baltazar Lajht je že »star- 
mladinski voditelj. Kot pionir 
je takoj po vojni sodeloval pri 
zbiranju stekla in rabljenega 
papirja. Kasneje je kot trinajst
letni učenec sodeloval pri gra
ditvi avtomobilske ceste »Brat
stvo in enotnost«. Bil je sicer 
samo kurir, zato pa je že nasled
nje leto postal pravi brigadir. 
Cesto je gradil pri Županji.

Zrasel je v Zemunu. Med 
vojno so živeli v njihovem sta
novanju mladi ljudje, ki se jih 
spominja zato, ker so se vedno

igrali z njim, ker so bili vselej 
prijazni in ravnali z njim kot 
s sebi enakim, čeprav je bil sin 
hišnice. Pogosto so prihajali v 
tisto stanovanje še drugi ljudje. 
V takih primerih so njega posla
li na hodnik, da se je igral, 
hkrati pa so mu zaupali po
membno nalogo:

»Tu se igraj, če pa kdo pride, 
potrkaj!«

Igral se je, vendar kljub 
brezskrbnosti šestletnega dečka 
ni pozabil, da mora paziti na 
mimoidoče. Prisluškoval je ko
rakom.

Zdaj je na zidu tistega ze
munskega poslopja na Trgu 
maršala Tita št. 2 spominska 
plošča, ki pove, da so bili v tej 
hiši med okupacijo sestanki kra 
jevnega komiteja KPJ.

Deček pred vrati, deček na 
hodniku, pionirski voditelj, kurir 
mladinske delovne brigade, bri
gadir z avtomobilske ceste, Titov 
gojenec, poročnik Baltazar Lajht 
— vse to je združeno v osebno
sti mladega oficirja, ki ima mno
go prijateljev tako v vojašnici 
kakor v mestu...

Mnogo je tu takih, ki so pred 
vojaško uniformo nosili briga
dirsko. Iz raznih brigad so, iz 
raznih naselij. Drug ob drugem 
so v zadnjih treh letih skupno 
s tisoči fantov in deklet gradili 
belo cesto.

Stanko Bezik je bil pri 
Šentjurju, Milbrad Hlaubek pri 
Nišu, Dragan Manevski pri No
vem mestu, Milan Todorovič pri 
Grdelici, Rado Vidmar pri 
Bubnju, Anton Nur pri Dražev- 
cu.

Zdaj so — vojaki. Anton Nur, 
zeniški mizar, je desetar in fant, 
ki brez njega ne more nobena 
prireditev. Tudi pesnik je, nje
govo ime je bilo že nekajkrat 
natisnjeno pod verzi, ki jih je 
objavila zeniška »Naša reč«.

Še nekaj moramo povedati o 
desetarju Nuru; ne smemo poza
biti na zrcalce, ki ga ima v žepu 
na vojaški bluzi, na katerega 
hrbtni strani je slika dekleta.

Zgodilo se je po golem na
ključju. Dijaki so se vračali z 
izleta. Na postaji Vinkovci so 
čakali na vlak, ki naj bi jih od
peljal v Zenico. Plavolaso dekle 
iz Vinkovcev in fant iz Zenice 
sta se seznanila in si obljubila^ 
da si bosta pisala. In zdaj. — 
Pisma potujejo v obe smeri. 
Vsak teden. In, naj odkrito po
vemo, včasih tudi — vsak dan.

Tisti, ki jih imamo zdaj v 
mislih, so odšli minulo pomlad, 
spomin nanje pa je ostal.

Še dan, dva sta vojake ločila 
od vrnitve domov. Niso več 
šteli tednov in dni, temveč ure.

V tej skupini je bil tudi vo
jak Aleksandar Sanader.

Ko je tisto predzadnje jutro 
v vojaški, uniformi prišel v vo
jašnico njihov komandir, kape
tan prvega razreda Božo Bulat, 
je opazil, da vojaka Sanaderja, 
ki ga nikoli ni štel med naj
boljše, ni v četi. Povedali so

mu, da zbira denar. Kapetan ga 
je poiskal:

»Zakaj pa zbiraš denar?«
Vojak je razložil. Od doma 

so dobili civilne obleke. Vsem 
so matere poslale najlepšo oble
ko, ki jo kdo ima, le Milislav 
Mihajlovič je dobil star kmeč
ki kožuh, strgane hlače in ogu
ljene gumijaste opanke. Milisa- 
vu vsega tega ni poslala mati, 
ker je nima, temveč mačeha. In 
Oni, to se pravi četa, so se zme
nili, da mu bodo kupili novo 
obleko. Sanader je predlagal in 
zdaj zbira denar.

Kolikokrat sta se kapetan in 
Sanader srečala v dvoje, na raz
govoru, na raportu! Zdaj ga je 
videl v povsem drugačni luči. 
Brez besede je kapetan segel 
po listnico in dal svoj delež.

DJORDJE RADIŠIC

V vojašnici odmevajo zvoki 
harmonike. Sinoči se je vrnila z 
graditve zasavske ceste enota vod
nika prvega razreda Branka Le
dinskega, zato torej pesem, ki 
hkrati s harmoniko doni z druge
ga konca vojašnice. Komandant 
jim je dal pet dni oddiha. Vojake 
smo našli v družbi s komandirjem 
Ledinskim. Bil je vesel in dobre 
volje, ki je značilna za ljudi po 
uspešno opravljeni zahtevni nalogi.

Ko so jih pred štirimi meseci 
pospremili na pot, so bili vsi na 
poveljstvu prepričani, da jih bodo 
tam dostojno zastopali, vendar je 
le malokdo pričakoval, da bodo 
vojaki in njihov komandir dobili 
toliko priznanj.

Cestnemu odseku pri Zagorju in 
še posebej tako imenovani »cesar
ski galeriji« na strmem pobočju, 
katerega spodnja meja je reka, 
zgornja pa strme skale, se je lah
ko približal le človek, dobro izur
jen, pa tudi pogumen. Inženirec, 
za utiranje prvega — s pomočjo 
vrvi — človeku vsaj za silo do
stopnega dohoda, ki je hkrati tudi 
spreten planinec. Prav zato so iz
brali planince iz enote Branka Le
dinskega.

štiri mesece se je enako zače
njal in zaključeval njihov delovni 
dan: zjutraj so se opasali z vrvmi 
in se spustili v sotesko, kjer je 
štirideset metrov pod njimi šume
la Sava, ter z dletom in batom 
vrtali prve luknje za mine in po 
koscih krušili skalovje. Ce bo zgr
melo v Savo 3000 kubičnih metrov 
skal, so jim v začetku dejali stro
kovnjaki, bo to velik uspeh. Ko 
pa so po štirih mesecih vse na
tančno preračunali, so se vprašali, 
ali je mogoče: od skalovja so od
trgali 12.200 kubičnih metrov ka
menja! Skoraj štirikrat več, kot

so v najboljšem primeru napove
dovali strokovnjaki.

Po napornem, vendar uspešno 
opravljenem delu sb se vrnili v 
enoto. Njihov komandir Branko 
Ledinski je prinesel s seboj tudi 
številna priznanja — darila Sekre
tariata za promet in zveze Slove
nije ter občinskega ljudskega od
bora: radijski in tranzistorski
sprejemnik, nalivno pero in foto
aparat. Vojak Marinko Trogrlič iz 
Dalmacije, miner že od 'mladih 
nog in pravi mojster — o njem 
pravijo, da otipa skalo in ugotovi, 
kje je najmanj trda, ter tako pri
pomore, da je učinek trikrat večji 
— je dobil blago za obleko, Su
lejman Tiro zapestno uro, vojaka 
Vlado Sotirov in Milan Mičič pa 
električna brivska aparata. In konč
no — da ne bi naštevali vsega — 
vsak izmed graditeljev je dobil od 
Uprave za ceste Slovenije v spo
min nalivno pero z graviranim po
svetilom »Zasavska cesta JNA 
1961«. Kolektiv kot celota je pri
nesel enoti skupno darilo — ra
dijski sprejemnik z gramofonom 
in prehodno zastavico kot najbolj
ša enota na gradbišču ves čas, kar 
so bili tam.

Delali so štiri mesece. Edino 
uporabno orodje: dleto, bat in 
včasih železni dog. Plezalska vrv 
je bila edino sredstvo, s katerega 
pomočjo je inženirec lahko prišel 
na svoje delovno mesto. Šele po
tem, ko so vsek razširili v sotesko 
in utrli dostop, so pribrneli bul- 
dozeri in drugi stroji.

Številke o tistem, kar so inže- 
nirci opravili v tem času:

V grobem so cesti utrli pot v 
dolžini 3200 m. Ponekod je tudi 
osem metrov široka. Vzdolž ceste 
so vgradili 8000 kvadratnih me
trov podpornega zidu.' Vrednost 
del po civilnih normah: 200—300 
milijonov. Številke presegajo vsa 
pričakovanja in vse ustaljene nor
me pri inženirskih delih. Pri gra
ditvi zasavske ceste pa je bilo še 
nekaj, česar gole številke ne more
jo povedati, in sicer ne takrat, ka
dar naznačujejo, za koliko so bile

presežene norme, niti štumMter*
dolžinskih ali kvadratnih metkfth 
niti mili joni: bilo . je ve&feo nat^u- 
šenja in gfaditfeSjSiee vneme.

Korist, ki jo je kneia sinipoost, 
pa ni edina vrednost njihove le
tošnje akcije, zakaj ta ate$a-jeAD- 
la za inženiree tudi velika šola. 
Skozi njihove roke je šlo — naj 
se omejimo samo na ta podatek 
— trinajst ton razstreliva, in sicer 
v delovnih razmerah, v katerih ni 
smela biti nobena mina težja od 
kilograma. Pri graditvi podpornih 
in obložnih sten so letos prvič pri 
nas uporabili sistem graditve z 
vnaprej pripravljenimi betonskimi 
elementi, ki so jih medsebojno 
vcepljali. Elemente dveh vrst po
znajo, takšne v obliki dvojne črte 
»T«, ki jih postavljajo počez, in 
druge, podolgovate, ki pridejo po 
dolgem. Vmes nasujejo kamenje, 
-kamzclor-pospeši graditev. To pa ni 
edina prednost tega sistema. Če bi 
se na primer zgodilo, da bi že 
zgrajeni zid razpokal ali kak člen 
v njem popustil, ni več treba po
dirati vsega zidu, kakor je bilo 
večinoma doslej, temveč pokvar
jeni element nadomestijo z novim. 
Prav tako je znano, da so površin
ske vode cestam zelo nevarne. Si
stem, po katerem so inženirci le
tos delali na zasavski cesti, ima 
to prednost, da prepušča površin
sko vodo, elemente pa je mogoče 
izdelovati kar na terenu.

26. septembra 1961 je zapustil 
savsko sotesko še zadnji graditelj 
v vojaški uniformi. Na odseku, ki 
je združil dva kraka že prej zgra
jene zasavske ceste med Ljubljano 
in Zagrebom, se je spoprijela j 
granitom moderna mehanizacija, 
ki bo cesto razširila do normalnih 
osmih metrov. Čez čas bodo žabi 
neli po' savski soteski in skozi 
rudniški bazen vzdolž Save prvi 
tovornjaki in osebni avtomobili.

D. PEJANOVIČ

Vojaki in starešine JLA mojstrsko obvladajo sodobno vojno
tehniko
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Sporazumno s stanovanjski
mi skupnostmi je občinski 
ljudski odbor hjubljana-Siška 
prekinil pogodbene odnose 2 
Upravo cest OLO glede posi
panja makadamskih cestišč in 
krpanja asfaltiranih hodnikov 
in oboje zaupal stanovanjskim 
skupnostim. Obenem je prora
čunsko svoto za ta dela raz
delil med nove »pogodbenike*'.

V Upravi cest OLO skep
tično gledajo na to novost. Po 
njihovem mnenju je sicer v 
skladu z decentralizacijo druž
benega upravljanja v komu
nah in s te plati v redu, zelo 
pa dvomijo v ekonomičnost. 
»V Jugoslaviji nihče tako 
poceni ne prodaja materiala za 
vzdrževanje cest kot mi. Da
jemo ga pod lastno ceno in 
okoli devetmilijonski pri
manjkljaj pokrivamo 2 dobič
kom drugih naših dejavnosti. 
Stanovanjske skupnosti v Šiški

krat večjemu cestnemu prome
tu samo 85 milijonov.

STANOVANJSKE 
SKUPNOSTI 

SO OPTIMISTIČNE
Stanovanjske skupnosti gle

dajo z drugačnimi očmi na 
svojo novo obveznost. Pred
vsem so si na jasnem, da bodo 
pri vzdrževanju cest laže uve
ljavile svoje interese oziroma 
interese tistih, ki ceste uporab
ljajo. Cestarji so pod njihovim 
neposrednim nadzorstvom. Sto
piš k tajniku stanovanjske 
skupnosti in stvar je urejena. 
Skratka: državljani bodo imeli 
veliko večji neposredni vpliv 
na vzdrževanje komunikacij
skih naprav.

Po dosedanjih izkušnjah pa 
tudi ne dvomijo, da ne bi eko- 
nomizirali dela. Režijske ure

so resda do zdaj dobile cenej- so po njihovih izjavah cenejše

Ceste v križnem 
ognju mnenj

še kamenje, samo kakšno? Mi 
ga zastonj ne bi vzeli, ker se 
bo ob prvem deževju spreme
nilo v blato. Kupili so namreč
odpadni material.

Za krpanje asfaltiranih 
hodnikov pa ne zadošča samo 
dobra volja. S primitivnim ro
kovanjem se ne pride daleč. 
Stroji pa so draga investicija. 
Ves svet si prizadeva, da bi 
vzdrževanje cest čimbolj me
haniziral, mi gremo pa nazaj.«

kot pri Upravi cest OLO in 
material jih manj stane, ker 
skušajo prevoz čimbolj poce
niti in poiskati najugodnejše
ponudnike. Upajo, da bodo del 
sredstev iz dodeljene kvote ce
lo prihranili in ga uporabili za 
popravila cest.

Tajnik Uprave cest OLO je 
ta ukrep takole obrazložil: »Po 
mojem mnenju se je občinski 
ljudski odbor hotel le otresti 
odgovornosti pred občani za 
slabo vzdrževanje cest. V ob
činskih proračunih je navireč 
na splošno zmeraj manj sred
stev v te namene. Leta 1952 je 
bilo predvideno za Ljubljano 
okoli 95 milijonov, letos pa 
kljub podražitvi materiala, 
prevozov in dela in kljub tri-

Glede tega, da bi jih občin
ski ljudski odbor prikrajševal 
pri denarju, ki je nujno po
treben za vzdrževanje cest, pa 
si ne delajo preglavic. Menijo 
namreč, da se bodo pred ob
činskima zboroma laže pote
govali zanje, ker bodo potrebe 
bolj poznali in v skladu s tem 
tudi bolje argumentirali za
hteve.

Kdo ima prav, bo pokazala 
prihodnost. Ce mnenja preso
jamo z družbeno-politične 
strani, pa se jeziček na teht
nici nedvomno nagiba na stran 
stanovanjskih skupnosti.

M a-

OBVESTILO S POSVETOVANJA
SINDIKALNEGA AKTIVA SLOVENIJE

(Nadaljevanje s 1. strani) 
gospodarske prizadevnosti in 
graditve novega sistema delitve 
dohodka na znanih načelih tudi 
povečanje nominalnih in realnih 
osebnih dohodkov. Nominalni 
osebni dohodki v gospodarstvu 
so se za prvih letošnjih devet 
mesecev v primerjavi z istim 
obdobjem lanskega leta povečali 
za 21 Vo. Pod tem povprečnim 
povečanjem so industrija, pre
mogovniki in črna metalurgija 
Nad tem povprečnim poveča
njem pa so zlasti kmetijstvo, 
promet, gradbeništvo in komu
nalna dejavnost; to se pravi ti
ste dejavnosti, ki so v preteklem 
obdobju znatno zaostajale z 
osebnimi dohodki zaradi neka
terih administrativno določenih 
instrumentov, v odnosu na ne
katere druge gospodarske pa
noge. Na osnovi tega je smatrati 
osnovno smer premikov, izvrše
nih, po različnih gospodarskih 
panogah glede osebnih dohod
kov, za normalno in pravilno. 
Pri tem povečanju osebnih do
hodkov pa je zlasti pravilna 
tendenca, ki je bila na posve
tovanju ugotovljena, da se, v 
celoti vzeto, hitreje povečujejo 
osebni dohodki delavcem in na
meščencem z manjšimi osebni
mi prejemki in počasneje de
lavcem in nameščencem .z več
jimi prejemki. V celotnem go
spodarstvu se je število tistih, 
ki so prejemali manj kot 20.000 
dinarjev v januarju letošnjega 
leta in ki so predstavljali 57 °/o 
vseh zaposlenih, že znižalo v 
septembru letošnjega leta na 
32*/». Obratno pa je število ti
stih, ki so prejemali med 20.000 
in 40.000 dinarji in katerih je 
bilo v januarju letošnjega leta 
samo 38 */o od vseh zaposlenih, 
v septembru letošnjega leta že 
poraslo na 54 */». Od vseh za
poslenih v gospodarstvu, ki pre
jemajo nad 60.000 dinarjev, je 
3,2 •/»; tistih, ki prejemajo 100.000

ali več, pa je od vseh zaposle
nih 0,3 °/o. To pomeni, da se na 
osnovi novih pravilnikov o de
litvi čistega in osebnega dohod
ka v delovnih kolektivih raz
poni med'najnižjimi in najviš- 
jimi prejemki zmanjšujejo. Na 
posvetovanju je bilo poudarje
no, da je taka smer premikov 
v politiki razdeljevanja osebnih 
dohodkov v delovnih kolektivih 
pravilna, da je treba s tako po
litiko nadaljevati ob istočasni 
borbi proti vsem še neprežive- 
lim ostankom uravnilovke in 
nepravilnega pojmovanja nagra
jevanja po delu.

Poleg citiranih pozitivnih 
ugotovitev in rezultatov delitve 
dohodka v delovnih kolektivih 
pa so bili na posvetovanju ilu
strirani in tudi ostro kritizirani 
nekateri nepravilni in celo škod
ljivi primeri takega razdeljeva
nja osebnih dohodkov, ki nima
jo s pravilnim nagrajevanjem 
po delu tako rekoč nič skupne
ga. V tem smislu je bilo na po
svetovanju sklenjeno, da je tre
ba s političnimi in tudi drugimi 
sredstvi zlasti v okviru komun 
kritizirati tiste posamezne in 
dokaj redke kolektive, ki so si 
ne glede na svoj ekonomski 
uspeh in zahvaljujoč preproste
mu dejstvu, da so iz tega ali 
onega razloga imeli na razpo
lago dovolj materialnih sred
stev, zelo neodgovorno povečali

si poskušali svoj osebni dohodek 
odmeriti ne po svojem delu in 
svojih sposobnosti, ampak po 
svojih potrebah. V tem smislu 
je bila zlasti obsojena tista 
praksa in metoda različnih pro
gresivnih faktorjev in koeficen- 
tov, na osnovi katerih se potem 
dogaja, da na skupnem gospo
darskem uspehu dane gospodar
ske organizacije delavci parti- 
cipirajo z 2000 ali 3000 dinarji, 
vodilni funkcionarji pa deset
krat ali celo dvajsetkrat toliko. 
Izčrpno obravnavanje tega pro
blema na posvetovanju je pri
peljalo do zaključka, da bo po
treba sedanji sistem faktorjev, 
koeficientov in drugih meril 
participacije na skupnem uspe
hu gospodarske organizacije po
staviti v obratno sorazmerje. To 
pomeni, da naj v participaciji 
na skupnem uspehu gospodar
ske organizacije osnovna mno
žica delavcev in nameščencev 
participira z višjim količnikom, 
vodilni uslužbenci in funkcio
narji pa z nižjim. To se pravi, 
diametralno nasprotno od seda
nje že precej široko uzakonje
ne prakse. Odločno je treba od
kloniti tudi prakso, da se posa
meznim vodilnim funkcionarjem

učinka u mogoče vedno vna* 
prej do kraja preračunati. Koli
kor pa se bodo v bodočnosti zla
sti na osnovi prakse za vsako de
lovno mesto lahko do kraja ana
lizirali in izračunali finančni 
učinki posameznih oblik posred
ne ali neposredne stimulacije in 
participacije na delovnem uspj 
hu kolektiva, bo pa seveda od
padla potreba za takim določi
lom v notranjih predpisih gled* 
delitve. Glede samega odnoss 
razponov ih zgornje meje oseb
nih prejemkov pa so bila na po
svetovanju izražena naslednji 
mnenja. Analiza pozitivnih prak
tičnih rešitev, upoštevajoč P" 
tem specifičnosti posameznih go
spodarskih organizacij tako glf 
de njihove velikosti oziroma V1‘ 
šine dohodka ali števila zaposl6' 
nih kakor tudi sam značaj pr^ 
izvodnje in druge konkretne pd' 
like, kaže, da se je pozitivni 
odnos razponov uveljavil v raz
merjih od 1:3 do 1:6. Na posve
tovanju je bilo poudarjeno, d* 
se je tak okvir formiral pred
vsem v praksi in na osnovi de
mokratičnih predlogov osnovne
ga števila zaposlenih in ob P0*, 
polnem razumevanju in politicf’ 
podpori skoraj vseh delavcev i" 
nameščencev. Če pri tem upošte-

v gospodarskih organizacijah vam0( da so v povprečju najni^* 
dajejo za neka namenska ali osebni prejemki okrog 15.000 di' 
posebna dela, kot n. pr. za splos- narjev> potem iz tega sledi tu« 
no zmanjšanje ali povečanje ob- maksimaina zgornja meja, ki na 
sega obratnih sredstev itd., do- bi bila v tem primeru neki« 
ločeni honorarji, ki se potem med 90 000 do 100.OOO dinarji. N« 
zelo hitro spremene v stalni do- posvetovanju pa je bilo tudi Po
datek k plači. Konkretna ana- udarjeno, da takih gospodarski«

osebne prejemke. To velja pred- liza teh primerov je povsod po- organizacij, katerih vodilni funk'
vsem za nekatere kolektive v kazala, da gre za posebno hono- eionarji bi lahko z ozirom 1,9
grafični, elektrogospodarski in 
trgovinski dejavnosti.

Se posebno pa so bili na po
svetovanju obsojeni tisti poja
vi, kjer gre za neupravičeno vi
soke prejemke posameznih funk
cionarjev, ki so na odgovornih 
mestih v delovnih kolektivih. 
Do takih pojavov je prišlo de
loma zaradi nedograjenosti si
stema notranje delitve, deloma 
zaradi nepravilnih pojmovanj 
osnovnega načela delitve po de
lu in deloma tudi zaradi takega 
političnega in gospodarskega 
prepričanja posameznikov, ki so

rifanje takega dela, ki po svo
jem zni čaju tako spada v vsa
kodnevno področje, poslovanje, 
dolžnost in odgovornost direk
torja, tehničnega direktorja, ko
mercialnega direktorja, računo
vodje itd.

Z ozirom na to, da so se V 
dosedanji politični praksi priza
deti posamezniki izgovarjali, da 
ni bilo danih dovolj jasnih in 
konkretnih meril bodisi za viši
no ali za razpone, so bila na 
posvetovanju poudarjena pred
vsem naslednja stališča.

PLENARNA SEJA RADOVLJIŠKEGA SINDIKALNEGA SVETA

Zakaj naraščajo nesreče pri delu?
Nesreče pri delu povzročajo veliko gospodarsko 

škodo v našem gospodarstvu. Čeprav se služba HTV 
v naših večjih podjetjih dobro razvija, nam še ni 
uspelo učinkovito poseči v bistvo in vplivati, da se 
nesreče pri delu zmanjšajo. Zato. je občinski sindikal
ni svet v Radovljici zadolžil svojo komisijo za social
na vprašanja, da izdela podrobne analize o nesrečah 
pri delu in bolezenskih izostankih za vsa večja pod
jetja v občini. Komisija je s pomočjo Zavoda za so
cialno zavarovanje in podatkov,, ki jih- je dobila ne
posredno od podjetij, izdelala analizo o nesrečah pri 
delu za 20 pomembnejših podjetij v občini.

Iz podatkov za prvih deset 
mesecev letos je razvidno, da je 
nesreč pri delu skupno z nesre
čami na poti v služo znatno več 
kot lani vse leto. Samo v dese
tih mesecih letos je bilo v ra
dovljiški občini 743 nezgod ali 
7,8 °/o v primerjavi s številom 
zavarovancev, lani v, vsem letu 
pa je bilo 669 ali 7,4 % nezgod. 
Lani je bilo 57 nezgod na poti 
v službo ali iz službe, letos v 
10 mesecih kar 77. Najbolj pere
če stanje je v prometu, gradbe
ništvu, lesni industriji m goz
darstvu. Tako je bilo v podjetju 
za vzdrževanje proge B. Bela 
prek 20% poškodovanih, v 
Gradbenem podjetju Bohinj 
12,3%, Komunali Bled 14.7%, 
Gozdnemu gospodarstvu Bled 
19,9%, Jelki Radovljica 12.8%, 
LIP Bled 10,5% itd. V ostalih 
večjih podjetjih je odstotek ne
koliko nižji, vendar je v pri
merjavi z lanskim letom skoro 
posod višji. Prav tako je tudi 
v manjših podjetjih, kot n. pr 
Okovje Kamna gorica 14 % po
škodovanih, Opekarna Dvorska 
vas 15 %, Vino Bled 15 %, Av
toservis celo 25%.

Plenumu so bili predloženi 
podatki o izgubi narodnega do
hodka v občini zaradi nesreč pri 
delu. Le-ta znaša prek 25 mili
jonov dinarjev. Ce bi, k temu 
prišteli še izdatke zdravljenja, 
invalidnine, hranarine in osta
lo, bi se ta znesek podvojil. Sa
mo v Tovarni vijakov Plamen 
Kropa je izračun pokazal, da je 
bilo izgube na dohodku za več 
kot 5 milijonov dinarjev in

kljub temu v omenjem podjetju 
še vedno niso organizirali služ
be varstva pri delu. Drugače je 
v Sukriu Zapuže, ki je mnogo 
manjše podjetje in kjer so spri
čo razumevanja in skrbi za var
no delo nastavili varnostnega 
tehnika s polovičnim delovnim 
časom 4 ure. Ostale 4 ure pa 
se ta ukvarja s posli vzdrževa
nja. Podobno bi si lahko uredili 
to tudi v ostalih podjetjih, če 
bi organi upravljanja, sindikal
ne organizacije in uprave pod
jetij imele malo več posluha za 
probleme varnega dela in iz
boljšanja delovnih pogojev.

Na plenarni seji je bilo ugo
tovljeno, da je varnost pri delu 
skoraj v vseh podjetjih zadnja 
skrb odgovornih ljudi. Le v 
podjetjih, kjer imajo varnostne 
tehnike, je stanje nekoliko bolj
še. Ko je komisija za socialna 
vprašanja ugotavljala, kakšna 
je dejavnost komisij HTV po 
podjetjih, kakšna sindikalnih 
organizacij, organov upravlja
nja in ostalih, je dobila porazne 
podatke. Samo v nekaj prime
rih je ugotovila (v večjih pod
jetjih), da so o varnosti pri 
delu razpravljali na sejah DS. 
Komisije HTV, razen redkih 
ižjem, obstojajo samo še na pa
pirju, se ne sestajajo in ne de
lalo. Tudi sindikalne organiza
cije, ki bi v prvi vrsti bile dolž
ne opozoriti na te slabosti, niso 
razen v dveh podjetjih niti sa
me o tem razpravljale. Komisi
je, ki so obstojale pri ZSZ so 
bile v začetku tega leta uki
njene.

Tako je področje varnosti pri 
delu praktično ostalo neobdela
no ali bolje rečeno pozabljeno, 
čeprav bi ga po svoji pomemb
nosti morali postaviti v ospred
je. Ko se sprašujemo, zakaj ne
sreče pri delu naraščajo, name
sto da bi upadale, pa za to 
vprašanje ne najdemo pravega 
odgovora. Eden od vzrokov je 
morebiti v tem, da smo ukinili 
komisije HTV pri okrajnih ZSZ 
in pri vseh podružnicah social
nega zavarovanja ter tako dali 
povod tudi ostalim organom in 
podjetjem samim, da se za var
no delo ne zanimajo več. Na 
plenumu so nekateri predlagali, 
da bi bilo koristno zopet posta
viti neke organe pri občini ali 
socialnem zavarovanju, ki naj 
bi spremljale gibanje nesreč pri 
delu in opozarjale posamezna 
podjetja na to. Menijo, da bi bi

lo treba v ta organ pritegniti 
strokovne ljudi, ki se s takim 
delom ukvarjajo — varnostne 
tehnike, inšpektorat za delo, za
stopnika ZSZ, sindikata in dru
gih.

Po razpravi so na plenumu 
sprejeli priporočilo, da vse sin
dikalne organizacije na podlagi 
materiala, ki-jim je dostavljen, 
razpravljajo o varnosti pri de
lu in zainteresirajo odgovorne 
v podjetjih za ta problem. Ple
num je sprejel sklep, da predlo
ži to vprašanje v razpravo tudi 
občinskemu ZP. Razen tega so 
sklenili, da bi veljalo proučiti, 
kateri organ v občinskem meri
lu naj bi temeljito posegel v 
probleme delovne varnosti in 
preprečevanja nesreč pri delu 

N. B.

Pravilno je bilo, da so se na 
osnovi delavskega samouprav
ljanja in našega splošno-politič- 
nega in ekonomskega sistema 
odklanjale vse tiste državno- 
administrativne sugestije, na 
osnovi katerih naj bi 
organi v celoti za vso 
predpisali spodnjo ali zgornjo 
mejo osebnih prejemkov v go
spodarstvu. Toda, če se je to 
stališče upravičeno odklanjalo, 
to ne pomeni, da bi bilo v na
sprotju z osnovnimi principi de
litve dohodka na osnovi dela, 
če bi posamezne gospodarske or
ganizacije oziroma njihovi sa
moupravni organi, upoštevajoč 
pri tem svojo konkretno eko
nomsko situacijo, politične od
nose v kolektivih, specifičnosti

obseg in značaj proizvodnje, Št«' 
vilo zaposlenih in z ozirom « 
gospodarski rezultat teh g°sPL 
darskih organizacij dosegli 
zgornjo mejo, v Sloveniji 
mnogo. Na posvetovanju je bu 
govora v tej zvezi o takih 
spodarskih organizacijah, kot« 
železarne, Litostroj, Tomos *. 
TAM, v »liki tekstilni kombin8^1 
nekateri rudniki, Kidričevo iP*; 
Vodilna mesta v ostalih gosPj 
darskih organizacijah pa naj « 
se po mnenjih, ki so bila izra^ 
na na tem posvetovanju, v skl® 
du z obsegom njihovega po51,, 
vanja, s številom zaposlenih, 
skladu z njihovim gospodarski 
uspehom in tudi z minimaln* 
občutkom za skromnost in ^ 
vsaj približno objektivno ih 
ralno-p< litično vrednotenje £

‘travni mega sebe in svojega lastnega 
državo ja ^razdelila primerno spr®4^

omenjeni zgornji višini oseb/1,.
prejemkov. Spričo tega je - . 
na posvetovanju sklenjeno, d8
1_____■____________ JJ l-_ iJ___ 1 „ ^ l--4.4,TV»n *'bodo sindikati zelo aktivno
konkretno angažirali za to, ,, 
se omenjeni primeri neupr8,, 
čeno doseženih visokih dob0 
kov na posameznih vodilnih 
lovnih mestih čimprej (
jo. To je potrebno doseči
ustreznimi spremembami v "L 
tranjih predpisih, v merilih % 
la, katera naj čimprej sprejthn*-, { »-J«! riTTciL-rtre« e »a rvs/T110 i4'in obseg svoje proizvodnje, od- organi delavskega samoupr® 

rodili Tineti TSTnrnil maksimnlnn Ijanja. Naloga sindikalnihredili zlasti zgornji maksimalno 
možni okvir osebnih prejemkov 
za vodilna mesta, to se pravi, 
zlasti za tista delovna mesta, ka
terih delovni učinek ni možno 
meriti z navadnimi konkretnimi 
bodisi finančnimi ali fizičnimi 
merili. Tak instrument bi v se
danjem obdobju bil pravzaprav 
samo nekakšna posredna korek
tura tistih osnovnih meril dela, 
gospodarske stimulacije in par
ticipacije, katerih finančnega

družnic pa je, da so po 
ciator in nosilec te akcije.

litični l«1

Na posvetovanju je bilo
raženo tudi mnenje, da nai ^ 
povsod uvede praksa obča*^.

d°J$kov in zagotovi popolna j aVItoj.
analiz politike osebnih

ZAPISEK S PLENUMA OBSS RADLJE OB DRAVI

NAROBE PREPISANI PRAVILNIKI
Zadnji plenum Ob SS Radlje 

ob Dravi je razpravljal pred
vsem o tem, kako v gospodar
skih organizacijah poteka izde
lovanje in sprejemanje novih 
pravilnikov o delitvi čistega 
dohodka, osebnih dohodkov in 
pravil podjetja. Do konca no
vembra so v polovici gospodar
skih organizacij v komuni že 
sprejeli nove pravilnike, drugod 
jih pripravljajo.

Na sploh izkušnje in podro
ben pregled novih pravilnikov 
iz te občine pokaže, da marsi
kje — zlasti v manjših podjet
jih — niso razumeli ali celo ho
teli dojeti bistva tistega druž
beno politično gospodarskega 
razvoja pri nas, na čigar osno
vi temelji tudi delitev dohodka 
med družbo in kolektivi in na
posled znotraj organizacij. Ko
piranje pravilnikov je v tej ob
čini dokaj očitno, včasih še kar 
tragikomično: znan je primer, 
da so v nekem podjetju napač
no prepisali neki -vzorčni« pra
vilnik, pa so jim potem neka
tere reči narobe hodile, kot so 
sami priznali!

Zadeva, ki zlasti očitno opo
zarja, da ponekod res ne razu

mejo, kaj naj bi dosegli z no
vimi pravilniki, je na primer 
kopiranje razmerij v skladih. 
Po kolektivih te komune se na 
primer vprašujejo: če imajo so
sedje na primer razmerje delit
ve sredstev na sklade 80:20 ali 
75:25, potem pri nas ne sme biti 
slabše. Skratka — razmerja, ki 
jih potem določijo v pravilnikih 
svojih podjetij niso rezultat iz
računov (zanje je kajpak treba 
predhodno izdelati na primer 
perspektivni program podjetja 
itd., da vedo za potrebe po 
sredstvih), ampak različnih pri
merjav. če ta razmerja potem 
statično porabijo na primer za 
startno osnovo, ne glede na trž
ne pogoje, olajšave pri družbe
nih obveznostih itd., je upravi
čena bojazen (vsaj težnje so ta
ke), da bi kolektivi ta sredstva 
enostavno zajedli. Občinski ljud
ski odbor pa na primer gostin
stvu ali obrti ni priznal olajšav 
za to, da bi kolektivi imeli več 
sredstev ža osebne dohodke, 
pač pa zato, da bi imeli moč
nejšo osnovo za naglejši raz
voj. Prav tako je jasno, da ko
lektivi niso prav nič pripomogli 
k večjim sredstvom, ki so se na

brala na račun ugodnih tržnih 
pogojev Ud. In da zatorej ta 
sredstva s skladom za osebne 
dohodke nimajo nobene zveze.

Plenum jd poudaril potrebo, 
da je treba še bolj okrepiti, iz
boljšati in popestriti delo sin
dikalnih organizacij v podjetjih, 
da bodo le-te znale posredovati 
članstvu probleme in pojave v 
sedanjem izredno živahnem 
družbeno-političnem in gospo
darskem dogajanju ter plodno 
vključevati v razprave prav sle
hernega proizvajalca.

Namesto konca pa to-le pri
pombo: na plenumu v Radljah, 
pa tudi marsikod drugod je bilo 
v zadnjem času slišati mnenja, 
da bo treba poklicati na odgo
vornost vse odgovorne tovariše 
po gospodarskih organizacijah, 
če pravilniki ne bodo do roka 
sprejeti, čudno je, da do takih 
predlogov prihaja šele zdaj, to 
je v skrajnem trenutku. In dru- 
gljS: ali ne bi bilo bolje, če bi 
zadevo uredili drugače. Če bi 
kolektivi poklicali na odgovor 
svoje predstavnike, po čigar 
krivdi so bili pravilniki na pri
mer »zmašeni« in slično?

—m G

in tudi vsakomur razumljivo \ji
mačenje vseh sprejetih do1 j,- 
in predpisov glede delitve °5 
nega dohodka,

Posvetovanje je bilo 
čeno s sklepom, da je iteba K, 
energično nadaljevati z dos®«, 
njo politiko delitve osebnega j 
hodka v delovnih kolektivi8^, 
osnovi socialističnih načel D 
grajevanja po delu. Že dose* , 
rezultati in pozitivne pra*”.*! 
izkušnje so objektivna osnovanj 
nove pozitivne rezultate /' ^ 
smeri v bodočnosti in tudi $
volj močno jamstvo, da **
spredaj navedene poma: 
sti čimprej odpravile.

Iz tajništva
Republiškega ,u i(i*sindikatov Slo11*

delavska
enotnost

Ustanovljen* SO. novembra ivd. ... KUSIH 5List Izdaja republišld " (j) 
ZSJ za Slovenijo. Gl»vO»
odgovorni urednik:

VINKO TJUNKAOS
urejuje urednUkl odbori ^i- 
Dornik, Sonja OaSperaj®* Tejr 
lan Maver, Janez Volje. 
nični urednik Janez Sus*" ^1
Naslov uredništva in upr* |i
Ljubljana, Kopitarjeva
postni predal ‘S,
uredništva: 33-713 In
Račun pri Narodni 
Ljubljani štev. NB «0iV»%n‘ 

— -------'lira— Posamezna številka »Mfr 
10 din — Naročnina 1*' letP* 
letna 250, polletna 500 ib gg? 
1000 din - Lis* tia^iujiii1 
•Ljudska pravica* — po 
plačana v gotovini
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Prevelika 
žlica in 

premajhna 
skleda

V nasprotju s splošno, eko
nomsko utemeljeno prakso, da 
osebni dohodki rastejo skladno 
s proizvodnjo, so v ljubljanski 
tovarni Saturnus lani povečali 
prejemke samo za 1 V o, medtem 
ko je proizvodnost porasla za 
IS0/# (v jugoslovanskem merilu 
so že za 30 o/o pred drugimi to
varnami embalaže).

Lanskoletno premajhno žlico 
pa so letos zamenjali s — pre
veliko. Obračunske tarife so 
glede na delovno odgovornost 
vsem povečali za 10 do 30 “/o, 
povprečno pa za 20 %> in uvedli 
nagrajevanje po enoti proizvo
da. Skupno z izplačevanjem 
gibljivega dela fo osebni dohod
ki porasli v povprečju za 35 Vo, 
medtem, ko se je dohodek pod
jetja zmanjšal za 110 milijonov 
in se tudi proizvodnost ni za
znavno spremenila. Letos so 
namreč preselili en obrat v pro
store bivše tovarne Agroindus 
v Zalogu. Selitev je trajala cel 
mesec in jim veliko bolj zavria 
proizvodne uspehe, kot so pri
čakovali.

Nezadovoljivi rezultati prve
ga polletja so dali vsemu ko
lektivu misliti. Nekaj so mora
li ukreniti, da ne bi podaljše
vali anomalij med gospodarski
mi rezultati in osebnimi dohod
ki. Zmanjševanje prejemkov v 
času, ko življenjski stroški ra
stejo, pa je delikatna stvar. 
Vendar so delavci pokazali več 
razumevanja za težave podjet
ja, kot so predstavniki političnih 
in samoupravnih organov pri
čakovali. Privolili so v to, da 
jim začasno ne izplačujejo gib
ljivega dela osebnih dohodkov, 
ki je znašal povprečno 15 Vo 
prejemkov. Rešitev vsekakor ni 
Idealna, ker so se odpovedali 
instrumentu, ki je delavce silil 
k večji gospodarnosti in proiz
vodnosti — nagrajevanju po 
enoti proizvoda, v primerjavi s 
prejšnjim letom znatno (in naj- 

• brž ne v vseh primerih upra
vičeno) povečanih obračunskih 
odnosov pa niso korigirali.

Ta trda izkušnja pa je letos 
ustanovljene ekonomske enote 
opozorila, da se morajo bolj an
gažirati pri vseh novostih v 
zvezi z delitvijo osebnih dohod
kov. Zato je bil novi pravilnik 
o delitvi osebnih dohodkov 
predmet obširnih debat ne sa
mo v političnih vodstvih in v 
centralnem svetu, ampak tudi v 
okviru ekonomskih enot. Če
prav je pri sestavi osnutka so- 

vdelovalo več ko petdeset ljudi, 
da bi preprečili kakršnokoli po
manjkljivost, ki bi po uvelja
vitvi pravilnika povzročala te
žave, je osnutek doživel poraz.

Delavci so se uprli temu, da 
bi centralistično določili neki 
avtomatizem, po katerem naj bi 
strokovnim izvedencem izplače
vali posebna priznanja za porast 
čistega dohodka. Da bo stvar 
jasnejša: pravilnik predvideva, 
naj bi na primer direktor pod
jetja participiral pri 1 % pove
čanju čistega dohodka 2000 din, 
pri 5 °/o povečanju analogno 
10.000 din, drugi vodilni ljudje 
v upravi in proizvodnji pa so
razmerno manj, glede na de
lovno mesto, ki ga zasedajo. De
lavci pa so rekli: »Smo za to, 
da se tistim, ki imajo večje za
sluge za gospodarski uspeh, iz
plača posebna premija, toda iz 
izkušenj vemo (premije na ren
tabilnost so namreč že izplače
vali), da ne kaže teh priznanj 
Vezati na uspeh celotnega pod
jetja. Vemo, da je večkrat kdo 
dobil' premijo na račun drugih, 
ne pa po lastnih zaslugah. Ve
zanje premij na delovna mesta 
s« nam ne zdi niti spodbudno 
niti pravično. Prepustite izpla
čevanje premij nam, med seboj 
se poznamo in vemo, koliko 
kdo prispeva k proizvodnemu 
uspehu. Način delitve bomo sa
mi določili."

Centralistično predvideni av
tomatizem pri delitvi osebnih 
dohodkov je torej ovržen. To pa 
je nedvomno uspeh široke in 
razgibane dvomesečne razprave 
o osnutku pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov, ki so ga de
lavcem razdelili v 300 izvodih. 
Takšno sodelovanje celotnega 
kolektiva pri iskanju novih me
ril dela in uspeha pa je naj- 

' boljši garant, da se ne bo več 
Ponovila slaba izkušnja iz prve
ga polletja, . Ma-

O SERVISIH STANOVANJSKE SKUPNOSTI GRADIŠČE

KDO PIJE IN KDO PLAČA
¥ gostinstvu je jospc: plača tisti, ki pile ali gestitelf
- ¥ stanovanjski skupnosti Gradišče oziroma v mjie- 
nih servisih pa si glede tega še niso na Sistem - 
Ceho namreč neprostovoljno plačujejo v glavnem
- servisni delavci

S servisi so ljudje zadovoljni. 
Resda kdaj pa kdaj tudi kdo za
robanti, ker bojler ali hladilnik ni 
pravočasno popravljen ali ker se

plačevanje dolga z novim letom), 
bo kljub povečanemu trudu čistil
cev in polnemu izkoriščanju kapa
citet ostala deficitna. Vsaj dokler

pranje zavleče, nad cenami pa se si ne zagotovi več prostora in s 
malokdo pritožuje. Usluge so nam- tem večji promet.
reč za spoznanje cenejše kot 
drugje.

Delavci v teh servisih pa se 
ravno ne pohvalijo. Veliko dela, 
pa malo pravic in denarja. Še nad
ur jim do nedavna niso zakonito

Pred gospodarsko osamosvojit
vijo servisov bo treba torej teme
ljito premisliti, ali res kaže pla
čevanje amortizacije in anuitet v 
celoti prepustiti servisom, če jih 
s tem pritisneš ob tla in finančno

plačevali, da o materialnilj prizna- Pa, fS
njih za povečano prizadevnost ne 
govorim. Ta »narobe varčnost« je 
povzročila, da so postali servisi 
stanovanjske skupnosti odskočna 
deska za industrijo in zatočišče ti
stih, ki se drugje niso obnesli. 
Fluktuacija se je tako povečala,

dolžili za tolikšen delež, da bo de
lavcem ostalo dovolj denarja za 
spodbudnejše nagrajevanje po de
lu. Primanjkljaj pa naj bi pokri
vali drugi servisi, ki jim bo čisti 
dohodek porastel zgolj zato, ker 
pri delu ne uporabljajo strojev.

da si delavci malo manj ko po- nc večjih prosmrov. Seveda pa^lri 
dajajo kljuke.

ŠKODLJIVA IDEALNOST
Upravni odbor — križanec druž

benega in delavskega samouprav
ljanja — bi že zdavnaj lahko uda
ril po mizi in rekel: nehajmo s 
takšnole branjarijo in izenačimo 
servisne delavce z delavci v gospo
darskih organizacijah. Niso sami 
krivi, če zaradi pretesnih prosto
rov nastajajo ozka grla.

Toda...
Teoretično je upravni odbor ide

alno sestavljen. Poleg strokovnih 
vodij (no, to ravno ni idealno, gle
de na kvalifikacijsko strukturo 
kolektiva pa je razumljivo in opra
vičljivo) so v njem tudi delavci, 1 
medtem ko interese soseske zasto
pajo člani sveta stanovanjske 
skupnosti in nekaj drugih držav
ljanov.

Praktično pa kot organ delav
skega in družbenega upravljanja 
ni zgleden. Zelo poredkoma se se
staja.

OPRAVIČILO, KI OBTOŽUJE
Pred nedavnim je upravni od

bor na upravnikovo pobudo odo
bril, da se zaradi povečanega pro
meta vsem uslužbencem zvišajo 
prejemki za štiri do osem tisoč di
narjev. Denar so jim izplačali, pre
den je svet stanovanjske skupno
sti privolil v to.

Novica je v kolektivu in v svetu 
stanovanjske skupnosti povzročila 
veliko nejevolje. Pri obeh si je 
upravnik še bolj utrdil sloves sa- 
movoljneža. Vendar: ali res lahko 
ta upravnikov prekršek opraviči
mo samo z njegovo samovolj
nostjo?

V statutu stanovanjske skupno
sti sicer piše, da svet sprejema, 
spreminja in dopolnjuje med dru
gim tudi pravila servisov, v kate
rih morajo biti odločbe o nagra
jevanju delavcev in uslužbencev in 
o pravicah in dolžnostih upravne
ga odbora, toda teh pravil, ki bi 
detajlno določala pristojnosti ser
visov in njihovih vodstev, z druge 
strani pa sveta stanovanjske skup
nosti, le-ta še ni sprejel.

In ne samo po krivdi upravni
ka, čeprav je osnutek s strokov
njakovo pomočjo sestavljal več 
mesecev, ampak tudi po krivdi 
sveta stanovanjske skupnosti. 
Osnutek je namreč že dva meseca 
izgotovljen, pa ga svet še ni vzel 
v roke ...

Razen tega: v statutu zelo jas
no piše, da mora odbor za mate
rialno in finančno poslovanje 
-skupnosti pregledati poslovanje 
servisov. Če bi to svojo obveznost 
resno jemal, bi nemara vsaj do 
tako grobih napak ne prišlo, ka
kor je plačevanje nadurnega dela 
po tarifah za redno delo.

NAVIDEZNA REŠITEV
Svet stanovanjske skupnosti 

upa, da se bodo s predvideno or
ganizacijo ekonomskih enot v okvi
ru servisov razmere uredile.

Načela družbenega in delavske
ga upravljanja bodo delavci resda 
laže uveljavili in sredstva se ne 
bodo več prelivala iz rentabilnega 
v deficitni servis.

Gospodinjski servis, ki je edini 
vseskozi donosen, bo lahko precej 
čistega dohodka razdelil med de
lavke, ker nima dosti administra
cije, niti ne bo obremenjen z 
amortizacijo.

Zdaj sprejema samo gospodinj
ske pomočnice, ki se želijo redno 
zaposliti, ne pa tudi honorarnih 
■delavk. To pa je dvakrat slabo: 
servis ima manjše dohodke in še 
družinam, ki prosijo za pomoč v 
gospodinjstvu, zelo težko ustreže.

Elektromehanski servis in ser
vis za nego bolnikov na domu bo
sta v novih pogojih prav tako laže 
vozila.

V problematičnem položaju pa 
se bosta znašli servisna pralnica 
in kemična čistilnica. Imata nam
reč same nove stroje in zavzemata 
največ prostora. Logično, da bo
sta najbolj obremenjeni.

. če kemična čistilnica zdaj ni 
donosna, ko še ni začela plačevati 
anuitet (po pogodbi se začne od-

morali prej fiksirati te njihove 
prispevke, da bi lahko sestavili re
alne predračune in cenike. .

Možna pa je seveda še' druga 
rešitev, namreč, ta, da občinski 
ljudski odbor kot ustanovitelj ser
visov prevzame delno plačilo anu
itet. Servisi in stanovanjska skup
nost bi to upravičeno zahtevali. 
Občinski ljudski odbor je dolžan 
preskrbeti stanovanjski skupnosti 
osnovna sredstva, sedemmilijonsko 
posojilo, ki servisom in stanovanj
ski skupnosti dela težave, pa je 
šlo skoraj v celoti za preureditev 
bivših hlevov v znosne, vendar še 
vedno neustrezne delovne pro
store.

Če sodimo po dosedanjem od
nosu občinskega ljudskega odbora

Ljubljana-Center do stanovanjske 
skupnosti Gradišče, bi misel na 
deljeno odplačevanje dolga opu
stili, preden bi jo poskušali ures
ničiti.

Sama predsednica občinskega 
ljudskega odbora je javno prizna
la, da nimajo pravega odnosa do 
stanovanjske skupnosti in da ji bo 
treba zagotoviti primerne mate
rialne pogoje. Toda besede šd ce
nejše kot dejanja. Ko se je svet 
stanovanjske skupnosti obrnil na 
občinski ljudski odbor, da bi pod
jetju Universal plačal gradbena 
dela oziroma adaptacije, prošnji ni 
ustregel, dokler ni zadeva prišla 
pred sodišče. Svet stanovanjske 
skupnosti kot pravna oseba je še 
enkrat moral na zatožno klop, da 
so občinski možje odšteli denar za 
pokritje dolgov, ki jih je svet sta
novanjske skupnosti napravil v 
prid občanov in njihovega življenj
skega standarda.

Mislim, da bi pri sestavljanju 
občinskega proračuna za prihod
nje leto občinski ljudski odbor 
moral vzeti v roke delovne načrte 
stanovanjskih skupnosti in njiho
ve proračune ter odločiti, koliko 
sredstev bo dal za boljše in izdat
nejše podružbljevanje gospodinj
skih del v okviru servisov. Moledo
vanje za denar, prerekanje po so
diščih in kdo ve kaj še vse je 
deplasirano, skrajnje! žaljivo in v 
nasprotju z razvojem našega ko
munalnega sistema.

Toda sam svet stanovanjske 
skupnosti in zbori volivcev bodo 
to občinskemu ljudskemu odboru 
težko dopovedali, če jih ne podpro 
politične organizacije, ki so do 
zdaj dvignile samo takrat glas, ka
dar se je v servisih kaj zataknilo. 
Graje pa seveda ni mogoče šteti 
za pomoč.

MARIOLA KOBAL * lo

Resnično že decentralizacija?

Na plenumu okrajnega sin- Res smo v minulem letu čo- 
dikalnega sveta Ljubljana, ki segli v načinu upravljanja m 
je bil minuli ponedeljek, so go- delitve precejšnje uspehe. Res 
vorili predvsem o zelo pomemb- pa je tudi, da je ves ta cas ml 
nem vprašanju, ki je te dni na marsikateri kolektiv prepuščen 
dnevnem redu skoraj vseh na- sam sebi. Pomoč nekaterih ob- 
ših sestankov: činskih - sindikalnih svetov je

O delitvi dohodka v gospo- bila dostikrat zgolj- propagandt- 
darskih organizacijah. stična, načelna in deklarativna.

Iz referata tovariša Marolta Sklicevali so sestanke odborni- 
je razvidno, da je bilo v ljub- kov, veliko lepega povedali o 
Ijanskem okraju v zadnjih ne- novem načinu delitve, zbirali 
kaj mesecih veliko storjenega dobre in slabe primere, naro- 
za uveljavitev spodbudne de- čali, kako naj ljudje v kolek- 
litve dohodka in nagrajevanja tivih delajo — premalo pa so 
po delovnem uspehu posamez- jim konkretno pomagali, da bi 
nika, ekonomske enote in celot- v sleherni gospodarski organi- 
nega kolektiva. So pa še napake zaciji premagali zastarela mne- 
in slabosti, in ni jih malo. Se nja ter zagotovili resnično ša
še dogaja, da se v nekaterih moupravo.
delovnih kolektivih zelo počasi, Ni namreč dovolj, da na se- 
negotovo in celo z odporom lo- stanku ali posvetovanju občin- 
tevajo sestavljanja pravilnikov skih odbornikov »analiziramo 
o delitvi dohodka, ki naj uve- situacijo«, in denimo, ugotovi- 
Ijavijo nova merila delitve. Po- mo, kakšne napake se dogajajo 
nekod prepisuje stare pravilni- pri sestavljanju pravilnikov o 
ke in čakajo na zadnji trenutek, delitvi dohodka. Pograjamo di- 
da bi izkoristili gnečo v dneh rektorja, ki je pravilnik o de- 
pred iztekom roka za izdelavo litvi osebnih dohodkov položil 
pravilnikov ter jih tako hitro v vitrino, sindikalnim odbomi-

PLENUM OKRAJNEGA SINDIKALNEGA SVETA 
LJUBLJANA

Več neposredne pomoči

Pred dnevi so se sestali na 
polletni konferenci člani sindi
kalne podružnice v kamniškem 
podjetju »Modelit«:

Razprava ni bila kdovekaj 
pestra, vendar pa so bile zlasti 
v poročilu o dosedanjem delu 
sindikata v tem podjetju naka
zane precej jasne naloge za bo
dočo dejavnost tako sindikalne 
podružnice kot samoupravnih 
organov v podjetju.

Pravilnik o delitvi čistega 
dohodka so v »Modelitu« spre
jeli že meseca .aprila letos. Do
sedanji rezultati v proizvodnji 
so pokazali, da so načela, ki jih 
je kolektiv uveljavil prek tega 
pravilnika zelo pozitivno vpli
vala na povečanje čistega do
hodka v podjetju. Kljub temo 
ugotavljamo, da je treba pra
vilnik v določeni meri še izpo
polniti. Zlasti menijo, da bi mo
ral vsebovati jasnejša stališča 
glede odvisnosti čistega dohod
ka od boljšega izkoriščanja pro
izvodnih kapacitet, hkrati pa tu
di od boljšega izkoriščanja su
rovin.

Kljub temu, da je poslova
nje podjetja že dalj časa decen
tralizirano na ekonomske enote, 
imajo vendar v podjetju še ved

no samo centralni delavski svet. 
Samoupravnih organov v eko
nomskih enotah nimajo. Člani 
sindikata menijo, da bi bilo naj
bolje, če bi pri upravljanju v 
posamezni enoti sodelovali vsi 
proizvajalci. Zato nameravajo 
uvesti v ekonomskih enotah po
sebne zbore proizvajalcev. Tak 
način delovanja proizvajalcev v 
upravljanju bo tem lažje izved
ljiv, ker posamezne ekonomske 
enote zaposlujejo manjše števi
lo delavcev.

Predsednik . sindikalne - po
družnice Miro Stardvasmk pra
vi: »V našem podjetju smo ob 
obstoječi organizaciji dela že 
uspeli, da dosegajo proizvajalci 
maksimalne delovne učinke. Na
daljnje velike rezerve, kr jih 
bomo morali izkoristiti, so v iz
boljšanju organizacije dela.«

'Nekatere izboljšave v proiz
vodnem postopku, ki so jih svoj- 
čas uvedli brez Večjih investi
cij, kažejo, da v »Modelitu« z 
izpopolnitvijo delovnih operacij 
lahko še mnogo pridobijo. Zato 
menijo, da bi bilo treba posa
meznika ali skupine za vsak 
predlog, pomemben za izboljša
nje proizvodnega postopka, bo
lje nagraditi kot doslej. F- S.

in brez razprav »spravili sko- kom pa dejal, da v vsej naši 
zi«. V marsikateri gospodarski zakonodaji ni našel zakona, ki 
organizaciji razpravljajo o pra- bi določal, da jim ga mora po* 
vilnikih le člani komisij in ko kazati, Ali pa pokažemo na 
jih delavski svet potrdi, jih v zbor proizvajalcev, ki je raz- 
najboljšem primeru samo »po- pravljal o prevelikih razlikah 
jasni« delovnemu kolektivu, med najnižjimi in najvišjimi 
Mnogi pravilniki so zelo zamo- prejemki, potem pa naročil svo- 
tani, ljudje jih ne razumejo in jim članom, naj med drugim 
ko jih začno uveljavljati, se iz- tudi pogledajo v svojih volilnih 
kaže, da navadno še povečujejo enotah, če so kje te razlike res 
že tako velika nesorazmerja prevelike. Ali pa, če negoduje- 
med najnižjimi in najvišjimi mo, ker je delavski svet sprejel 
prejemki. V njih mrgoli tako pravilnik, potlej pa ga je, ker 
imenovanih vplivnih faktorjev, je pač demokracija, razobesil 
posebnih dodatkov in podobnih na oglasno desko, 
določil za vodilne ljudi, ki ne Zdaj se ne moremo več za* 
temelje na merilih dela. dovoljiti, da sporočamo delav-

Plenum pa se ni ustavil sa- skemu svetu svoja stališča in 
mo pri teh ugotovitvah, ni sa- naročamo našim odbornikom, 
mo naštel dobrih in slabih pri- naj v delavskem svetu ta stali- 
merov, ampak je skušal tudi šča zagovarjajo. Saj upravljavec 
najti njih vzroke, V tem je nje- ni več samo delavski svet, Ro
gova pomembnost. likor več proizvajalcev nepo-

Referat in nekateri .disku- sredno sodeluje v upravljanju, 
tanti so hkrati, ko so govorili toliko tesneje morejo sindikalne 
o uspehih in napakah pri sc- organizacije sodelovati z njimi, 
stavljenju pravilnikov o delitvi se zavzemati za nenehno.kre- 
dohodka, bolj ali manj uspešno pitev njihovega samoupravlja- 
skušali odgovoriti na vprašanje: nja. Premalo je torej, če samo 

kako delujejo sindikalne or- grajamo slabost, pač pa mora* 
ganizacije v novih razmerah, za mo predvsem zagotoviti, da se 
katere je značilno vedno bolj bodo vsemu, kar Je slabega, za- 
odločno uveljavljanje proizva- vestno upirali vsi proizvajalci, 
jalcev kot upravljavcev? Kaj je premagovali zastarela pojmova* 
v njihovem delu slabega in zn- nja in uveljavljali nova. 
starelega in kaj novega? Kak- Plenum je opozoril sindikal- 
šen način dela bo treba spod- ne organizacije, da je na tem 
bujatl in kakšne metode vreči širokem področju, med vsemi 
v staro šaro? proizvajalci, težišče njihovega

Dejstvo je namreč, da v dela, in kolikor bolj se bodo 
vseh tistih delovnih kolektivih, tega zavedali, toliko odločneje 
v katerih niso doumeli bistva bodo odpravljali zastarele de- 
novega načina dohodka, tudi v lovne metode ter usmerjali raz- 
stndikalnem delu nekaj ne voj, ne pa, kot se ponekod do- 
velja. gaja, capljali za njim. J. V.

STANOVANJA - OD ZAČETKA GRADNJE DO VSELITVE — V SEDMIH MESECIH

MARIBORSKI PRIMER
Praksa kaže, da traja gradnja novih stanovanj v 

naših razmerah povprečno poldrugo leto dni. Med 
tem časom, ki se raje zavleče kot skrajša, prihaja do 
raznih podražitev, ki jih naposled seveda morajo pla
čati stanovalci v obliki višje stanarine. Nič čudnega 
torej, če ob veliki stanovanjski stiski naša družba želi, 
da bi se roki gradnje stanovanj čimbolj skrajšali in 
da bi z uvajanjem montažne in racionalizirane kla
sične gradnje čimbolj pocenili stanovanja. Proizvod
nja stanovanj za prodajo na tržišču je ena izmed ob
lik, katere naj bi pomagale doseči omenjeni cilj.

Mariborsko podjetje »Kon
struktor« je doslej eden redkih 
predstavnikov gradbene opera- 
tive, ki so se že lotili proizvod
nje stanovanj za tržišče. V Na
sipni ulici na Pobrežju v Mari
boru se prav danes začenjajo 
seliti stanovalci v prvega izmed 
treh novih stanovanjskih blo
kov, za katere je podjetje oblju
bilo, da jih bo dogradilo v grad
beni sezoni in za vnaprej dogo
vorjeno ceno. Obljubo ja drža
lo: konec aprila so začeli izdelo
vati načrte, konec maja so pri
čeli z gradnjo prvega 32-sl.ano- 
vanjskega bloka, ki je zdaj na
red za vselitev. Predvidena ce
na 2 milijona ni prekoračena. 
Omembe vredno je, da je v tej 
številki vštet tudi komunalni 
prispevek, ki normalno pomeni 
—- s stroški za lokacijo — ca. 
15 do 20 <Vo cene stanovanja.

Kakšna .so ta stanovanja? 
Med Mariborčani je bilo slišati

precej pripomb, češ. da so sta
novanja pretirano skromna, da 
nimajo kopalnic. Teh pripomb 
je zdaj manj, kajti interesenti 
so se na posebni razstavi, prire
jeni v omenjenem bloku, lahko 
prepričali, da so stanovanja so
lidna in niti malo ne kasarni- 
škega značaja. Sicer je iz pro
jektov x'azvidno, da gre za eno
sobna stanovanja s površino 
med 30 in 34 kvadratnimi metri. 
Stanovanja obsegajo kuhinjo z 
dnevno sobo, spalnico, sanitarni 
prostor in predsobo. Razporedi
tev stanovanjskih enot pa je 
takšna, da je moč realizirati 
razne kombinacije do vključno 
47 kvadratnih metrov površine; 
torej tudi garsonjere in dvosob- 

. na stanovanja. Glede na to, da 
pri stanovanjih z manjšo ko
ristno površino stroški za sani
tarni vozel sorazmerno zelo bre
menijo vrednost stanovanj, je 
moč reči, da predvidena in do

sežena cena na kvadratni meter 
čiste površine (60.000 dinarjev) 
niti malo ni pretirana.

Na Pobrežju gradi »Kon
struktor« še dva enaka bloka, 
cd katerih eden bo v kletnih 
prostorih vključeval tudi javno 
kopališče. Za novo leto pa je 
»Konstruktor« predvidel gradnjo 
okoli 100 novih stanovanj po 
raznih lastnih projektih, ki bodo 
sčasoma predstavljali osnovo za 
Upsko gradnjo. Podjetje namreč 
zelo težko dobiva lokacije. Na
ročnikov pa imajo že zdaj vsaj 
štirikrat toliko, kot pa jim bodo 
prihodnje leto mogli ustreči gle
de na odobrene lokacije.

Kako so v »Konstruktorju« 
dosegli omenjeni uspeh, kako so 
mogli dokončati stanovanja v 
sedmih mesecih? V podjetju so
dijo, da je bilo to mogoče za
voljo nekaterih posebnih ugod
nosti, ki pri tovrstni gradnji še 
posebej pridejo do izraza. Pr
vič imajo v podjetju precej in
ženirjev, ki so po dokončanem 
študiju »prakticirali« na grad
biščih in so zdaj odlični opera
tivci. Njim so zaupali projekti
ranje. Ko se je bilo treba odlo
čiti o načinu gradnje, so se od
ločili za racionalizacijo tradi
cionalne (klasične) gradnje. Ta
ko so uporabili precej beton
skih montažnih elementov. Sku
paj s podjetjem »Stavbar« Ma
ribor in z opekarno Košaki so 
skonstruirali in tudi realizirali

nov montažni element, ki je do
bil ime »Skok«. Gre za votlak, 
šestkrat večji od običajnih. 
Gradbeno pohištvo (okns. in 
vrata) je iž serijske proizvodnje 
(na primer LIKO vrata). Pri od
daji zaključnih obrtniških del 
so izbrali tiste izvajalce, ki so 
obetali ne najnižje ponudbe, 
pač pa najhitrejšo in najboljšo 
realizacijo naročila. Ob vsem 
lem pa podjetje pravi, da je de
lalo z običajno stopnjo zaslužka!

Na kratko: proizvodnja sta
novanj za tržišče pomeni, da so 
vsi faktorji, ki vplivajo na ce
no, kakovost in sodobnost sta* 
novanja, zaupani gradbenemu 
podjetju. Le-to potem lahko pri* 
merno organizira proizvodnjo, 
sklepa pogodbe na dogovorjeni 
rok in ceno, na katero lahko tu
di bistveno vpliva. Odpadejo 
namreč posredniki (na primer 
Zavodi za stanovanjsko grad
njo); podjetje lahko preskuša in 
po potrebi naglo menja ali Iz
boljšuje posamezne elemente. 
Ob večji konkurenci na področ
ju graditve stanovanj pa bo 
sčasoma tudi potrošnik lahko 
dobil svoj odločujoči glas. Na
ročil bo stanovanje, ki bo ustre
zalo njegovim željam in razme
ram v žepu; pogodil se bo za 
rok dograditve.- Skratka — sta
novanje bo postalo industrijski 
izdelek, tako kot ostalo blago.
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Okrog 25.000 jih je danes v Jugoslaviji. Ne obiskujejo rednih šol niti večernih oddel
kov za odrasle, pa vendar bodo čez dve, tri leta postali absolventi srednje ekonomske, 
administrativne, srednje tehniške šole ali popolne osemletke. Vse njihovo učenje poteka 
v domačem okolju, bolj ali manj daleč od šolskih centrov. Vsakih toliko dni jim poštar 
prinese bolj ali manj zajeten zavoj ciklostiranega papirja — skripta za ta ali oni pred
met, naloge, ki jih je treba narediti, popraviti, odposlati. Šolajo se po dopisnem sistemu, ki 
se je pri nas razmahnil šele po osvoboditvi. In danes je dopisno šolanje že pokazalo to
liko dobrih pa tudi nekaj neraziskanih strani, da je potrebno širše razpravljati o njem. Kdo 
naj se ukvarja z dopisnim šolanjem, katera področja je do sedaj zajelo, kakšne so specifič
ne metode, kakšni stroški, perspektive, možnosti — to je samo nekaj vprašanj, ki so si 
jih zastavili udeleženci debatne tribune pred dnevi na Bledu.

| •? '5" - - • ' • '

¥niciatorsko vlogo za posveto- 
| vanje o dopisnem šolanju in

posvetovalnih centrih je pre
vzela redakcija časopisa Obrazo- 
vanje odraslih iz Zagreba. In ta
ko so se na Bledu zbrali pred
stavniki dopisnih šol, zavodov za 
izobraževanje odraslih, delavskih 
univerz iz vseh republik ter zvez
nih in republiških organov za 
prosveto in izobraževanje odras
lih. Debatna tribuna strokovnja
kov, katerih mnenja in ugotovit
ve so lahko za nadaljnji razvoj 
dopisnega šolanja koristne in 
spodbudne.

Čeprav so bila vprašanja, na 
katera so na posvetovanju iskali 
odgovore, zelo različna in mno- 
gclika, lahko nekatera mnenja le 
strnemo v skupne ugotovitve in 
stališča. Predvsem:

— dopisno šolanje danes ob
staja in zato ni več vprašanje, ali 
je ali ni sestavni del celotnega 
sistema izobraževanja. Kljub raz
voju rednega in izrednega šola
nja bo dopisno šolanje ohranilo 
svojo vlogo, ki ni samo prehodne
ga značaja. Treba ga je samo pa
metno uporabljati in razvijati 
tam, kjer je drugih možnosti 
manj ali pa jih sploh ni. Pri tem 
je treba upoštevati, da je name
njeno predvsem odraslim, ki za
radi svojega poklicnega dela ne 
morejo sistematično obiskovati 
šol;

— dopisno šolanje je prav go
tovo najcenejše — en letnik sta
ne na primer na redni srednji 
ekonomski šoli okrog 70.000 di
narjev, v dopisni pa samo 28.000 
dinarjev, razen tega ne trpi delo 
v proizvodnji — vendar zaradi 
tega ne gre poudarjati, da je za
radi te svoje cenenosti edino 
sprejemljivo, ker ima tudi nekaj 
manj privlačnih lastnosti zaradi 
še ne dovolj izdelanih in neenot
nih programov, metodike, in ni
kakor nima namena konkurirati 
rednemu ali izrednemu študiju, 
ampak je to samo ena samostojna 
in možna oblika izobraževanja 
odraslih;

— vse možnosti dopisnega šo
lanja še : zdaleč niso- izčrpane, 
saj je doslej bilo v glavnem ome
jeno ha šolanje srednjih ekonom
skih kadrov;

— pri dopisnem šolanju gre 
zdaj v prvi vrsti za to, da se po
iščejo še vse možne oblike in 
glavna naloga je, doseči čimboli- 
šo kvaliteto. Ni vprašanje, koli
ko časa naj traja tovrstno šola
nje, edini cilj je, da dobita in po
kažeta tako tisti, ki se šola v red
ni ali izredni šoli. kot tisti, ki se 
šola dopisno, enako znanje.

Programi in perspektive
Med udeleženci posvetovanja 

je bilo precej govora o progra
mih že obstoječih dopisnih šol 
kot tudi bodočih. V bistvu je jas
no, da ne sme biti bistvenih raz
lik med programom v redni ali 
dopisni šoli. Važno pa je, ko
liko je program za dopisno šolo

metodološko prilagojen potrebam 
in zahtevam odraslih, zlasti še 
zaradi tega, ker je predizobrazba 
teh različna. Programi so za raz
lične dopisne šole v Jugoslaviji 
različni, povzeti v glavnem po 
programih oddelkov za odrasle, 
ki pa še ne upoštevajo vedno 
načel pedagogike in andrago- 
gike za odrasle. Prav tako bi za 
nekatere splošne predmete lahko 
sprejeli enoten program za vso 
Jugoslavijo, kar bi med drugim 
spet pomenilo skupni center, 
kjer bi te programe sestavljali in 
med seboj vsklajevali. Sploh se 
kaže potreba po enem ali več 
centrov ali grup, ki bi se siste
matsko ukvarjali s posameznimi 
problemi dopisnega šolanja, zlasti 
metodike pouka, proučevali iz
kušnje posameznih šol, zavodov in 
institucij ter jih posredovali dru
gim.

In kaj so udeleženci menili o 
možnostih razširitve dopisnega 
šolanja?

Precej je zapostavljeno do
pisno šolanje za višje razrede 
osemletk. Tu kakih večjih teh
ničnih zaprek ni, je pa na pri
mer po podatkih v Jugoslaviji 
okrog 6 milijonov ljudi, ki imajo 
samo 4 razrede osnovne šole, 
mnogi med njimi pa so na po
membnejših družbenih in gospo
darskih položajih. Za vse te je 
Sistem dopisnega šolanja zelo pri
meren. da si brez prekinitve de
la pridobe vsaj popolno osnovno
šolsko izobrazbo.

Tudi dopisno šolanje za tehni
ške poklice ima svojo določeno 
perspektivo, čeprav so tu težave 
malo večje. O tem je govoril to
variš Mirko Podlesnik ...

... Težave nastanejo predvsem 
pri praktičnem delu. Vendar je 
tudi to moč rešiti, seveda ob tes
nem sodelovanju z rednimi insti
tucijami in delo je mnogo težje. 
Razumliivo je. da je tehniška do
pisna šola vsekakor manj mno
žična kot druae, razen tega pa 
zahteva ali predhodno oopolno 
osemletko ali pa tako prilagojen 
program, kjer se bo vsak predmet 
začel res nri osnovah ...

Isto velja za dopisne upravne 
šole. ki jih tudi že imamo nekaj 
in ki lahko vzgajajo kadre za po
trebe ljudskih odborov in drugih 
javnih služb. Prav tako na bi se 
donisni sistem uveljavil lahko 
tudi pri politično ideološki in 
družbeno ekonomski vzgoji za 
upravljavce. Seveda nastane vpra
šanje. kdo naj bi prevzel po
samezne vrste donisnega izobra
ževanja. Nasploh je prevladovalo 
mnenje, da naj dopisno izobraže
vanje prevzamejo oosebne insti
tucije in ne redne šole Jkot je to 
že zdail, potrebno pa bi bilo, da 
bi se posamezne institucije, med 
njimi tudi delavske univerze, 
opredelile samo za eno vrsto do- 
nisnega izobraževanja, a to za 
širše področje.

Profesor Savičevič s filozofske 
fakultete v Zagrebu meni:

... Sistem dopisnega šolanja 
je pri nas še precej neraziskan. 
Vsaj pri znanstvenem proučeva
nju dopisnega šolanja bi za zače
tek lahko mnogo pomagale uni
verze. Lahko bi ustanovili poseb
ne oddelke, ki bi se ukvarjali s 
takim proučevanjem in s proble
mi izobraževanja odraslih. Samo 
če pogledamo izredne študente, 
vidimo, kako so ti še vedno pre
več prepuščeni sami sebi. Tu 
mislim poleg oblik dopisnega šo
lanja tudi na boljšo in širšo or
ganizacijo tako imenovanih kon- 
zultativnih centrov, ki imajo važ
no vlogo tako pri dopisnem kot 
celotnem izobraževanju odras
lih...

Konzultativni centri
Taki konzultativni centri za 

izredne študente bi prav gotovo 
upravičili svoj obstoj. Ti bi daja
li slušateljem pismene napotke, 
kako naj študirajo, objavljali vso 
dostopno literaturo in posredova
li direktno pomoč predavateljev. 
Podobna oblika — krožki po po
sameznih krajih — že obstaja 
in bi jo bilo treba samo še raz
širiti. Razumljivo je, da tudi pri 
dopisnem šolanju ne gre brez po
dobne pomoči, brez pogovorov, 
osebnih kontaktov, pojasnjevanj, 
vendar pa je danes le še morda 
prerano govoriti, da so potrebni 
taki konzultativni centri kot sa
mostojne enote na področju izo
braževanja odraslih in to tako 
zaradi pomanjkanja ustreznih 
kadrov kot finančnega problema. 
Manjša, a prav tako uspešna obli
ka konzultativnega centra pa se 
že sama po sebi razvija in mora 
razvijati ob vsaki instituciji, ki se 
ukvarja z dopisnim izobraževa
njem in izobraževanjem odraslih 
nasploh.

Pri dopisnem izobraževanju je 
bilo doslej največ uspeha prav pri 
srednjih ekonomskih šolah (v Slo
veniji je diplomiralo na srednji 
ekonomski dopisni šoli 109 
dopisnikov). Dopisne šole so bile 
v začetku pri nas namenjene 
predvsem bivšim borcem, zdaj 
pa imajo pravico vpisa vsi držav
ljani. Udeleženci posveto^nja na 
Bledu so s svojimi diskusijami, 
na katerih so obravnavali še ne
katere druge probleme dopisne
ga izobraževanja, ki jih nismo v 
podrobnosti navedli, prav gotovo 
dosegli svoj namen: pokazali so 
na nekatere probleme, opozoril' 
vse družbene in prosvetne orga
ne na pomembnost in potrebnost 
dopisnega šolanja ter nakazal' 
nadaljnje perspektive razvoja- 
Iniciatoriu — redakciji Obrazo- 
vanja odraslih — ter organizator
ju — Zvezi delavskih in ljudskih 
univerz Slovenije — pa je uspe
lo, da sta zbrala resnično širok 
krog udeležencev iz vse države 
in tako zagotovila debatni tribu
ni uspeh.

RAZMIŠLJANJE O PRAKTIČNEM POUKU V ŠOLSKIH 
DELAVNICAH LJUBLJANSKIH TEHNIČNIH SOL

Spustil sem vse tisto, kar je splošno, in se omejil 
na ono, kar je tipično zanje. Namenoma. Ker sem 
pač hotel pokazati, v čem bi jih bilo vredno posne
mati in o čem bi kazalo pozneje razmišljati. A pri 

'■ tem moram priznati, da je ta moj prispevek vsaj za 
nekaj let prekasen.

Ne vem, kako je bilo drugim, meni vsaj, ki so me doslej vsi moji 
učitelji in profesorji vzgajali in izobraževali v tistem dobrem starem 

Mn preizkušenem duhu menda še k. in k. Schule, pa se mi vse skupaj 
zdi nekaj povsem novega, nekaj, kar me je pritegnilo že v prvem tre
nutku in hkrati v nekam čudni luči osvetlilo vsa moja dosedanja leta 

-šolanja. Prav dobro vem, da so dijaki, a kljub temu se mi dozdeva, 
da opazujem dela vešče delavce, ki zdaj polagajo pod težka kladiva 
kovačnice vedno nove kose razžarjenega jekla, zdaj spet oblikujejo 
kovino na vseh tistih strojih, stružnicah, rezkalnih strojih, brusilni- 
cah . . . kdo bi Vedel, kako jih vse že imenujejo, zdaj spet ulivajo raz
topljeno kovino, zdaj vežejo kontakte na ojačevalcih, zdaj spet obrizga- 
vajo že tako gladke površine furnirja. Nekakšna tovarna v miniaturi.

Pravzaprav prava tovarna. Direktor šolskih delavnic Zemljak je 
pripovedoval, da so opustili didaktične vaje in namesto njih uvedli pro
izvodno delo, da je zdaj pri njih pouk urejen po načelih sodobne 

^industrije .!.
...Praktičnega pouka je bilo prejšnja leta v šolskih delavnicah 

- veliko premalo, da bi se dijaki lahko podrobneje seznanili s prMzvod- 
f nimi procesi in s svojim bodočim delom. Industrija se je pritoževala, 

da se morajo zato prva leta na novo učiti, da je njihova praktična 
sposobnost šibka. To pomanjkljivost pa smo v šolskih delavnicah začeli 

i odpravljati tako, da smo najprej podvojili čas praktičnega pouka in 
- začeli pouk sam prilagajati poslovanju in organizaciji proizvodnega 

dela v industriji...

Na prvi videz je princip proizvodnega dela, torej princip, ki terja, 
da imajo izdelki dijakov praktično uporabno vrednost in zaradi tega 
tudi komercialno ceno, v nekakem protislovju z načelom, da naj dijaki 
ob praktičnem pouku potrde svoje teoretično znanje. Tako mislijo 
mnogi. In res, vskladiti obe zahtevi, najbrž ni lahko. O nečem podob
nem je pripovedoval tudi učitelj praktičnega pouka Karlin . ..

Uveljaviti v šolski delavnici proizvodno delo, pomeni potem tudi 
te izdelke prodati. Pri tako organiziranem načinu praktičnega pouka 
pa je pravzaprav najtežja izbira izdelkov, ki morajo po eni strani zago
tavljati, da bodo dijaki obravnavali snov po učnem programu, po drugi 
strani pa, da je po teh izdelkih na tržišču dovolj veliko povpraševanje. 
To zahtevo smo v naših delavnicah poskušali uresničiti tako. da opra
vijo učitelji praktičnega pouka in nekateri kvalificirani delavci, ki smo 
jih zaposlili, vse tiste operacije na izdelku, ki jih učni načrt ne pred
videva. Zato o kakšni komercializaciji tehničnega pouka sploh ne more 
biti govora.... '

Ne vem, kaj menijo o tako zasnovanem konceptu praktičnega po
uka pedagogi, a zdi se mi, da je veliko več vreden kot vse didaktične 
vaje. Tehnik je namreč v industriji tisti, ki operativno vodi proizvodnjo. 
Cernu potemtakem ne bi bila tudi njegova vzgoja, zlasti tisti praktični 
del pouka organiziran tako, da bo odraz organizacije in delitve dela v 
sodobni industriji, da je tudi okolje, v katerem se praktično izobra
žuje, podobno okolju na njegovem bodočem delovnem mestu? Direktor 
šolskih delavnic Zemljak je pripovedoval tudi o tem ...

..: šolske delavnice so skupne za vse oddelke ljubljanskih tehni
ških šol, učni načrt pa je sestavljen tako, da morajo vsi dijaki — ne 
glede na to, iz katerega oddelka so — skozi vsa delovna mesta. Profil 
tehnika sicer zahteva specializacijo, pač odvisno od posameznih panog 
industrije, a pri tem zahteva proizvodnja od njega tudi poznavanje 
drugih proizvodnih postopkov. Zavoljo tega tudi v naših šolskih de
lavnicah ne dajemo dijakom samo potrebno praktično znanje v posa
meznih delovnih operacijah, poskušamo jih seznaniti z ustrojem po
sameznih strojev, naprav, poskušamo jih seznaniti z organizacijo pro

DELAVSKA ENOTNOST — Št 50 — 16. decembra 1961

vodnje od idejne skice preko načrtov, tehnološke priprave, priprave 
lateriala, posameznih delovnih operacij in proizvodnih postopkov 0° 
skladiščenja materiala, tehnike obračunavanja in poslovanja naspiou 
gospodarski organizaciji... . . . --v

Prehod od didaktičnih vaj na proizvodno delo. tako zatrjujejo, 
rilskih delavnicah, pa bistveno spreminja tudi odnos dijakov do 
dkar so njihovi izdelki dobili svojo praktično vrednost, odkar 
obili tudi svojo komercialno ceno, se je bistveno spremenilo tudi nr 
ovo vrednotenje lastnega dela. Pri nekom bolj, pri drugem manj, 
a je nazadnje razumljivo. Vendar proizvodno delo ni moglo ime 
imo tega vzgojno-izobraževalnega efekta. Učitelj praktičnega pouM 
Karlin je pripovedoval, da proizvodno delo prinaša šolskim delavnica
ohodek... . ■ rn-... Še pred dvema letoma je bila vrednost ustvarjenega bruto pr^ 
ukta v šolskih delavnicah komaj 4 milijone dinarjev. V minulem le' 
a je ta številka narasla že na 24 milijonov dinarjev, letos pa, tak 
saj računamo, bo vrednost ustvarjene proizvodnje narasla celo na 
lilijonov. Šolske delavnice zdaj prevzemajo naročila za mnoge gosP 
arske organizacije, z nekaterimi podjetji pa smo razvili pravo koop 
icijo, na primer s Tomosom, Mlinostrojem, z žičnico, z Litostroj^ 
i drugimi. Izdelujemo tudi opremo za šolske delavnice. Dobršen o 
ohodka sicer porabimo za reprodukcijski material, kar pa nam o543” 
istega dohodka, v celoti uporabimo za investicije v nova osnov" 
rGclstVci *

Res, investicije v šolske delavnice so potrebne. Ni se ti treba ^ 
rida razumeti na stroje, a boš že v prvem trenutku spoznal, da 5 
» preveč postarani, Nekateri so dediščina še predvojne tehniške so' ■ 
ruge so spet dobili iz reparacij. Treba jih je obnavljati, preurejam 
a nakup novih pa je bilo doslej premalo sredstev Direktor ZemlM 
: pripovedoval, da bi za najnujnejšo opremo in nove stroje potre" 
ali približno 41 milijonov ...

... Medtem ko industrija že zdavnaj dela na novih strojih i" £ 
dkrila nove, sodobnejše proizvodne postopke, pa moramo pri "U 
čiti dijake še vedno na zastarelih strojih. Ne ustanovitelj ne kdor ko^. 
rug ničesar ne prispeva za novo opremo, še več, letos bomo mot®
: ustvarjenega dohodka prispevati v sklad za osebne dohodke približA 
milijone dinarjev, čeprav je upravni odbor sklenil, da mora ves "is 
ohodek v investicije. Tako smo ob sedanjih cenah novih strojev v " 
ivnost brezizglednem položaju .. ,0

Pravzaprav je nerazumljivo mišljenje nekaterih, češ da je za 
iko ali tako vse dobro. Kako bi recimo izgledalo, če bi zdaj zače" 
ekem podjetju tkati na statvah, ki so jih kupili v muzeju. Sme j0 
nič manj smešno kot to, da je šola lahko muzej. A kot kaže. ja 

otrebno šele povedati ustanovitelju in industriji. Navsezadnje 5 
i sama sebi namenjena. S. B-



Iz uprizoritve Kozakove Afere v ljubljanski Drami

AL I
ŽIVELE IZMENJAVE 

KRITIKA!
a. uvod: ^Umetniki so ambasadorji dobre volje 

r j med narodi.* Stavek je bil ob raznih prilož
nostih že večkrat povedan in zasluži, da ga 

ponovimo. Z obema rokama moramo pozdraviti 
čim tesnejšo in živahnejšo izmenjavo med našimi 
in tujimi umetniki, posebno v današnjem času. 
Tembolj, ker smo danes že v takšnem položaju, 
da lahko včasih damo več, kot pa dobivamo. Zato 
tudi lahko do zamenjav, pa naj pridejo od kjer 
koli, zavzamemo kritično stališče: Res nam ni 
treba pohvaliti vsega, kar pride iz tujine, tudi me 
na ljubo napačno pojmovani vljudnosti. Zato: Ži
vela izmenjava -r pa tudi kritikaf

Pri tem ne moremo mimo oelikega in drago
cenega dela, ki sta ga opravili in ga še opravljata 
na področju mednarodnih zamenjav in stikov 
Moderna in Mala galerija v Ljubljani. Obe v sko
raj nepretrganem zaporedju nudita možnost, da

stri besede preprosto povedati stvari, o katerih 
lahko samo učeno jecljamo.

In ko sem zapustil kompozicije iz zvarjenih 
železnih delov, sem se ustavil ob Batičevih *Ru- 
darjih*. Nenadoma sem se o tej soseščini zavedel 
mirnih in klasično človeških drž njihovih teles, 
ki so bila pred leti ob svojem nastanku kar spo
takljivo modernistična. Verjetno bomo v prihod
njih letih na razstavah srečali hujše spačke, kot 
so ti, kakršne spoznavamo danes. Potem se bomo 
sentimentalno vračali k: strašilom iz leta 1961, ki 
nam danes vzbujajo fizičen odpor, ki ga ima člo
vek pred zarjavelo bodečo žico, kot k starim do
brim prijateljem. Zaupljivo nas bodo pomirili s 
svojo držo: še je na njih nekaj človeškega... In 
še nekaj: Mogoče je res treba razbiti in razkro
jiti starega človeka do konca. Zato nas šokira, 
ker so njegovi deli in ostanki anatomije včasih

OB NEKATERIH RAZSTAVAH 
V ZADNJEM ČASU

tpoznaoamo tujo likovno ustvarjalnost o edrop- tako neokusni. Toda naosezadnje je neokusna tudi 
ttcem in svetovnem merilu, 'vključno naše naj- plastika iz začetka ^O. stoletja - pravo pokopa- 
btižje sosede. V mislih imam Letošnje poletje ozi- lišče, paradi mrtvih trupel, ki so sedaj začeta 
roma jesen, ko smo oideh med drugim nekaj so- razpadati na sestavine.
dobnih italijanskih umetnikov v Mali galeriji, o Zapustimo Morgan s paint -- naša pot drži v 
Moderni pa lil. Prenuo Morgahs paint (Italijan- vsemirje, na kozmične sprehode. In ko ob nevsi- 
tko-jugoslovanski bienale slikarstva m kiparstva, Ljivihi ljubeznivo anemičnih dekorativnih pudo- 
ki ga je pripravila ustanova Morgan's paint o bah, kakršne je razstavila Benecanka Ida barVa- 
Riminiju od i. julija do JU. avgusta, o jeseni 1961 rigo v Mali galeriji čitamo - verjetno pod vpli- 
pa je bila razstava prinesena o Jugoslavijo). vom njenih res duhovito izbranih naslovov - 

' Pravzaprav ne toliko same aktualne razstave- reme razprave o osemirju, ki naj bi tu nekam 
— značilen je način, kako o njih pišemo. Včasih misteriozno sodeloval pri nastajanju, o ujetem 
se pisanje precej razlikuje od ocen, ki se poka- kozmosu, pa se naosezadnje le moramo vprašati: 
žejo o debatah in pogovorih. Naj bo že kakor — Kdo blefira? , ..
koli, menda je jasno, da za dobre odnose mso za- Menda m kriva pretirana vljudnost do gostje, 
želene samo laskave fraze in prav zaradi simpatij ah sugestija naslovov, ah pa splošna navada, na- 
do razstavljavcev in zaradi obojestranskih odno- čin, pridobljen ob pisanju o umetninah m raz- 
ho ie treba reči tudi kakšno kritično besedo. Ne stavah, ko človek ne ve več navsezadnje, kaj naj 
samo reči, ampak tudi napisali. , , ' že pove, da bi zvenelo novo in nevsakdanje

Na splošno se je udomačila v zadnjih letih v Vseskozi so pridne zenske roke vezle tapiserije, 
praksi pisanja kritik o likovnih razstavah nekaka plašče tkale vzorce na preproge - samo pogle- 
blagohotna latovščina, ki je, priznam, zelo udob- dah jih je treba n veliki zakladnici starejše hkov- 
ha Samo da sčasoma tak način vzbudi dvome v ne umetnosti: vsekakor so navsezadnje po svojem 
iskrenost povedanega. Če smo pred leti doživeli končnem učinku zelo, zelo blizu umetninam o 
Žč kakšno zaostritev mnenj in ostre debate (res Mali galeriji.
je, da niso bile vedno akademske), potem smo o Vendar ni nikomur padlo na misel, da bi ob njih, 
zadnjih letih v mrtvih vodah. Vse tiste žolčne po- ob teh igrivo lepih likovnih stvaritvah, ki so na- 
Umike so bile konec koncev pozitivne: saj so od- stajale iz želja po krasitvi, igri oblik m barv, filo- 
prle pot moderni umetnosti, pomagale so obli- zofiral ali privlekel na pomoč k razlagi kar kom- 
kovati nekaj novega in premagati tisti neprepric- pleten kosmos... Rekli smo. da moderna umetnost 
Ijioi, umetno gojeni realizem, ki je bil na svoji ne potrebuje literature ne vsebine... samo da je 
tedanji stopnji nesposoben življenja. . . . praksa pokazala, da brez nje ne more. Ah vsaj

Od takrat so minila leta... in ose je v naj- tisti, ki jo interpretirajo, mislijo, da ne more. Kes 
lepšem redu. Vsaj zdi se tako. la pisanje p likovni ni potrebno, da bi ob običajni prikupni abstraktni 
umetnosti smo medtem iznašli nekaj receptov, podobi napisali cel prost spis o kozmosu, mikro- 
Med njimi je čarobna, priljubljena formula: Hu- skopih in modernem človeku Prepričan sem sicer, 
hianizem Pa naj gre za pločevinaste izdelke, ki da se dela vse to z najboljšim namenom, vendar
še blešče kot gasilske trobente ali pa za rahitične je v bistvu povsem odveč.
kompozicije - povsod vidimo in govorimo o »Razumeti* moderno umetnost... že pristop 
njem, O prekipevajoči humanosti. Velika beseda, sam je nesrečen. Staro pravilo prarn - pred umet-
ki pa je zaradi zlorabe zvodenela. . U.am ap na razstavi III Premio Mor- hotenje m mišljenje. Samo da moderni ljudje do-
UN* paint spomnil ob ogledovanju plastik naših sežemo ^ Df!cimi PrJn
in italijanskih kiparjev na pogovor v ateljeju, ka- zori iz narave kot pred likovno umetnino. Prav 

VI -- n H 1 amrencp- diletant je so tisti, ki pred umetnino razkazujejo
-fVn nnmpnt umor ubija vse čustvovanje v parado svojih privatnih občutkov, idej in pogrun- 

Hoveku - pravi rahločutni gozdar Mellon pred tacij^Utišanje svojega jaza., čakanje, da umetnina 
. iv_ _t_x_spregovori — tega sodobni človek pred umetnino

in še 
po-

Pla-kLidaVfe0lueum^ 'nenHa^ tmore več. Mora govoriH, govoriti i,

^^hr^lSintSenzUčnih po gl, hu-
■doČTp^t vemo^a ^vedhUirspVva jo fišti. mahizmu, teksturah, lirske'specialnosti etotc 
ki hišo sentimentblni. Samo da znajo veliki moj- r •

Vitomil Zupan:
ALEKSAN DER 
PRAZNIH ROK

HOTENJE 
ŠE NI REALIZACIJA

Oder 57 nam je kot letošnjo prvo napenjali) pripovedoval mirno, bra- nije. Tu' pa tam so igralci zašli v 
predstavo pokazal še neuprizorjeno vurozno, nesentimentalno itd. Samo: takšno skrajnost, da smo imeli ob- 
dramo Vitomila Zupana »Aleksander vsak stavek je bil umetnija zase, ce- čutek, kot bi hote ustvarjali paro- 
praznih rok«. Uprizoritev je ne- loten monolog pa sinteza teh umet- dijo (ne na temo, temveč na Zu- 
dvomno zanimiva, saj odpira kopico nij, ki ni bila oropana ne čustvene panov tekst).
vprašanj gledališke narave: vpraša- ne logične osnove (kajti oboje je v Režija v celoti je bila v prvem 
nje interpretacije posameznih vlog, umetnosti neizbrisljivo). Angleščina delu povsem anarhična: beganje Z 
vprašanje njihove stilizacije in je hiter jezik, v nobenem jeziku nogapii in kriljenje z rokami. V dru- 
kohčno vprašanje sodobnega pojmo- pa hitrica sama na sebi ne mora gem delu je bila odločno vrednejša, 
vanja gledališča in gledališke pred- odločiti o kvaliteti interpretacije. Režiserju je zares uspelo ustvariti 
stave. Uprizoritev, kakršno smo vi- Ritem in dinamika sta nekaj druge- nekaj slikovitih, močnih in mizan* 
deli v realizaciji Odra 57, je zrasla ga kot drdranje. Beseda si mora v scensko originalnih prizorov, 
iz hotenja, igrati in režirati drugače, igralcu poiskati časa, da dobi tudi Umetniško vodstvo Odra 57 veli-
kot smo to doslej pri nas počeli, svojo kvaliteto, če jo samo bolj ko razmišlja o oblikah in poteh so-
So pa nekatere razlike med hote- ali manj artikulirano pošljemo v dobnega gledališča. Mislim, da bi 
njem in realizacijo, med teoretični- svet, je to veliko premalo. Besede bilo nekonstruktivno takšno priza- 
mi ugotovitvami, med tem, kar naj in stavki imajo svoj register. V devnost kar a priori zavračati, a 
bi teater bil in med tem, kar kon- uprizoritvi Odra 57. se je ta register hkrati tudi slepo zgolj navduševati
kretno ob neki uprizoritvi nastane, zreduciral na dvoje: govorjenje v se in ne opozarjati na vprašanja, ki
Tekst Vitomila Zupana, že mimo na- višjih in nižjih legah, torej na me- jih odpira sleherno delo. 
čelnih spoznanj po sodobnejšem gle- hanično razbijanje stavčne monoto- MIRAN IVANC
dališkem izrazu, sili v določeno in- 
terpretacijsko posebnost. Ta poseb
nost se po eni plati izraža v izra
ziti miselni konstrukciji celotnega 
besedila in po drugi, v osebno pri
zadetih čustvenih in meditativnih 
interpolacijah. Uprizoritev je hotela 
zabrisati v tekstu vse »sentimental- 

(tudi zaradi načelnega pojmo
vanja sodobnega gledališča) in igral
ce usmeriti v to, da bodo stavke 
govorili drugače, da bo iz njih jasna 
predvsem' miselna celota dramskega 
besedila. Gledalec naj bi bil ves čas 
»Odtujen«, da bosta lahko naknadno 
zaživela v njem miselnost in smoter g 
predstave.

Vendarle: Igralci so nam spre- g 
govorili z odra v nekakšnem »mitra- g 
Ijeskem« stilu, s takšno naglico go- = 
vorjenja, da skoraj niso utegnili g 
uresničiti svoje normalne fiziološke g 
potrebe po dihanju. Takšno brzino g 
govorjenja zmorejo tehnično samo g 
stoodstotni govorci. Teh, žal, nismo g 
slišali. Nedvomno pa je potrebna g 
vzgoja v to smer in opozorilo, ki je g 
zazvenelo z odra, je bilo pozitivno, g 
Še bolj problematična je vsebinska g 
plat: Predpostavimo, da so igralci g 
tehnično bravuroznost dosegli. Zdaj g 
nastane vpršanje interpretacije, g 
Spomnimo se primera ob gostova- g 
nju Angležev. Predvsem mislim na g 
interpretacijo Hamleta. V nasprotju g 
s tradicijo, njihov Hamlet ni »cefral g 
strasti na koščke«, temveč je neka- g 
tere pasaže (prav tiste, ob katerih so g 
se romantični igralci čustveno pre- g

TEDEN TISKA
v kranjski občini
Da bi v kranjski občini po

pularizirali dnevni, tedenski in 
občasni tisk ter prebivalstvo se
znanili z značilnostmi osrednjih 
listov, lokalnih glasil in glasil 
delovnih kolektivov, je komisija 
za tisk pri Občinskem odboru 
SZDL v Kranju pripravila ob
širen program v okviru Tedna 
tiska.

V času od 16. do 24. decem
bra bo v kranju vrsta najrazlič
nejših predavanj in razgovorov 
o tisku, o tem, kako nastane 
časopis, o satiri in humorju v 
naših listih itd. Poleg tega bodo 
po osnovnih šolah, gimnazijah 
in strokovnih šolah posvetili ure 
slovenskega jezika vprašanjem 
novinarstva pri nas. s šolskimi 
nalogami o tisku — sedmi ve
lesili sveta pa skušali dobiti pri
pombe in predloge mladine o 
našem tisku. Osrednji poudarek 
pa bodo dali razstavi tiska in 
novinarske fotografije, razstavi 
partizanskega tiska na Gorenj
skem in ogledu tiskarne ČP 
»Gorenjski tisk- v Kranju.

Celotna akcija je precej ši
roko zasnovana in organizator
ji upajo, da bodo sledili njiho
vemu zgledu tudi ostale komi
sije za tisk pri občinskih odbo
rih SZDL v kranjskem okraju, 

o : • D. R.

•ŠiPlHKHiiftiiiiii

»Po zmajevi sledi«
Bili so mladi, a niso vedeli za 

mladost. Bili so mladi, a niso ve
deli za ljubezen. Bili so rniadi, a 
umirali so kot davno dozoreli 
možje. To je bila naša mladina, 
ki je leta 1941 komaj dozorela. Ih 
tej mladini je posvečen novi do
mači film »Po zmajevi sledu v 
proizvodnji Jadran filma, po sce
nariju Zike Mitroviča in Slavka 
Goldsteina in o režiji Janeta 
Kavčiča.

Vsebir ska osnova filma je v _
zgodbi o mladi, komaj porojeni ljubezni med človekoma, ki = 
sta se našla in vzljubila v najtežjih življenjskih okoliščinah, s 
o krogu sovražnikov, kjer je smrt prežala na vsakem koraku s 
in kjer tudi zanju skoraj ni bilo rešitve. M

Scenarist je sicer skušal postaviti v prvi plan psihološki s 
zaplet med mladima človekoma, toda postavil ga je hkrati g 
o tako razgibano okolje, polno zunanjih protislovij, napeto- g 
sti in akcije, da čustva dvoje mladih nikakor niso tisto osnov- g 
no v filmu, ki zapleta dejanje in ustvarja konflikte ne samo g 
o ljudeh,.temneč tudi izven njih. Zaplet dejanja je dejansko g 
o nalogi partizanskih diverzantov, ki v zaledju zasledujeta g 
m uničita tovor sovražnikovega razstreliva. In prav zaradi g 
tega je zunanje dejanje, od prvih prizorov, ko diverzanta g 
napadeta tovor na železniški postaji, in pozneje v zapuščeni g 
hiši, kjer mlada človeka spoznata svoja čustva ter doživita g 
trenutke, polne strahu pred smrtjo in strahu za njuno ko- g 
maj rojeno ljubezen, veliko močnejše in za gledalca prepnč- g 
Ijivejše. Zato tudi lahko mirno rečemo, da je to pretežno s 
akcijsko delo s psihološko osnovo dobro zasnovano in zlasti ^ 
v akcijskih prizorih režijsko solidno obdelano, polno napeto- g 
sti in pretresljivih doživetij. Glavno breme o igri nosi Imca s 
Pajer, ki (e odigral vlogo diverzanta Marka vseskozi solidno = 
in prepričljivo, medtem ko je pri debitantki Jeleni Bjeličič g 
o prvih prizorih čutiti rahlo zadrego in nesproščenost, kt pa | 
jo pozneje, zlasti d zadnjem delu premaga. 1. B. g

Noti Favreliere: |
Odločite v v A Ižiriji |

nrTfl To 1 el° (Mladinska knjiga, g il l//i Ljubljani) je izpoved mladega g 
\ \\JjJU Francoza, ki so ga mobilizirali za =

^ ^n kolonialni boj v Alžiriji, pa je g
skupaj z alžirskim borcem-ujčt- g 
mkom pobegnil k tistim, zoper g 
katere naj bi se boril.

Čeprav pisec v knjigi ne raz- g 
misija o velikih političnih stoa- g 
reh, je vendar umazanija fran- g 
coskih kolonialnih želja vseskozi §| 
razvidna. Tembolj, ker jo čitamo g 
o zapisih Francoza. Enega mno- g 

g gih Francozov, ki predstavljajo drugačen svet kot njihovi g 
g generali in pošteno želijo svobodo vsem ljudem.

Mladi Francoz se je odločil: militaristična Francija ga s 
g bo proglasila za izdajalca in dezerterja, resnična Francija g 
g bo Spoštovala vrednost njegove odločitve. — Ob tej osnovni g 
g misli, ki jo zasledimo v knjigi, in ob nekaterih, prav lite- g 
g rarno veščih popisih Francozovega bega, nam Favrelierovo g 
H delo odkrije še nekaj. Laž kolonialistične propagande, ki na g 
g vsakem koraku skrioa snoj pravi obraz pod krinko >anti- g 
g komunističnega boja*.

Knjiga bo zares dobrodošla mladim in starejšim bralcem, s 
= M-i. ==
== E=== 3=|
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PAMET PA TAKA!

iiiiiiiiiiiiiiiiiiii« OB ODPRTEM PISMU IN SEM PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA
| KMETIJSKIH, ŽIVILSKIH IN TOBAČNIH DELAVCEV SLOVENIJE

| Pravica močnejšega
I ali demokratičnost v upravljanju ?

Ni dolgd, komaj leto dni od tega, ko je precej, veliko 
trgovsko podjetje v tem kraju sezidalo lastno hišo, pri- 
dohilo zares potrebne upravne in poslovne prostore, skla
dišča. Vse skupaj je veljalo nekaj manj kot dve sto mili
jonov.

Zdaj, prav te dni, je stopilo na plan neko drugo trgov
sko podjetje. S sedežem v drugem, večjem kraju. Občin
skim možem je predlagalo, da bi pretežno z lastnimi sred
stvi uredilo veliko in sodobno urejeno modno hišo. Seve
da, če bi le dobilo primerno lokacijo. Ali pa bi se morda 
občina strinjala s kakšno adaptacijo. Lahko bi na primer 
preuredili tisto poslovno stavbo in skladišča, dograjena 
pred letom dni in za druge namene. Lokacija je primerna 
in adaptacija ne bi bila draga. Arhitekt je naračunal, da 
ne bi potrebovali več kot 350 milijonov. Z utemeljitvijo, 
da je to zelo malo v primerjavi s tistim, kar bi kraj pri
dobil z novo modno hišo.

Pa je Se druga razlaga in utemeljitev. Trgovina je s 
poslovnim prostorom tako ali tako v zadregi. Ali ni malo 
prehuda potratnost, če bi porabili bore dobro tretjino mili
jarde dinarjev samo za to, da bi pridobili novo trgovino 
in niti koščka novega prodajnega prostora? Ponujeno, tudi 
ugodno lokacijo za novogradnjo je tisti večji trgovec nam
reč odbil...

Zgodba o tem, kdo bo ali kdo naj bi to plačal, je že 
zelo stara...

ZBOR KIMAVCEV
Ne, po sedanjem vedenju bi jih ne imeli za kimavce. 

Z občudovanjem poslušaš njihovo modrovanje, ki kaže 
veliko upravljalsko zrelost.

»■Povejte,-” pravijo, »kako pridem do tega, da iz last
nega žepa plačam ukradeni jedilni pribor in krožnike, ki 
so izginili v bifeju, jaz sem stregel pa v restavraciji?” 

Morate jim priznati, da tega res niso dolžni plačati. 
»Naj plača tisti, ki je pribor posodil, ne da bi zahteval 

reverz in ob vrnitvi pregledal, ali je vse v redu vrnjeno.” 
In spet jim morate prikimati.
»Če je sam direktor izdal ta nalog in si ni zapisal, kaj 

je posodil, naj sam plača, ali ne?”
»Tako je.”
Stopnjevana revolucionarnost se spremeni v ogorčenje. 
»Nas so pa prisilili, da smo dali po pet tisoč dinarjev, 

pomislite, četrtino plače, za kozarce in vrag vedi kaj še 
vse, kar je izginilo v bifejih med gospodarskim sejmom. 
Čeprav smo stregli tukaj, v restavraciji.”

Malo čudna reč, kajne? Pravzaprav pa niti ne tako 
čudna...

Seja predsedstva Republi
škega odbora sindikata kme
tijskih, živilskih in tobačnih 
delavcev Slovenije, ki je bila 
pred dnevi, in stališča, ki jih 
je predsedstvo sprejelo, so zbu
dila polemiko tudi v dnevnem 
tisku. Predsedstvo tega sindi
kata je namreč tokrat razprav
ljalo o problemih in stališčih 
glede združevanja gospodarskih 
organizacij v kmetijstvu in ži
vilski industriji in o nekaterih 
negativnih pojavih razdeljeva
nja osebnih dohodkov v gospo
darskih organizacijah v teh pa
nogah. Med drugim je kot o 
izrazito negativnem primeru v 
tej zvezi temeljiteje razprav
ljalo o resoluciji izvršnega od
bora sindikalne podružnice de
lavcev bivšega podjetja »šumi« 
oziroma o razmerah in vzduš
ju, ki je nastalo po pripojitvi 
tega podjetja k podjetju »Žito«.

Predsedstvo je tako na svoji 
seji kot v odprtem pismu, ki 
ga je naslovilo sindikalnim or
ganizacijam in organom uprav
ljanja podjetja »Žito«:, grajalo 
birokratske pojave, do katerih 
je prišlo v primeru omenje
nega združevanja oziroma pri
pojitve. Pustimo ob strani prav
no stran tega problema, to je, 
ali je šlo v tem primeru za 
združitev ali pripojitev, in se 
zadržimo prav ob birokratskih 
izrastkih, ki so prišli v tem 
primeru tako hudo do izraza.

V podjetju »Žito«, ugotavlja 
predsedstvo v svojem odprtem 
pismu, je prišlo v zadnjem času 
do vrste nezdravih samovoljnih 
postopkov direktorja in vodil
nih uslužbencev. Med takimi 
so najbolj očitne štiri odpovedi., 
uslužbencem bivšega podjetja zaposlenih. Važna sta tudi bru- 
»Šumi«, Odpovedi so bile p**- to dohodek enega in. drugega, 
dane bze'ž utemeljitve, zakaj podjetja pred pripojitvijo ter 
jim je prekinjeno delovno rnz- .storilnost posameznikov, izra- 
merje. Med drugim sta dobila žena v dinarjih...«

nika v začasni centralni delav
ski svet »Žita«. Enemu od teh 
so namreč med drugim očitali, 
da je hujskal delavce, obrata 
Domžale proti vodstvu podjetja 
»Žito«, ker je v razgovoru z 
njimi načel vprašanje o višini 
osebnih dohodkov direktorja 
in se zanimal za probleme 
upravljanja. Iz razpoložljivih 
podatkov je namreč moč raz
brati, da je tu uveljavljen raz- 

' pon med osebnimi dohodki 
1:10,99 oziroma od 18.948 dinar
jev do 208.19r dinarjev. Tolik
šen osebni dohodek je namreč 
povprečno prejemal ta direktor 
za čas od aprila do septembra 
1961. leta.

Že samo ta dva primera ja- 
sno kažeta na birokratske po
jave. K temu pa je moč pri- 
dejati še mnenje predsednika 
sindikalne podružnice »Žito«, 
izraženo v polemiki, ki je bila 
objavljena v dnevnem tisku* 
češ da so o odpustu omenje
nih članov razpravljali na letni 
konferenci Zveze komunistov 
podjetja »Žito« in da je bil 
tamkaj prisoten član občinske
ga komiteja. Drugače poveda
no, nezakonite odpuste, pred-, 
vsem odpuste članov organov 
samoupravljanja, o čemer bi 
morala razpravljati sindikalna 
podružnica in proti temu pro
testirati, zagovarja s takšnimi 
izjavami in torej posredno vali 
krivdo za to tudi na vodstva 
družbeno političnih organizacij 
izven podjetja. In nič manj bi- 

. rokratsko stališče ni izraženo 
v temle njegovem mnenju: 
»Sindikalni organizaciji Žito 
se nO zdi pravilno, da bi me
rili, moč podjetja le po številu

odpovedi tudi dva člana kolek
tiva, ki jih je kolektiv »Šumi
ja« izvolil kot svoja predstav-

Iz vsega tega je moč skle
pati, da si ponekod predstav
ljajo ob združevanju ali pripo-

jevanju (konkretno sedaj v 
»Žitu«), da je treba pri uve
ljavljanju delavskega samo
upravljanja uveljavljati pra
vico močnejšega in pustiti ob 
strani demokratičnost razpra
ve, demokratična načela samo
upravljanja sploh.

Predsedstvo Republiškega 
odbora je, kot rečeno, naslovilo 
odprto pismo sindikalnim orga
nizacijam in organom uprav
ljanja podjetja »Žito«, v kate
rem pravi: »O teh vprašanjih 
je treba javno razpravljati s 
celotnim kolektivom oziroma 
članstvom sindikata, ugotoviti 
odgovornost posameznikov za 
nastali položaj ter zahtevati 
moralne in materialne sankcije 
proti vsakomur, ki krši osnov
na načela demokratičnega 
upravljanja neposrednih proiz
vajalcev ter si neupravičeno 
prilašča nesorazmerni delež 
osebnih dohodkov. Ce je po
trebno, je treba zahtevati od
poklic odgovornih vodilnih ka
drov. To še posebej zato, ker 

. ima prav to podjetje opraviti 
s takim posredovanjem oziro
ma proizvodnjo, ki predstavlja 
vsakodnevno potrošnjo osnov
nega prehrambenega proizvoda 
in bi bilo normalno, da bi se 
tako organi samoupravljanja, 
posebno pa vodilni kadri tem
bolj trudili, da bi bili v svojem 
poslovanju čim cenejši.. .<

Hkrati ob tem je moč ra
zumeti, da velja ta poziv pred
sedstva tudi za sindikalne po
družnice v drugih podjetjih, 
naj ponovno prouče, kakšna po
oblastila so dana s pravili eko
nomskim enotam in njihovim 
samoupravnim organom. Tem 
je potrebno zagotoviti v okviru 
podjetja popolno samostojnost 
ter ekonomsko utemeljeno ena
kopravnost, ker je to edina pot 
za čimhitrejšo normalizacijo v 
združenih podjetjih.

PETER DORNIK

Ni potrebno!—Je potrebno!

Vse to vedo zdaj povedati, na kolektivnem sestanku, 
ko sta direktor in računovodkinja predlagala, naj bi iz 
lastnih zaslužkov povrnili škodo, pa so pohlevno dvignili 
roke.

Včasih se tudi gostincem zgodi, da se uštejejo v svojo 
I škodo, če imajo opraviti z — gostinci.

H KRONIKI TEDNA SO PRISPEVALI:
1 Razprave na relaciji Maribor—Ljubljana in obratno —~ 

I ’ MILAN GOVEKAR
| 2. Restavracija Park, Kranj — MARIOLA KOBAL
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Sindikalni sestanek v pod
jetju, ki trenutno -zelo dobro 
uspeva. Nekaj zavoljo sedanjih 
instrumentov in nekaj zavoljo 
monopolnega položaja na trži
šču. V prvih klopeh so posedli 
vsi vodilni, potem ostali usluž
benci in prav zadaj delavci.

Predstavnik občinske delav
ske univerze predava o tem, 
kako v ekonomskih enotah 
lahko zaživi neposredno odlo
čanje slehernega člana kolek
tiva, pa o tem, kako je za vsa
kega proizvajalca važno, da 
poseduje vsaj minimalno druž
beno politično ekonomsko zna
nje. Poslušalci kimajo. Tisti v 
zadnjih vrstah bolj in precej 
navdušeno.' Oni spredaj pa 
menda bolj zavoljo vljudnosti, 
kot pa iz prepričanja.

Predavatelj je končal. Molk, 
ki postaja že nadležen. Pa le 
vstane obratovodja, inženir, se 
lahno nakloni avditoriju, pa 
odkašlja in spregovori:

»Ze vse lepo in prav, kar je 
povedal tovariš. Samo — to za 
nas ne pride v poštev. Škoda 
časa, ki ga je tovariš izgubil 
pri nas po nepotrebnem. Ško
da je tudi našega časa. Kajti, 
mi dosegamo krasne rezultate 
tudi brez ekonomskih enot, 
brez političnih tečajev za de
lavce. Boljše kot je, sploh biti 
ne more. Vemo pa prav za vse, 
vsak delavec ve, kaj se dogaja 
v tovarni, kako teče proizvod
nja. Zato še enkrat: zelo lepo 
nam je govoril tovariš, ampak 
to ni za nas in vsi smo izgub
ljali čas...”

Nič ploskanja, samo nekaj 
kislih obrazov, ki vprašujoče 
zro v predavatelja. Kako se .bo 
izmotal? Gost se je hitro 
oglasil: jf.

»Pričakoval sem, da bo tre
ba odgovarjati na vprašanja, 
pa bi odgovoril tudi na mnenje 
tovariša obratovodje. Opravi
čujem se za nevljudnost. Dru
gače, kot da jaz sam vprašam, 
ne morem odgovoriti. Povejte 
mi, prosim, tovariš obratovod
ja, kako je s stroški v vašem 
obratu?”

Kopa zvedavih oči skuša 
predreti bledico obratovodje- 
vih lic. Le-ta naglo vstane, se 
ozre po prvih klopeh in jezno 
vpraša:

»Kje je računovodja? Iščite 
ga, najdite ga, brž...”

»Zakaj pa vi ne bi...” po
seže v besedo nekdo iz zadnjih 
vrst.

»Vsega res ne morem ve
deti!« se je skušal opravičiti 
oni. Pa ni zaleglo. Poslušalci, 
tudi tisti v prvih klopeh, so se 
smejali na ves glas. Ko se je 
nepričakovani intermezzo po
legel, je predavatelj ponovil 
vprašanje. Najprej direktorju, 
ki je kar izbruhnil odgovore. 
Potem delavcem, ki niso sko
raj nič vedeli. In potem je ne
kdo pripeljal računovodjo. Po
vedali so mu, kaj želijo in mo
žak je začel govoriti. Razjas
njevati pojme. Pa se niso 
mogli sporazumeti. Nazadnje 
je računovodja sam predlagal: 
»Vprašujte, ljudje božji, vse 
vam odgovorim. Samo — po 
vaše, ne znam. Če bi vi vedeli, 
kaj je amortizacija, kaj so 
anuitete, kaj je bruto produkt 
in kaj enostavna reprodukcija; 
če bi vedeli še za nekaj takih 
pojmov, bi se menda vseeno 
lahko pogovorili. Naj sindikat 
pripravi kakšen seminar...«

Smeb, kot bi ustrelil. Dva 
vodilnar vpričo vsega kolektiva

razlagata prav diametralno 
nasprotni mnenji. In — raču
novodja, ki mu je nekdo po
čepnil, zakaj tak plaz smeha 
— začenja z umikom: »Da se 
prav razumemo. Seveda je po
trebno poglobljeno družbeno 
politično delo med člani kolek
tiva. Samo — težave so s kadri. 
Ste pomislili, kje bi dobili pre
davatelje. In to bo izven de
lovnega časa. Mnogi se vo
zite ...«

Nihče ni opazil, kdaj je od
šel predstavnik občinske de
lavske univerze. Samo vratar 
ga je vprašal, kakšen hec so 
imeli, da je tako dobre volje. 
No, kolektiv v dvorani je za
sedal dalje. Domenili so se, da 
bodo nekaj članov kolektiva 
poslali v seminar za družbeno- 

■ politične delavce. Ostali pa naj 
bi na občasnih sestankih spo
znali vsaj osnovne pojme. In 
ko je bilo to dogovorjeno, so 
se spet zagledali v računo
vodjo. Tako, morda bi jim vse
eno lahko razložil nekaj poj
mov kar takoj, za prvo lekcijo.

Sedeli so še precej dolgo v 
noč. Pridobili so precej nove
ga, prvič vsaj v grobem.- spo
znali, kako poteka finančno 
poslovanje podjetja. '

Od tistikrat je minilo nekaj 
manj kot leto dni. Kolektiv se 
je začel zanimati za vse tisto, 
kar je po besedah enega obra- 
tovodij, tako ali tako že vedel. 
Uvedli so celo ekonomske eno
te, ki podjetju in delavcem že 
pomagajo pri doseganju še 
boljših rezultatov kot dotlej.

Ta zgodba ni pravljica z 
veselim koncem. To je zgolj 
resnična pripoved iz življenja 
enega naših kolektivov; res
nična pripoved z resničnim 
koncem. -mG
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FRANC TRAMPUŠ:

Tovariš
»Delaj, fant, delaj!”
Mišice na rokah, na rami 

in na hrbtu so se napele, lopa
ta se je zarila v mastno ilovi
co, odkrhnila nov zalogaj, ki 
sem ga s težavo dvignil do ro
ba pločevinaste posode. Zasu
kal sem ročaj in ilovica je od
padla z lopate.

Spet sem počasi, prav po
časi zasadil lopato v ilovico. 
Naj me stari le sili! Enostavno 
ne morem več. Ne morem. Ro
ka mora biti krvava, a si je v 
tem medlem svitu, ki pada z 
vrha jaška, ne morem ogledati. 
Tipljem lahko. Na mojih dla
neh je sedaj šest žuljev. Koža 
nad enim je počila in ta me 
najbolj peče. Ostalih pet me 
skeli, vsakega posebej čutim. 
Mišice na rokah so se preteg
nile, preohlapne so. Komaj 
dvigam. Lopato opiram na ko
leno — nekoliko bolje gre. 
Edini prijetni občutek mi daje 
prepotena srajca, ki se mi je 
nalepila na hrbet in okoli pa
su. Tako prijetno me hladi! 
Skozi možgane mi neprestano 
spreletava misel: »Ne bom 
vzdržal!« Noge mi klecajo.

A stari dela. Dela, kot bi se 
igral. Lopato v sunku potisne 
v ilovico in jo v loku zažene 
v pločevinasto posodo. Včasih 
vmes zamrmra nedoločno me
lodijo. Najbrž to niso napevi 
kakih pesmi, ampak si jih 
sproti izmišlja. Včasih me po
gleda. Mislim, da potem odki
ma z glavo. Ko je posoda pol
na, zakliče:

»Ho oo!”
»Jaa —” se oglasi od zgo

raj, vrv se napne, poseda se 
dvigne ' od tal in nekoliko za
niha. Potem se dviga, nama 
zastre luč in izgine. Takoj spu
stijo drugo in spet jo polniva.

Tako gre že od osmih zve
čer.

Ne vem, koliko je ura sedaj. 
Če bi si upal, bi starega vsa) 
dvajsetkrat že vprašal, koliko 
je, ura.

Premišljam,, ali se bom pri
vadil. Danes prvič delam. 
Mislim počasi. Vmes sa pre
sledki, ko je glava čisto praz
na. Zalotim se v takem pre
sledku in potem se trudim mi
sliti dalje.

»Polnooč,« se oglasi od zgo
raj. Stari odloži lopato, vzame 
s tal deščico, jo položi na rob 
posode in izvleče iz torbe ma
lico. Tudi jaz položim kratko 
desko na rob ilovice in sedem- 
Stari glasno melje med zobmi-

»Ne boš malical?”
»Ne.”
Res ne morem. Raje poči

vam.
Od zgoraj prihaja v jašek 

neutrudna, enakomerna pesem, 
ki jo mrmra tovarna. Ob letu 
bo tovarna večja. Midva kop
ljeva jašek za temelj enega iz
med stebrov.

Stari spogne papir, v kate
rem je imel malico. Pogleda 
me.

»Je težko?«
»Je.«

»Se boš že privadil.”

Vstane in vzame lopato- 
Tudi jaz vstajam.

»Počakaj, počij si.-«
Strmim.
Sedem nazaj in ne morem 

verjeti. Ta starina!
Dela hitreje kot prej. Dela 

tudi zame. Posode polni vsa! 
tako hitro, kot sva jih Pre^ 
oba.

Tipljem svoje dlani in p\e' 
dam zvezde. Petero jih tridim 
iz najinega jaška. Gledam sta
rega: dela naglo, z lahkoto, 
molče. V tej majski noči, desf 
metrov globoko zarit v zemlj0’ 
hiti, hiti zame!

Postaja mi hladno. Zdi se. 
mi, da z vrha polzi po ste* 
jaška mraz. Dvignem se 
vzamem lopato. Zasadim jo v 
ilovico. Stari me pogleda 
dela dalje. Tudi jaz spet de
lam. Delo je sedaj mno9° 
mnogo lažje.

Spet kliče:
»Ho oo!”
In spet odgovor od zgoTO-i’
»Jaaa —•<
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| RADOVLJICA: |

| 100 krav na »preizkušnji«?
Na zadnji seji občinskega zbora in zbora proizvajal- |

s cev ObLO Radovljica so razen drugega razpravljali tudi 1
t p reorganizaciji trgovske mreže in o izdaji poroštvenih j
| izjav za večje število podjetij. Sprejet je bil sklep o |
j združitvi trgovin z železnino na Bledu in v Radovoljici, I
g o pripojitvi manufakture Radovljica k trgovskemu pod- B
1 jetju Murka v Lescah in združitvi špecerijskih trgovskih I
| podjetij. 1

Pri izdajanju poroštvenih izjav so se ustavili pri I 
| predlogu Kmetijskega posestva Poljče oziroma kmetijski |
g šoli za nakup 100 krav črno-bele pasme po 265.000 din 1
| glava. Odborniki niso izglasovali garancijske izjave. Za- I
^ ■ htevali so bolj natančno obrazložitev, zakaj to posestvo B
| nabavlja kar 100 komadov krav »na preizkušnjo«, kb so I
g pred dvema letoma kupili še večje število krav za preiz- 1
| kušnjo, pa se niso obnesle in so jih oziroma jih še bodo 1
j prodali mesarijam po zelo nizki ceni za zakol. Odborniki E
gl menijo, da se tudi v tem primeru zgodi lahko kaj podob- |
g nega. Prevladovalo je mnenje, da kupi posestvo manjše S
t števno krav (morda 10—15), če že gre res za preizkušnjo. I
1 Lahko bi preizkusili več vrst krav pa se potem odločili 1
g za tisto, ki se bo najbolj obnesla. N. B. H

ki ga je letos izkoristilo 340 
članoV^f' -- : •

Tako je preživelo svoj letni 
dopust v planinah in na morju 
letos skupaj 2339 članov kolekti
va in njihovih svojcev. Čeprav 
je število razmeroma veliko, pa 
je v železarni še vseeno precej 
interesentov, ki niso mogli biti 
upoštevani in katerih število iz 
leta v leto narašča. Zato v že
lezarni že dalj časa razmišlja
jo o gradnji .novega počitniškega 
doma' ki so ga nameravali gra
diti v Crikvenici. Ker tamkajš
nji organi zahtevajo, da železar
na zgradi Vsaj hotel B kategori

organizacij za 9 */», planska pred- 
-sadevanja pa so bila presežena za 
SJ/». CM tem velja omeniti, da so 
V primerjavi z lanskim letom ne- 

..Idilikoyhižji materialni stroški, če
prav so nekaj večji, kot so jih pred- ' 
videli s planom. Predvideni narodni 
dohodek za prvih devet mesecev je 
bil v Celoti dosežen, v primerjavi z 
lanskim letom pa se je povečal za i*,5-
_ Do ..konca septembra letos so 
znatno porasli osebni dohodki za
poslenih v povprečju v neto zneskih 
za 30 ‘Ji, ob upoštevanju novo zapet- 
slenih .pa za 26 %. Ugotovljeno je, , 
da porast osebnih dohodkov ni v 
skladu- s porastom celotnega do
hodka in produktivnosti.

Zaloge so znatno porasle, zlasti 
še zaloge gotovih izdelkov. V pri-

£ to vV« ie ni rešeno, v ?o« :

DOLENJSKA:

Priprave
na 20-letmco JLA

. Delovni ljudje kočevske, rib
niške in grosupeljske občine bo
do letošnje praznovanje Dne
va JLA povezah z zaključnimi 
Prireditvami 20-letnice ljudske 
Vstaje. Razen Številnih akade
mij in proslav, ki bodo v vseh 
Večjih središčih omenjenega 
Področja, bodo na sporedu še 
Posebne prireditve, ki jih bodo 
organizirali delovni kolektivi 
in nanje povabili pripadnike 
JLA. Te bodo ob obiskih po
drobneje seznanili z nalogami 
in problemi proizvajalcev ter 
o svojih načrtih za prihodnje. 
Vodilni politični in oblastveni 
organi bodo izmenjali z njimi 
izkušnje svojega dela in pri
kazali naloge političnih organi
zacij in. občinskih LO v prihod
njem obdobju.

D. V.
JESENICE:

Reorganizacija 
sindikalne 

organizacije 
v železarni

V jeseniški železarni bodo 
reorganizirali tudi sindikalno 
organizacijo. S tem, ko so osno
vali 31 ekonomskih ’enot',' je' po
stala reorganizacija sindikalne 
organizacije1 "nuj na.: Zato " je iz
vršni odbor železarne izdelal 
Predlog reorganizacije. Po no
vem predlogu naj bi vsaka eko
nomska enota imela sindikalni 
odbor, ki bi bil prek zastopni
ka v povezavi z izvršnim od
borom. Seveda bi morali zato 
Povečati število članov izvrš
nega odbora, odpadle pa bi do
sedanje sindikalne podružnice 
Pri nekdanjih ekonomskih eno
tah.

Ta predlog je v razpravi v 
Posameznih ekonomskih enotah, 
ki bodo predlog dopolnile ali 
spremenile. Prav v tem času pa 
Potekajo v obratih tudi letni 
občni zbori, ki morajo biti iz- 
vedeni do 15. januarja 1962. le
ta. Na teh zborih bodo sklepali 
člani sindikalne organizacije, ali 
haj bodo letne konference sin
dikalnih podružnic ali samo za
ključne konference odborov po
družnic. Pred začetkom teh zbo- 
rov je izvršni odbor sklical 
aktiv predsednikov in tajnikov, 
da katerem so obravnavali de
setmesečno poročilo o poslova
nju podjetja in predlog reorga
nizacije sindikalne organizacije 
26 s stališča pripomb in predlo- 
8ev, ki so jih nekatere ekonom- 
ske enote posredovale izvršne- 
ntu odboru.

J. G.

^GA KIDRIČEVO:

Tovariška pomoč 
v nesreči!

Ko je pred dvema mesecema 
stopil v Veljavo pravilnik tova- 
riške samopomoči v tovarni gli
nice in aluminija (ki ga je so
časno sprejel • 1700-članski ko- 
iektiv) nihče ni dvomil, da je to 
padeva, ki se bo obnesla in je 
?nristna. Vzrokov za to, da se je 
-olektiv odločil ustanoviti fond 
pariške samopomoči, je več. 
f;den bistvenih vzrokov je pa 
■ sekakor, pomagati članu kolek- 
lva, njegovi družini ali svojcem 

Prav v trenutku, ko je te pomo- 
,l najbolj potreben, to je pa brez 
nvorna takrat, ko nastopi smrt v 
JSržini. Pravilnik točno določa, 
daj in koliko pomoči dobi član 

J1 družina ob smrtnem slučaju. 
tjako dobi družina člana kolek- 

va, ki umre ali se smrtno po- 
esreči, kot pomoč 70.000 dinar- 

i v- Ce umre članu kolektiva 
j-da, dobi ta pomoč v višini 
^'•000 dinarjev. Toliko dobi tu

di, če mu umrejo starši, ki jih 
on vzdržuje, ali pa otroci do '7 
let naprej — medtem ko dobi 
pomoč za otroke, do 7 let staro
sti v znesku 20.000 dinarjev. Na
vedeno pomoč dobi vsak ne gle
de, ali umre naravne smrti aH 
se smrtno ponesreči v podjetju, 
na poti ali doma.

Vsak član kolektiva vplačuje 
prispevek v fond mesečno po 50 
din od svojih osebnih dohodkov, 
kar znese na mesec skupaj oko
li 83—85.000 din. Dp danes je 
vplačanih že okoli i60—170.000 
dinarjev, .izplačila pa znašajo že 
nad 230.000 dinarjev. Razliko

saj bi za tako gradnjo potrebo
vali ogromna denarna sredstva, 
ki ne bi bila rentabilno izkori
ščena, ker je počitniški dom v 
Crikvenici odprt le štiri mesece 
v letu. Premajhne kapacitete 
domov po eni. strani in neizko- 
riščenost le-teh v pred in po 
sezoni po drugi strani narekuje 
sindikalni organizaciji, da bo 
morala v bodoče zainteresirati 
člane kolektiva za letovanje tu
di v tem času, kar bi lahko vsaj 
nekoliko omililo " vedno večje 
povpraševanje po 1 prostih me
stih po počitniških domovih.

, R. Gorenje
STROJNA TOVARNA TRBOVLJE:

Dosežen proizvodni 
načrt

. -A .

Delovni kolektiv Strojne tovarne 
Trbovlje je v torek dopoldan slavil 
pomembno delovno zmago. Dosežen 
je bil namreč letni proizvodni načrt. 
Zdaj si člani kolektiva prizadevajo, 
da bi izpolnili že pred časom dano 
obljubo, da bodo proizvodni načrt 
za letošnje leto presegli za naj-

gujejo. trboveljskim gospodarskim 
organizacijam druge še vedno pe
tino dosežene realizacije. t

; ::: <*>
ZAGORJE:

Doseženo 70,7«/o 
predvidenega 

družbenega bruto 
« dohodka Vm-

Iz podatkov o devetmesečni rea
lizaciji družbenega načrta v Zagorju 
je moč razbrati, da so bile v za
četku leta postavljene realne osnove 
za družbeni načrt.

Računajo, da bo zagorsko go
spodarstvo ustvarilo letos že S mi
lijard 66,500.000 din družbenega bruto 
dohodka ali 18,1 % več: kakor lani. 
Do konca septembra je bilo doseže
no 6.449,893.000 din . oziroma 70,7 ‘A 
predvidenega družbenega bruto do- 
hodka. Na to realizacijo'ni vplivala 
samo večja storilnost,- kakor se je 
to računalo, pač pa tudi povečane 
cene premogu, apnu,, prometnim 
uslugam itd.

Posamezne panoge" gospodarstva 
so dosegle v prvih devetih mesecih 
predvideno letno realizacijo, kakor 
sledi: industrija in rudarstvo 64,7*/», 
gradbeništvo 105,3 %, promet 52,4»/», 
trgovina 74,7*/.; obrt 96,5%, stano
vanjska komunalna dejavnost 102,2 

..odstotka, kulturno-socialna dejav
nost' 73,7 % in kmetijstvo 80,96 */».

(k)
METALNA:

Priprave za popolnejšo 
decentralizacijo

V kblektivu Metalne-Maribor 
je bil letos dosežen določen na
predek v ekonomskem in druž
beno političnem področju. Po 
zaslugi družbeno političnih or
ganizacij in samoupravnih. or-r 

Inštitut za zgodovino delavskega gibanja je v Muzeju narodne osvoboditve ■ - ganov SO dosedanjemu centrali- 
v Ljubljani te dni priredil ob III. kongresu zgodovinarjev FLRJ in ob ‘ stičnemu odločaniu’ snnrirpžann 
20-Ietnici vstaje zanimivo razstavo narodnoosvobodilnega tiska. Poleg, zgo- . Janine ? spodrezane
dovinsko.pomembnih slik.je na razstavi razstavljen tudi ves pri has ttskan Korenine.. - j. -. * ......

material od 1941. do 1945. leta, ki so ga Izdajale ilegalne tiskarne Novi gospodarski instrumen-
■■oUcs'S.9tns36'f • : i;:.-crij!’ s^moijprav-

AJDOVSCINA: ‘. ,

manj 10 %.

Lepa počastitev 
rojstva naše armade
V počastitev 20-letnice vstaje In 

ustanovitve JA so v ajdovski občini 
že v teku proslave in obdaritve ma
ter padlih borcev NOV, ki jih pri
reja občinski odbor ZB. Tako je 
bilo doslej v Podnanosu, Predmeji,

trenutno krije sindikalna po
družnica iz lastnih sredstev (v 
obliki posojila v ta sklad). Ven
dar so že v nekaterih sindikal
nih pododborih( predvsem v gli
nici) razpravljali na polletnih 
konferencah o tem, da bi vpla
čevali v sklad mesečni prispe
vek do 100 dinarjev. Ta pred
log mislijo obravnavati na na
slednjem občnem zboru sindi
kalne podružnice.

France Meško

ŽELEZARNA JESENICE
Koko so železarji 
preživeli dopust

Železarna Jesenice nudi svo
jim delavcem možnost, da pre
živijo svoj dopust v različnih 
krajih in na različen način. Ta
ko ima železarna svoj dom v 
Crikvenici, v katerem je v letoš
njem letu preživelo dopust 1152 
delavcev in njihovih svojcev.
Počitniški dom v Crikvenici je 
lepo urejen, z lastno plažo, zato 
ni nič čudnega, da je kandida
tov za Črikveničo vedno dovolj."
Toda ta trditev velja le za glav
no sezono, medtem ko v predin 
po sezoni včasih kandidate celo 
iščejo. Tako je bilo tudi letos 
in so to vprašanje rešili tako.' ■nflllllMIlilMUliliMN 
da so v predsezoni napolnili = 
dom v Crikvenici s člani kolek
tiva, ki so zdravstveno šibki in 
jim zdravštveniki priporočajo 
morje.

Tjanja Tn''dosedanji že doseženi 
uspehi gospodarjenja so vzrok 
za to preusmeritev. Takoj po 
reorganizaciji obstoječih eko
nomskih enot (ki jih je bilo 22), 
je kolektiv v posameznih obra
tih ali oddelkih oblikoval nove 
ekonomske enote. Šestnajst eko
nomskih enot, ki bodo samo-

Brjah, Ložah in Selu na Vipavskem stojno pričele gospodariti po
novih instrumentih in' decen
tralizaciji sredstev v letu 1962, 
sestavljajo tehnološko povezane 
celote s svojimi samoupravnimi 
organi — sveti. Obenem je bila 
celotna organizacija dela v pod
jetju ■ reorganizirana in prilago
jena novemu ekonomičnejšemu 
poslovanju posameznih sektor
jev. obratov ali oddelkov.

Več mesecev je bilo potreb
nih, da so si nove ekonomske 
enote izdelale sVoj poslovnik.

obdarjenih nad 200 mater, prav to
likšno število pa jih bo na priredi
tvah v Ajdovščini, Colu, Dobrav
ljah, Šmarju, Vipavskem križu in 
Vipavi obdarjenih do 22. decembra. 
Razen tega bodo gospodarske'orga
nizacije na območju občine s pred
stavniki ZB obiskale na predvečer 
in sam praznik 7 obmejnih stražar
nic na Krasu in obdarile s praktič
nimi darili naše vrle graničarje. 
SZDL v Ajdovščini in Vipavi pa 
pripravljata osrednji prireditvi za 
20. december, na katerih bo v Aj
dovščini nastopil invalidski peVski 
zbor iz Ljubljane, v Vipavi pa pevci 
iz naše osrednje opere.

v Ajdovščini pa bo najbolj šve- Delavski svet poslej ne obrav- 
čano na sam praznik 22. decembra, 
ko bo svečano odprt novozgrajeni 
dom JLA, ki je stal nad 60. milijo
nov din.

T. M.
TRBOVLJE:

Zadovoljiva
devetmesečna

realizacija
V prvih devetih mesecih letos 

se Je na področju trboveljske ob
čine povečal dohodek gospodarskih

Drugo možnost preživeti svoj 
oddih na morju imajo jeseniški 
delavci v Opatiji, in sicer v do
mu »Otokar Keršovani«. Letos 
jih je odšlo" v Opatijo 205. Ne
kateri pa odhajajo na morje' tu
di v Kaštel Lukšič, kjer ima 
železarna že dve leti svoj cam- 
ping z ličnimi weekend hišica
mi, samostojno kuhinjo in sani
tarnimi napravami. V tem cam- 
pingu je preživelo svoj oddih 
578 delavcev in njihovih svoj
cev, vendar bodo tega po vsej 
verjetnosti v prihodnjem letu 
preselili nazaj v Biograd na 
moru, kjer je bil že pred leti.

Članom kolektiva, ki žele 
preživeti svoj dopust v plani
nah; pa nudijo v domu v Me- 
žakli, ki je letos sprejel 74 je
seniških delavcev ih ■ Svojcev. 
Poleg tega so vsako leto razpisa
na mesta tudi za oddih po želji,

g KOČEVJE:

Popustljivost 
se je maščevala |
Zato, da bi dosegli bolj- S

g še gospodarske: uspehe, sta g
g se obrtni podjetji »Inštala- g
a clja« in »Kleparstvo« Ko- g
gj čevje združila v skupno g
g podjetje »Kovinar« Kočevje m
g§ že v letošnjem polletju. Ob =
g tej priložnosti, so pregle- g
II dali poslovanje obeh pod- m
g jetij. Ugotovili so, da je =
g delovni kolektiv podjetja s
g »Inštalacija« v težavnem g
g položaju in da ima večmi- g
H lijonska sredstva neizterja- g
g na. Ob ugotavljanju teh g
g problemov se je izkazalo, g§
j da organi delavskega uprav- g
m Ijanja nišo spremljali ce- m
g lotne problematike in so g
S urejanje mnogih pomemb- g
g nlh vprašanj, ki jih bi mo- g
g rali upravljavci obravnava- j§
g tl, prepuščali posameznim g
= uslužbencem podjetja. Ta s
g primer opozarja, kako g
= škodljivo je, če se ljudje, j}
g izvoljeni v organe samo- g
= upravljanja, ne zavedajo g
g svojih "nalog In jih ne g
g opravljajo.

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiili

nava do podrobnosti problema
tike posameznih oddelkov, obra
tov, temveč problematiko celot
nega podjetja, kot: perspektivni 
razvoj podjetja, analizo tržišča, 
uvajanje novih proizvodov itd.

Komisije, ki so bile v začet
ku leta izvoljene, da izdelajo 
osnutek novih pravilnikov o de
litvi čistega osebnega dohodka, 
so imele-precej dela. Kolektivi 
v posameznih ekonomskih eno
tah se niso več zadovoljevali, 
da samo obravnavajo, predloge, 
temveč so prek svojih komisij 
dajali zmeraj nove ih" nove še 
popolnejše predloge centralni 
komisiji. • Marsikdo je upraviče
no trdil o mesecih avgustu' sep
tembru, oktobru in novembru, 
kot p mesecih sestankov irr kon
ferenc. Ni bilo dneva.. da ne bi 
ta- ali ona ekonomska : enota, 
družbeno politične organizacije, 
strokovni svet ali razne kpmisi- 
•je’ sklicevali sestanke, seminar
je itd,, kjer so obravnavali sa
mo. vprašanje: decentralizacija 
samoupravljanja, novi instru
menti za izdelavo pravilnikov o 
delitvi čistega in osebnega,. dQ- 
hodka. Rezultat tega je, da .sta 
bila-dne 25. novembra že . oba 
pravilnika gotova in v razpravi 
kolektivu. Vse ekonomske eno
te ponovno obravnavajo ome
njena pravilnika ter podajajo 

..jvoja dokončna mnenja in 
predloge. Komisija bo zato do
končne izdelane pravilnike pre
dala-delavskemu svetu v obrav,- 
?5V0,in Potrditev najkasneje dn
20. decembra.

Andrej Lešnik

Preteklo soboto so v Tovarni kovinske embalaže »Saturnus« v Ljubljani 
proslavili 40. obletnico obstoja tovarne. Slovesnosti sta se med drugimi ude
ležila tudi podpredsednik Zvezne ljudske skupščine Franc Leskošek-Luka 
ter zvezna ljudska poslanka Pepca Kardelj. Gostje so si ogledali tovarno 
ter novi obrat v Zalogu, nato pa so se udeležili slavnostne seje delavskega

sveta tovarne

V tovarni sanitetnega materiala Vir pri Domžalah šo usvojili nov proizvod, 
izdelavo cigaretnih filtrov, ki smo jih do sedaj izključno uvažali. Za sedaj 
izdelujejo filtre, pripravljene iz dicopapirja ter vate, proizvodnjo pa bodo 
razširili tudi na izdelavo filtrov iz viskoznih umetnih vlaken. 2e s sedanjo 
proizvodno zmogljivostjo lahko pokrijejo polovico jugoslovanskih potreb, 
v bližnji prihodnosti pa bodo proizvodnjo še toliko povečali, da bodo lahko 

, krili vse potrebe domače tobačne industrije, viške pa celo izvažali

Na meji dveh komun, Ljubljana-Center in Ljubljana-Vič-Rudnik, se je 
začasno zaustavila ureditev dolenjske vpadnice. Potrebna so sredstva in z 
njimi nova stanovanja za stanovalce hiš, ki naj bi jih porušili, da bi tako 
dokončno odstranili to prometno ozko grlo. Tudi tako imenovani »Dolenj
ski most« čez Gruberjev kanal bodo morali skoraj enkrat razširiti, da bi 

izravnali hud ovinek. Kaže, da bodo z deli pričeli prihodnje leto

V ponedeljek so v Cigaletovi ulici v Ljubljani odprli »Modno hišo«. To je 
prva sodobno urejena trgovina tipa veleblagovnice, specializirana za tek
stilno blago, konfekcijo in pletenine v Sloveniji. V novi »Modni hiši« nudi 
35 industrijskih podjetij, včlanjenih v Poslovnem združenju proizvajalcev 
tekstila in konfekcije, potrošnikom po načelu samoizbire najširši asortiment 
raznega tekstila in konfekcije. Posebna novost nove trgovine pa je tudi 
krojaška delavnica, ki bo odjemalcem že v 48 urah izdelala obleko iz

izbranega blaga

»Kandidati« že nestrpno čakajo, da bodo parketarji položili parket in da 
se bodo vselili v nove ljubljanske stolpnice v Streliški ulici. Hkrati upajo, 
da bo dotlej vsaj v glavnem urejena okolica hiš. Leva stran ulice še tod 
nima pločnikov. Spet bo treba nekaj porušiti in tudi to bo urejeno in 

Ljubljana bo spet lepša
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'Večer je medel, top, brez sijaja. . Strick pogleda okoli sebe. Postaja je
Transportni'vlak prihaja na postajo popolnoma prazna. Nobenega potnika, 

Rehhausen. Zavira. Obstoji. Stoji kot . niti postajnega oserVtJUJiČlUOCJi. 4JC4VA1CI.

utrujena, umazana žival. Stoji. Nič se 
ne zgodi. Med tračnicami oprezuje pri-; 
čakovanje.

Iz prtljažnega vagona potegne poroč
nik Strick svoj nahrbtnik: in. ga spusti 
na peron. Nahrbtnik se.preobrne in ob-, 
leži. Kot mrlič v šotorpvini.. Strick se 
ozira. Nihče se. ne žmeni zanj. Kot da 
ga ni.............

, Vrata postajnega poslopja «e na ši
roko odpro,.. Častnik, major po činu, na
duto stopi k vlakovodji. Nemarno za
menjata listine. Nek vojak na; čelu de
lovnega oddelka preskakuje tračnice. 
Odklopijo dva . vagona. .,:

Transportni vlak spot odpelje.
Poročnik Strick si oprta nahrbtnik,, 

poravna, pas. s samokresom in odide

osebja niti vlaka. Dre 
vesa, prazne ceste, in hiše, kot bi jih 
sezidali iz škatlic za vžigalice. Okoli in 
okoli hribi, ki škilijo kot stare, z ruta
mi pokrite ženice v zahajajoče sence. 
Samo sem in tja-kakšen človek. In de
lovni oddelek, ki kar naprej dela.

. . Mirna vojna v tem kraju, si misli 
Strick. Osamljeno, zapuščeno gnezdo v 
meinškem področju. Nekje v bližini je 
nekaj ujetniških taborišč, bataljon no
vincev, ki se urijo, tovarna srajčic za 
šrapnele in v sredini poveljstvo, kamor 
so ga premestili. Zamenjava: bojišče — 
domovina. Cista postelja za gnile kosti. 
Prva postelja po treh letih vzhodnega 
bojišča.

Odpre žep nahrbtnika in izvleče bri
sačo in milo. Čepico vrže na klop po-:oravna pas s samottresom in .ouiae saco m nmo. vi.cc na nccp

iroti zapornici. Major ga opazi in vpra- leg sebe, odpaše pas s samokresom,
nrvoleHa- 'čaka kdai Sa bo no- odnne vojaški suknjič, ga sleče in od-

Major skomigne z rameni in se od
maje k vagonoma, ki ju pravkar raz
kladajo. »Pohitite!- zavpije delovnemu 
oddelku. »Zaboje odnesite takoj v mojo 
pisarno. Pri nas ne lenuharimo.-

Strick si obleče srajco, zavije milo v 
brisačo in odide h klopi, kjer je pustil 
nahrbtnik. Tam ravnodušno pospravi 
svoje stvari.

Kljub majorjevi prisotnosti zabojev 
ne razkladajo nič hitreje, zato pa tem
bolj hrupno. Zaboji glasno padajo na 
ročni voziček, peresa cvilijo in po praz
nem peronu zamolklo odmeva. Major 
razgraja in jih bodri.

Strick vstane. Major hrešči kot gra
mofon, pomisli. Še sreča, da so zaboji 
gluhi. Tudi nemi so. Vsi so si med se
boj enaki. Na ; vseh je velik »G«.*: 
Ogromni, težki zaboji. Enak »G« se iz
zivalno reži na vsaki strani; nekdo ga 
je napisal s širokim čopičem.

Strick dobro pozna zaboje, ker so 
člen v verigi dogodkov, ki jih ne bo ta
ko kmalu pozabil. Prisostvoval je, ko 
so jih nakladali v zalednem operacij
skem področju. Tam so sestavili trans
portni vlak. Strick je vstopil, ker je 
peljal skozi Rehhausen. V vagone so 
naložili izrabljen material, zaboje in 
orožje z napakami: žrtje, ki ga je iz
bljuvala vojna, izmečki njene nenehne 
prebave, kar bodo predelali v novo 
hrano zanjo.

Eden od vagonov je bil skoraj pra
zen. To je bil vagon, ki stoji zdaj na 
rehhausenski postaji. Na zaprašenem 
peronu so ležali ranjenci, porumenili v 
obraz so stokali pod odejami, ki jih je 
prepojila kri. Obveze so zaudarjale po 
gnoju, smrdljivi vodi in karbolu. Strick 
je stopil k spremljevalcu transporta in 
dosegel, da so prenesli ranjene v pra
zen vagon. Nekje jih bodo že sprejeli, 
je dejal, in to je vsekakor bolje, kot 
da brez pomoči crkavajo na peronu.

Tedaj je prišel 1. poveljnik železni
ške postaje, tako so ga imenovali, in 
za njim se je kotalil ročni voziček z 
zaboji. Z njihovih trebuhov se je na 
široko režal »G«, prav tako kot se reži 
zdaj v Rehhausnu. In prav te zaboje so 
natovorili. Zaradi njih so se morali vr
niti ranjenci na poteptani košček zem
lje, ki so jo imenovali peron. V za
četku je Strick ugovarjal. Poveljnik po
staje, neki strojnik, je neprizadeto odbil 
ugovor. Nato je Strick zagrozil; stotnik 
mu je hladno pojasnil, da ga bo priprl. 
— »Samo besedo še in dal vas bom od
peljati! V »»bojih je zaupna vsebina. 
Pomemben material. Po večini doku
menti. Nujno la. Tukaj je ukaz 
prevoz!-

Strick je spoznal, da so v nekate
rih okoliščinah lahko dokumenti po
membnejši kot človeška življenja, ki so 
ogrožena. Vzpel se je v prtljažni vagon 
in kot začaran strmel v zaboje, ki so 
jih natovorili; zaželel si je, da bi zaboji 
iztisnili vse njegove občutke, kot bi iz
tisnili limono, ki bi po naključju pri
šla pod nje. Ranjencev si ni več upal 
pogledati, ampak slišaT jih je, posebno 
ječanje nekega vojaka, ki je ječal, kot 
bi se zateglo, pridušeno, blazno smejal. 
Mrzličen smeh, ki je prihajal skozi re
žeče zobe.

Lupina, ki je umirala in iz katere je 
prihajal glas kot bi klokotala voda, je 
bil nekoč sijajen človek. Poznal ga je. 
Vedno mu je bil nevoščljiv, toda nikoli 
ga ni nehal spoštovati. Mogoče ga zdaj 
ni več, ker so bili zaboji pomembnejši 
kot iskra njegovega življenja. Kako je 
vse to poceni! Luknja v telesu, iz ka
terega lije v blato lepljiva kri, ni vred
na niti nekoliko funtov papirja.

Tajne listine! Pomembni dokumenti! 
Nujna la! Mar ni tako?

In zdaj jih tukaj razkladajo? Tu, v 
Rehhausnu? Skoro neopazno. Kot pol
ne vreče. Čudovito. Nekaj kljub temu 
ni v redu? Strick vstane, se zravna, me
hanično zapne pas s samokresom in se 
pokrije s čepico.

Počasi gre proti zabojem, s katerih 
se mu reži široki, rdeči »G«.

ime?" — -Strick. Poročnik.* — »Žara* 
Strick?" — »Tako je," odgovori Hopf* 
ner, vrti vilice med prsti in ga pogled* 
z vdanim kravjim pogledom.

»Si že videl mojo aktovko?* vpraša 
Vogel, potem ko je ne brez težave, po
ložil nogo na mizo, kar pa ni kdo v« 
kako vplivalo na Hopfnerja. Vprašal j* 
samo: »Kakšno aktovko?«

Vogel odpre svojo omaro in potegne 
iz nje svetlorjavo usnjato aktovko. 
»Dvojna ključavnica, več predalov in 
dva zunanja žepa. Čudovit izvod, pd" 
sebno v teh časih.«

»Proč z umazanimi parklji,« pravi 
Vogel, ko seže Hdpfner po njej. Hopf' 
ner neha žvečiti, se pomakne bliže i® 
strokovnjaško ogleduje aktovko. Vogel 
jo obrača, pokaže s te in one strani, 
odpre ključavnico in dovoli Hopfnerju. 
da sme pogledati v notranjost. Očaral 
ga je. »Lahko bi nam koristila,« pravi. 
In nato: »Koliko?«

Vogel glasno zapre ključavnici. -P® 
ceni, ki sem jo plačal,« kratko odreže, 
»petindvajset mark. »To je zastonj, S« 
več ko zastonj. Prepoceni, da bi lahko 
bilo res. Hdpfner postane nezaupljiv. 
»— in?« — »Nič in... petindvajset 
mark.« — »Hočeš dopust?« — -Ne.« —' 
-Hrano?« — -Tudi ne.« — -Nič p® 
grlu?« — -Ne.« — -Kaj potem?« 
-Nič«. . . .

Tedaj navali Vogel: -Rad bi postal 
častniški sluga.« Hopfner se začudil 
•Saj si že.« — -Rad bi postal slug*

Šestdeset centimetrov vstran žre vojak 
Hopfner pol funta nadevane svinjske 
glave in golta kos belega kruha, da ve
čerja ne bi bila preveč dolgočasna.

Hopfner žveči. Samo to je slišati v 
sobi. Kako da ga ne motijo moje no
gavice, se jezi Vogel. In mu jih potisne 
še trideset centimetrov bliže. Hopfner 
odreže nov košček svinjske glave in si 
ga stlači v usta. Zdi se, da so se mu 
vsa čutila osredotočila na žrtje.

Vogel si začne obrezovati nohte na 
nogah. Obred opravlja natančno in z 
ljubeznijo. — »Pravijo, da bo prišel nov 
častnik,« reče mimogrede, kot bi ugo
tovil, da bi si moral spet umiti noge. 
Hopfner prikima. — »In kako mu je

*. i • ■*. • “ J ~ C? sr' — -—   ■ *

šujoče pogleda;, čaka, kdaj ga bo po
zdravil. Strick .vzdigne roko. k čepici. 
Major odzdravi; nekoliko nemarneje. :

»Pripeljali ste. se.s. transportnim, vla
kom!" pravi major.. »To je prepoveda
no." Govori, kot bi bral predpise. Go
spod se j.ezi, ker mora o tem govoriti. 
Kot bi čutil, da ne spoštujejo predpi
sov, ki sodijo v. njegovo pristojnost. S 
tem žalijo dolžnost, ki jo opravlja, in 
tildi .fljega osebno. In. tega,, ni, mogoče 
kar tako požreti.
...Pred .zgpornjco, ki; je. še Vedno za

prta. Vrže Strick' 'nahrbtnik na najbliž
jo klop. Usede.se k nahrbtniku. Premeri 
majorja in reče: »že nekajkrat sem sto
ril kaj, kar je bilo prepovedano." Iz 
žepa potegne robec neopredeljene barve 
in se usekne..

Major vtakne palec desne roke^za 
pas in poravna zoprno gubo na plašču. 
Na brezhibno sešiti uniformi se zasveti 
zlata značka . stranke. .. »Dopust?" zasli
šujoče vpraša. —- »Ne. Premestili so 
me« — »Sem, v Rehhausen?« — "Da. 
Na sedež poveljstva v. Rehhausnu.«

Major se nezadovoljno, obrne, kot bi 
se s težavo, premagoval. Škornji se mu 
bleščijo ih zavaljeni tilnik .se. mu rož
nato sveti. Krepak tilnik, pomisli Strick; 
precej nosi in še več lahko prenese. N?- 
silec. udobnosti. .».Ste vi postajni povelj
nik?« zavpije za. grdo spitanim člove
kom. Ta mu jezno, pritrdi, ne da bi se
ustavil: »Da!« —. »Lahko telefoniram s 
postaje?.« vpraša Strick. —-»Ne," odvr
ne postajni ..poveljnik. »Nismo pošta," 
-.In zaloputne, za seboj vrata postaj 
iega poslopja

odpne vojaški suknjič, ga sleče in od
loži. Potem gre k umivalniku, ki je 
sredi perona, in poizkusi, če teče voda. 
Nato se namili.

Postajni poveljnik se vnovič prika
že na vratih in se proti svoji volji pri- 
maje bliže. »Tukaj se umivate?« neje
voljno reče. Kot bi hotel pribiti, da 
uporablja službeno napravo kot strani
šče. »Kot vidite," odgovori Strick in se 
znova namili.

Majorjevo začudenje je očitno, če
prav se premaguje. »To so po vsej ver
jetnosti frontne navade!" nejevoljno do- 
d&. »Kaj se v domovini ne umivate 
več?« vpraša'Strick in se oškropi z vo
do. Počuti se prijetno, hladna voda mu 
dobro dč. Znebil se je debelag sloja 
prahu in znoja. Frontna umazanija iz
ginja v odtočnem kanalu. Zaveda se, da 
se mu bo zdel svet mnogo svetlejši, ko 
bo spet odprl oči. To je odkril že v 
otroških letih: oči moraš tesno zatisniti 
in potem hitro odpreti — svetloba jih 
zalije, kot bi jih hotela presenetiti.

Major ga nezaupljivo opazuje, mol
če, kot bi ocenjeval konja, za katerega 
meni, da bi mu ga- radi podtaknili. Ni
ma širokih ramen in sestradani skelet 
pokriva bledikava koža. Potemnelo ob
ličje, kot bi bilo kar naprej umazano, 
izsušeno, koščeno, neobrito. Kdo danda
nes ni vse častnik, pomisli postajni po
veljnik in se iskreno začudi. Skrpucalo, 
ki neprijetno učinkuje. Ukazovalni stroj 
brez potrebne drže in znanja o življenj
skem slogu in vedenju, v javnosti. Ne
donošenčki. Nujno potrebno zlo. Toda, 
kaj hočemo — v sili hudič .,

Desetnik Vogel počasi slači nogavice novega častnika stricka« _ »Zakaj?- 
in jih položi drugo poleg druge na mizo. _ >>Ne vprašuj tako bedasto, človek- 
cipstopset centimetrov vstran žre vojak Noyo brado je laže briti.«

Hopfner se razumevajoče zareži 
»Jutri bom govoril s starim." — »Z*' 
kaj šele jutri? Že drevi. Odziblji se * 
staremu, saj si njegov sluga, potisni JB® 
to stvarco pod nos in mu zašepetaj, k*) 
pričakujeva v zameno."

Prav. Hdpfner bo storil natanko ta' 
ko. Zavije aktovko y ovojni papir, j® 
vtakne pod roko in gre. Delo je del® 
in če mora biti tudi po službenem času- 

Poslopje poveljstva v Rehhausnu j® 
v notranjosti vojašnice bataljona za ttf' 
j en j e vojakov štev. 434. Rehhausenske' 
mu poveljstvu pripada stražarski od* 
delek za dve-ujetniški taborišči in v«' 
jaški zapor. Poveljnik Rehhausna j® 
polkovnik Miiller. Predstojnik neposred' 
no njemu podrejenega stražarskega od
delka je stotnik Wolf. Sluga stotnik* 
VVolfa je vojak Hdpfner. HdpfnerjeV 
prijatelj, tovariš in sostanovalec je de
setnik Vogel, sluga, fotograf, pisar, vs® 
pač po potrebi, včasih pa tudi vs« 
obenem.

Hdpfner se splazi z zavojem pod rV 
ko skozi dolg hodnik, gre jpo stopnic*® 
v prizemlje, odpre stranska vrata, B* 
katerih je napis -Mestno poveljstvo 
Rehhausen« in se ustavi pred nekiflri 
vrati. Na njih visi napis -Wolf, stotnil‘ 
in personalni predstojnik poveljstva-- 
Hdpfner potrka. Močan glas zarohni i* 
mu dovoli vstop.

Stotnik Wolf se je zavalil v nasl<r 
njač in iztegnil noge. Cez kozarec piv* 
gleda fotografijo žene ih otroka. Pon®1 
sen je na svoje, kot jima pravi. Hdpv 
ner ve, da ob posebnih trenutkih pij® 
na njuno zdravje in zadovoljno priki' 
mava. To je smisel za družino. In tej* 
mora negovati. Priložnosti za to pa inj® 
več ko dovolj. Kajti Rahhausen J® 
smrdljivo, dolgočasno mesto. Službe®1 
čas je kratek, večeri dolgi, malo P®P*j 
vanja, sem ter tja kakšna ženska, d® 
pozabi na vojno. To je staro vojašk® 
pravilo. Ustno izročilo. In ne samo 00 
Friderika Velikega sem. Sem in tja p.®” 
gled na družinsko fotografijo, požir«* 
v 'spomin in nekaj besed v priznanj.®; 
Saj pijače je dovolj. Za Wolfa v vi* 
kem primeru.

Wolf strokovnjaško pregleda akto'” 
ko, ki mu štrli pred nosom, podobni!® 
kiju. S kratkimi, debelimi prsti drgh* 
usnje. Oblika ustreza, kakovost upora®' 
na. Prav. — »Koliko?« — »Samo P*t 
deset mark,« reče Hdpfner. Wclf pol®« 
aktovko na mizo, poišče denarnico 
vzame iz nje bankovec. Hdpfner ga P®' 
spravi.

* Nemška vojaška oznaka za zaupfl*5
m. «»—*.••»— r—— r-T-v- - f vsebino, -Geheim«.

Doslopia.. • kaj hočemo v sili hudič. • *

Spored RTV Ljubljana za teden od 18. do 24. decembra 1961
tpi ipif TOREK SREDA ČETRTEK PETEK SOBOTA NEDELJAPONEDELJEK

18. decembra
5.00—8.00 Dobro Jutro! (pl

an glasbeni spored) — S.05 
Tvortura in scherzo — 8.55 Za 
ilade radovedneže — 9.25
Jbisk pri skladatelju Danilu 
vari — 9.45 Pevec Marko No- 
osel — 10.15 Od tod in ondod 
- 11.00 Venček narodnih . —
1.15 Naš .podlistek — 11.35 Tri 
perne predigre — 12.05 Poslu- 
ajmo Vaški kvintet z Reziko 
1 Sonjo — 12.15 Radijska
:mečka . univerza — 12-25 Me- 
Ddije ob 12.25 — 13.15 Obve- 
tila in zabavna glasba — 13.30 
IVočni kaleidoskop — 14.00
iulda igra Ravela in Debussy- 
a — 14.35 Naši poslušalci. če- 
tijajo in pozdravljajo — 15.29 
'ojo zabavni zbori — 15.40 Li- 
erarnl sprehod — 16-00 Vsak 
lan za vas — 17.05 55 minut za 
jubitelje operne glasbe — 
8 00 Poročila — aktualnosti, 
loma in v svetu — 18.10
Šioacchino Rossini — Ottorino 
lesplghi: Fantastična proda-
altia, baletna suita — 18.45
ladijska univerza — 19.00 Ob
vestila - 19.05 Naši mladi re- 
>roduktivci — 19.30 Radijski
inevnlk — 20,00 Izbrali smo za 
ms — 20.45 Kulturna tribuna 
-. 21.27—22.52 Simfonični kon- 
•ert orkestra Slovenske filhar- 
nontje — 22.52 Hammond or- 
,-ie _ 23.05 Mladim plesal
cem in ljubiteljem popevk —
14.00 Zadnja poročila in za
rij uček oddaje

TOREK
19. decembra

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 8.05
Zenski zbor France Prešeren 
iz Kranja — 8.25 Glasbene raz
glednice — 8.55 Radijska šola 
za srednjo stopnjo — 9.25 Od 
valčka do rumbe — 9.45 Trio 
Maksa Kovačiča — 10.15 Izbe
rite melodijo tedna — 11.00
Stjepan Sulek: I. klasični kon
cert — 11.15 Utrjujte svojo an
gleščino — 11.30 Pol ure Dvo
rakove glasbe — 12.05 Kvartet 
»Veseli fantje« — 12.15 Kme
tijski nasveti — 12.25 Melodije 
ob 12.25 — 13.15 Obvestila in 
zabavna glasba — 13.30 Pisani 
zvoki z Dravskega polja — 
13.50 Plesni orkester Ray An- 
thony — 14.05 Radijska šola 
za višjo stopnjo — 14.35 Iz
oper Jacquesa Halevyja in 
Giacoma Meyerbeera — 15.20 
Klavir v ritmu — 15.30 V torek 
na svidenje — 18.00 Vsak dan 
za vas — 17.05 Trije skladatelji 
o ljubimcih Iz Verone —. 18.00 
Poročila — aktualnosti doma 
in v svetu — 18.10 Kotiček za 
mlade ljubitelje glasbe — 18.45 
S knjižnega trga — 19.00 Obve
stila — 19.05 Giuseppe Verdi: 
IV. dejanje opere »Don Car
los« _ 19.30 Radijski dnevnik 
— 20.00 Poje zbor RTV Beo
grad — 20.30 Radijska igra — 
21.20 Mihajlo Vukdragovič: 
Simfonična meditacija — 21.30 
priljubljene melodije — 22.15 
Uvod v glasbo 20. stoletja — 
23.05 Plesni zvoki — 24.00 Zad
nja poročila In zaključek od
daje

20. decembra
5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

spored) — 8-05 Venček' sloven
skih narodnih — 8.20 Ali vam 
ugaja? — 8.55 Pisan svet prav
ljic in zgodb — 9.25 Aleksan
der Glazunov: Suita Za godalni 
kvartet — 10.15 Od tod in on
dod — 11.00 Arioso Alvisa, zbo
rovski prizor ter ples ur iz 
opere La Gioconda — 11.15
Človek in zdravje — 11.25 Iz 
hrvatske in makedonske sim
fonične literature — 12.05 Tri 
srbske narodne pesmi — 12.25 
Radijska kmečka univerza — 
12.25 Melodije ob 12.25 — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba .— 
13.30 Pet starofrancoskih pasto- 
ralov — 13.40 Majhen koncert 
violončelistov Paula in Maud 
Tortelier — 14.05 Radijska šola 
za srednjo stopnjo — 14.35 Za
bavni orkester RTV Beograd —
14.50 Zdaj po deset minut s 
triom Slavka Avsenika — 15.20 
Koncert po željah poslušalcev
— 18.00 Vsak dan za vas — 
17.05 Šoferjem na pot — 17.50 
10 minut z ansamblom Moj mi
ra Sepeta — 18.00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu — 
18.10 Beethoven v interpreta
ciji Antonia Janigra — 18.45 
Ljudski parlament — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasba Benja
mina Brittna za klavir in 
petje — 19.30 Radijski dnevnik
— 20.00 Spoznavajmo svet In 
domovino — 21.00 Zabavni zvo
ki za vse — 22.15 Po svetu jaz
za — 22.45 Godala v noči —
22.50 Literarni nokturno — 23.05 
Sodobna glasba z obeh strani 
Atlantika

ČETRTEK
21. decembra

5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8.05 Glasba 
ob delu — 8.34 Suita v starem 
slogu skladatelja Miranova — 
8.55 Radijska šola za višjo 
stopnjo — 9.25 Poje zbor JLA 
iz Beograda — 9.40 Pet minut 
za novo pesmico — 10.15 Od 
tod in ondod — 11.00 Nekaj 
sovjetske zabavne glasbe — 
11.15 Ruski tečaj za začetnike
— 11.30 Barkarola, epilog in 
drugi prizori iz Hoffmannovih 
pripovedk — 12.05 Partizanske 
pesmi — 12.15 Kmetijski na
sveti — 12.25 Melodije ob 12.25
— 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Skladbe sloven
skih avtorjev — 13.50 Radi Jih 
poslušate — 14.15 Lucijan Ma
rija Škerjanc: Tri skladbe za 
violončelo In orkester — 14.35 
Naši poslušale! čestitajo in po
zdravljajo — 15.20 Kitara in 
orglice — 13.30 Turistična od
daja — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Newyorška pianistka 
Constance Keene v Ljubljani
— 17.35 Pojeta Rafael Romero
in Juanito Varea — 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma In v 
svetu — 18.10 Arrigo Bolto:
Trije odlomki iz opere Mefi- 
stofeles — 18.45 Kulturna kro
nika — 19.00 Obvestila — 19.05 
Iz del mladega Mozarta — 19.30 
Radijski dnevnik — 20.00 Če
trtkov večer domačih pesmi In 
napevov — 20.45 Zabavni or
kester Alfred Scholz — 21.00 
Literarni večer — 21.40 Dane 
Škerl: Serenada za godala.

22. decembra
5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 8.05 Po
pevke se vrstijo — 8.30 Danilo 
Bučar: Belokranjske pisanice
— 8.55 Pionirski tednik — 9.25 
Kotiček za mlade ljubitelje 
glasbe — 10.15 Od tod in on
dod — 11.00 Zborovske skladbe 
Vilka Ukmarja — 11.15 Naš
podlistek — 11.35 Henry Pur- 
cell: Sonata v g-molu za vio
lino in klavir — 11.43 Lucijan 
Marija Škerjanc: Dvanajst
preludijev za klavir — 12.05 
Nekaj bosenske folklore —
12.15 Radijska kmečka univer
za — 12.25 Melodije ob 12.25 —
13.15 Obvestila in zabavna
glasba — 13.30 Poje Victoria de 
Los Angeles — 14.05 Radijska 
šola za nižjo stopnjo — 14.35 
Čestitke ob dnevu JLA — 15.20 
Čestitke ob dnevu Jugoslovan
ske ljudske armade — 15.45 Je
zikovni pogovori — 18.00 Vsak. 
dan za vas — 17.05 Parada pi
hal — 17.50 Orkester Marty
Gold — 18.00 Poročila — ak
tualnosti doma in v svetu — 
18.10 Posnetki z republiškega 
festivala pihalnih godb v Novi 
Gorici — 18.45 Iz naših kolek
tivov — 19.00 Obvestila — 19.05 
Majhni zabavni ansambli — 
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Orkester Roberto Rossi — 20.15 
Tedenski, zunanjepolitični pre
gled — 20.34 Slovo partizana in 
drugi posnetki z našimi soli
sti — 20.45 Štiri sto let kla-. 
virske glasbe — 21.15 Oddaja 
o morju in pomorščakih.

23. decembra
5.00—8.00.. Dobro jutro! (pi

san glasbeni spored) — 6.30— 
6.35 Napotki za turiste — 8.05 
Poštarček v mladinski glasbeni 
redakciji — 8.30 Z melodijami 
po Južni Ameriki — 8.55 Ra
dijska šola za nižjo stopnjo —
9.25 Glasovi Balkana — 10.15 
Od tod in ondod — 11.00 Pevec 
Dušan Jakšič — 11.15 Angle
ščina za mladino — 11.30 Za
bavni zvoki — 12.15 Marija Ga
zvoda poje slovenske narodne
— 12.15 'Kmetijski nasveti —
12.25 Melodije ob 12.25 — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba — 
13.30 Pol ure orkestralne glas
be — 14.00 Pevka Ljiljana Pe
trovič — 14.15 Medigra z Mu- 
sorgskim — 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo
— 15.20 Napotki za turiste —
15.25 V ritmu tanga — 15.40
Moški komorni zbor iz Celja — 
16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Gremo v kino ... — 17.50 Or
kester Les Baxter — 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 slovenski oktet 
poje slovenske narodne —18.25 
Ritmi Latinske Amerike — 18.45 
Okno v svet — 19.00 Obvestila
— 19.05 Domače viže v dvo In
tričetrtinskem taktu — 19.30
Radijski dnevnik — 20.00 Ve
dro in priljubljeno — 20.20 Za
bavna radijska igra — 20.50 
Melodije za prijeten konec 

‘tedna — 22.15 Oddaja za naše 
izseljence — 23.05 Do polnoči 
v plesnem ritmu — 24.00 Zad
nja poročila in zaključek od-

■ daje

24. decembra
6.00—6.25 Se že dani. .. 

mače poskočne) — 7,30—®.
Radijski koledar In priredij? 
dneva — 8.00 Mladinska ršdb 
ska Igra — 8.40 Iz alBU^ 
skladb za otroke — 8.50 
sela godala — 9.05 Pripraj^j 
smo posebej za vas — 9 y
Sest skladteljev-partizanov .
10.00 Se pomnite, tovariši • ^
— 10.30 Koncertna matineja
11.30 Boža Novak: Očesna ^ 
nlka — desno, n. nadstopj* ^ 
11.50 Zvočni Intermezzo1®, 
Naši poslušalci čestitajo ln P? 
zdravljajo L — 13.30 Za n*®, 
vas — 14.00 Poje Komorni zV~j 
RTVL — 14.15 Naši po»lul*L 
čestitajo In pozdravljajo
— 15.15 Kitara in orglice «
15.30 Zdenek Folprecht; Sth 
čeških, moravakih In alovaš—j, 
pesmi in plesov — 18.00 **. 
moreska tega tedna — 
Smith? Šaljivci — 18.30 
solisti — oblikovalci znaffl**^ 
tih opernih vlog — 17.05 J®* j 
v ritmu — 17.10 Radijska i*L
— 18.30 Športno popoldne ^ 
19.08 Nedeljska panorame
19.30 Radijski dnevnik — 
Izberite melodijo tedna — *®'x 
Hammond orgle In kitar* . 
21.80 Parada velikih virtdOj°4
— 22.15 Vedro in prllJubU*"
— 23.05 Plesna glasba.
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^EVSRLAJEIVE
PRIPRAVE

Ni moč zanikati, da ne bi 
postajale priprave naših vr
hunskih smučarjev iz leta v 
leto popolnejše in obsežnej
še. Nekako vendarle skušajo 
slediti čedalje bolj intenziv
nemu treningu tujih tekmo
valcev.

Sedaj so že toliko »napre
dovali-«, da odhajajo na sneg 
v tujino, ko pri nas še ni 
snega. Tako so imeli vsaj v 
načrtu. Te dni so na primer 
odpotovali v Cervinio naši 
najboljši alpski smučarji. To
da te dni je tudi pri nas že 
toliko snega, da bi lahko tre
nirali doma.

Slabi načrti? Ne. Po njih 
bi morali odpotovali v tujino 
že prej, še takrat, ko pri nas 

. zares ni bilo in ni moglo biti 
snega.

Zamudo je povzročila ad
ministrativna pol do denar
ja, ki so ga potrebovali za 
pot v tujino. Osrednja zveza 
v Beogradu je namreč šele 
pred nekaj dnevi poslala pla
nirana dinarska sredstva, na
kar je zveza za telesno kultu
ro Slovenije odstopila ustrez
na devizna sredstva.

Mar tega ni bilo moč ure
diti prej?

, Ali niso bili načrti za pri
prave smučarjev znani že le
to vnaprej?

'Dobro zamisel je spet po
kvarila administrativna to- 

..Sost.

: -- TATOVI NISO 
NEULOVLJIVI

S prijateljem sva pred 
dnevi obiskala košarkarsko 
tekmo' na Taboru. Po tekmi 

■ ■ je odšel prijatelj domov brez 
*' plašča' fŽO.OOO dinarjev), ki

mu ga je nekdo zmaknil iz 
'■ odprte in nezavarovane gar

derobe. Nekaj dni zatem mi 
\ je oče nekega mladega šport

nika potožil, da so njegove
mu sinu iz zaklenjene garde- 

i ' robe v Trnovem ukradli bun-
i ' do (7000 dinarjev). Razumlji-
I vo je njegovo razburjenje,
• saj je istemu pionirju že po-
'• " ‘ leti v Tivoliju med trenin-
■ gom izginila ročna ura. Isto
' '' se je pripetilo fotoreporter

ju v garderobah na Slovanu, 
‘ [ le da je imel mimo ure še
i 7000 dinarjev izgube v goto-
t vini.
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Kaj bi naštevali! Vrsta 
. manjših in večjih tatvin po 

. garderobah športnih društev 
v Ljubljani je predolga.

.Mar so dolgoprstneži (ne
dvomno gre za eno in isto 
Veščico tatov, ki obiskujejo 
neprevidne športnike) ne
ulovljivi?

Sodim, da jim bo slej ko 
Prej odklenkalo. Tako kot 
spretnemu tatu po celjskih 
športnih igriščih, ki so ga po 
Vrsti uspelih večjih in manj
ših tatvin te dni vendarle iz
sledili.

Kajti sicer športnikom ne 
bo preostalo drugega, kot da 
izpraznijo žepe, kadar gredo 
na trening, pri čemer bi bilo 
Priporočljivo, da oblečejo po
nošeno obleko in obujejo str
pane čevlje. Tako se jim ne 
bo moglo zgoditi kot nekemu 
nesrečnemu športniku, ki je 
odšel s treninga v trenerki in 
bos.

Če bi bili tatovi zares ne
ulovljivi ...

Š I L O

POLEG IZSTOPNE POSTAJE (DESNO) ŽE STOJI LIČEN, SODOBNO UREJEN HOTEL »BELLEVUE«. IMA RESTAVRACIJO, SOBE, KAVARNO IN ZA ZAHTEVNEJŠE GOSTE TUDI BAR

Svetle gondole vabijo na Pohorje
ijjjiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiji

Potem ko smo predstavili žičnico in vlečnice 
v Kranjski gori, ki se prav zdaj skušajo ujeti v 
rentabilnostni račun, ter žičnico na Krvavec, ki 
je vseskozi deficitna, smo kot zadnjo izbrali še 
pohorsko vzpenjačo, eno izmed redkih turistič
nih naprav te vrste, ki je rentabilna.

ZGODBA O ROJSTVU
PRVE JUGOSLOVANSKE 

VZPENJAČE Z GONDOLAMI
Pred petnajstimi leti je pisa

lo v mariborskem »Vestniku«: 
»Zavedamo se, da smo se lotili 
zelo velike naloge, za trenutni 
krog sodelujočih morda preve
like, vendar je načrt dobro pre
mišljen in popolnoma izvedljiv. 
Imamo trden namen začeto de
lo končati.« To so bile besede 
trenerja jugoslovanske smučar
ske reprezentance Francija Čo
pa in direktorja mariborske po
družnice »Putnika« Marjana 
Kožuha.

Začela sta brez sredstev. Ta
lent za organizacijo, vera v 
uspeh in kakih 150 navdušenih 
športnikov, ki so prijeli za se
kiro in žago to je bil začetni 
kapital. Ustanovili so gospodar
sko podjetje »Pohorska vzpe
njača«. Sindikati, upravni od
bori in delavski sveti so razu
meli, da ne gre za stvar, ki bo 
služila zgolj majhnemu številu 
vrhunskih športnikov, temveč 
za napravo, ki bo služila zdrav
ju in kulturnemu razvedrilu 
vseh prebivalcev. 35 maribor
skih podjetij je pristopilo z de
leži od 100 tisoč dinarjev do 10 
milijonov,. Proračun je bil velik, 
100 milijonov dinarjev! Vendar, 
kjer je volja tam je pot!

Medtem je minilo petnajst 
let. S skupnimi napori je drzna 
in tvegana zamisel uspela. Svet
le gondole vozijo na Pohorje, 
redno in vedno natančno po 
predpisanem voznem redu, ka
kor nezmotljiva ura. Vzpenjača 
je približala Pohorje s svojimi 
stoletnimi gozdovi tisočerim lju
dem , živečim v industrijskem 
mestu. Vzpenjača pomeni danes 
bližnjico v naravo, bližnjico ne
precenljive vrednosti.

MILIJONTI POTNIK! — IN
300.000 OBISKOVALCEV 

V LETOŠNJEM LETU
In ne samo to. Uspeh je mor

da večji, kot pa so si ga pred 
leti zamišljali prvoborci. Šte
vilni, skrbno pripravljeni ter 
do skrajnosti premišljeni eko
nomski izračuni so danes potr
dili vse to, kar sta pred leti raz
lagala in utemeljevala Franci 
Čop in Marjan Kožuh vsem ti
stim, od katerih je bilo odvisno, 
ali bo do začetka gradnje sploh 
prišlo: kakšna mora biti vzpe
njača. kako velika naj bp njena 
kapaciteta, da bo ustrezala za
htevam, komu bo namenjena, 
kdo bo njen glavni odjemalec, 
kako bo z vzdrževanjem ...

Predpostavka, da žičnica ne 
bo živela od smučarjev, ker je 
smučarska sezona na Pohorju v 
zadnjih letih razmeroma kratka, 
se je pokazala kot pravilna. 
Uspeh ter rentabilnost gospo
darskega podjetja »Pohorska 
vzpenjača« je odvisen od mase 
delovnih ljudi, od izletnikov in 
šolskih otrok. Pogled v knjigo, 
kjer so zapisane vse skupine, ki 
so obiskale Pohorje, pove, da v 
šolskih mesecih prevladujejo 
skupine šoloobveznih otrok, ki 
prihajajo skoraj iz cele Slove
nije, v poletnih pa skupine de
lovnih kolektivov.

Letos je imelo podjetje 
majhno, toda pomembno slo

vesnost. Vzpenjača je pripelja
la na Pohorje miljontega pot
nika. In v nekaj dneh bo še eno 
praznovanje. Se pred novim le
tom bo postavljen rekordni 
obisk: preko 300.000 potnikov v 
enem letu. Kakšen porast in 
napredek, če pomislimo, da je 
leta 1957 obiskalo »Pohorsko 
vzpenjačo« le 40.194 potnikov!

Glede na tako velik obisk, 
ki je od rojstva žičnice pa do 
letošnjega leta narastel za pre
ko 700% (!) res ni čudno, da je 
žičnica rentabilna. Vsakoletni 
plan dohodkov je glede na cene" 
prevoza, stroške vzdrževanja, 
menjavo sestavnih delov, po
pravil in drugih predvidenih in 
nepredvidenih izdatkov, vsako 
leto drugačen. Veliko pozornost 
in skrbi zahtevajo redni, to so 
dnevni, tedenski, mesečni in letr 
ni tehnični ter varnostni pre
gledi, ki so pri takem objektu 
nujno potrebni. Še vedno pov
zročajo težave gumijaste obloge 
na kolutih in velikih kolesih, ki 
preprečujejo trenje in s tem 
obrabo vlečne vrvi. Naše doma
če obloge, ki jih je izdelala 
»Sava« iz Kranja, še vedno niso 
kos svoji nalogi, kajti tam, kjer 
vzdržijo domače obloge, to je na 
najbolj izpostavljenih mestih le 
nekaj dni, vzdržijo inozemske 
po dvanajst mesecev. Takih in 
podobnih težav je polno, ven
dar če je človek pri vsej stvari 
s srcem, potem ni nobena ovira 
previsoka.

»NAŠA SKRIVNOST 
JE V CENAH«

Pravimo, da danes na sve
tu ni več nobenih skrivnosti. V 
»Pohorski vzpenjači« pa niso 
tega mnenja. Zaupali so mi, da 
vedo za skrivnost in da je ta 
skrivnost njihova ter da so do 
nje prišli sami. Konkretno: nji
hova skrivnost je v prevoznih 
tarifah.

Ko vzame človek v roke ce
nik »Pohorske vzpenjače« za 
prevoz potnikov, ga nemalo za
čudi. da je na njem kar 19 raz
ličnih cen! Pri tem pa moramo 
seveda vedeti, da so vse gondole 
enake in da porabi vsaka gon
dola za pot od vznožja Pohorja 
do vrha in nazaj točno določen 
čas, ki je vedno in za vse gon
dole enak. Direktor Franci Čop 
pravi, da so želeli pri sestav
ljanju prevoznih tarif predvsem 
ustreči čim večji množici ljudi 
in vsem omogočiti čim bolj po
gosto obiskovanje Pohorja. In 
res. Če vzamemo v roke cenik, 
se prepričamo, da so se v Mari
boru izognili tistemu preproste
mu računu, da bi enostavno iz
računali, kako velik naj bi bil 
letni inkaso, številko delili s 
predvidenim številom obisko
valcev in tako prišli do enotne 
cene za staro in mlado, za šo
larje ter ljudi v službah. Izog
nili so se delu po liniji najmanj
šega odpora.

Na ceniku čitamo: 1. eno
smerna vozovnica za odrasle 
din 200, 2. povratna vozovnica 
— din 250, 3. enosmerna vozov
nica za mladino — din 100, 4. 
skupinska mladinska enosmer
na vozovnica — din 80, 5. dru
žinska povratna vozovnica — din 
500, 6. nočna vozovnica za iz-

Ž3 pelo leto vozijo svetle 
gondole ntt Pohorje, kjer 
je is leta v leto več po- 
čitniškili domov, spreha
jališč in številnih šport
nih objektov, kjer da
nes nastaja nov, prelep 
špertno-turistični center

redno vožnjo — din 300, 7. 
smučarska enosmerna za odras
le — din 70 (torej šest kilome
trov smuke za 70 dinarjev, 
medtem ko je treba plačati po
nekod na Gorenjskem za tri
krat krajšo vožnjo 80 dinarjev 
in več!), 8. smučarska mladin
ska — din 40 (!) in tako naprej 
d6 številke 19. Če si številke 
ogledamo natančneje, vidimo, da 
so sestavljene tako, da se vsak
do lahko pelje na Pohorje, pa 
ne samo enkrat, ampak da po
stane stalni obiskovalec, ne da 
bi imel pri tem stroške, ki bi 
presegali njegovo zmogljivost, 
pa čeprav vzame s seboj števil
no družino. Družinska povratna 
vozovnica stane na primer 500 
dinarjev. Z njo se lahko peljejo 
na Pohorje in nazaj oče, mati 
in njihovi otroci, ne glede na 
to, koliko jih je. Seveda pa spa
dajo sem le tisti otroci, ki še 
niso v delovnem razmerju. 
Takšna vozovnica pa ni le plod 
humanega odnosa do številnih 
družin ter članov kolektivov, ki 
so sodelovali pri izgradnji ob
jekta, temveč tudi plod prepro
stega računa. Če bi bile cene 
enotne (tako kot so drugod!), to
rej če bi za vsakogar stala pov
ratna vozovnica 250 din. potem 
bi tisti, ki danes predstavljajo 
glavnega odjemalca na »Pohor
ski vzpenjači«, lepo ostali do
ma. Na Pohorju naj bo še ta
ko lepo. vendar proračun šte
vilnih držin, takih izdatkov pre
prosto ne bi zmogel. Računaj
mo: v tem primeru bi stala sa
mo gondola na Pohorje majh
no družino, očeta, mater in dva 
otroka, celega tisočaka! Hvala, 
bi si mislila pretežna večina in 
ostala doma. Komentar, kaj bi 
pomenilo to za vzpenjačo, je 
skorajda nepotreben. Uslužben
ci žičnice so vse to dobro vede
li. Brez pomislekov in astro
nomskih računov so prišli do 
današnje družinske in drugih

vozovnic, s katerimi so si zago
tovili stalne odjemalce, ki njim 
ustvarjajo dobiček, delovnemu 
človeku pa možnost izletov v 
naravo, športnega razvedrila 
in koristne uporabe prostega 
čaša.

VZPENJAČA ODPIRA POT V
»ŠPORTNO TURISTIČNI 

CENTER POHORJE«
Takrat, ko je vzpenjača stek

la, so se Franci Čop in njegovi 
za hip oddahnili. Toda ne za 
dolgo. Vzpenjača je sprožila 
plaz novih nalog. Treba je bi
lo poskrbeti za vse, kajti turist 
mora imeti občutek, da je zanj 
vsestransko poskrbljeno.

Danes, ko pride človek na 
Pohorje, ni več v zadregi (kot 
drugod!), kam bi stopil na ma
lico, kje bi prebil prijeten ve
čer in kje bi dobil dostojno kul
turno prenočišče. S številnimi 
počitniškimi domovi je poskrb
ljeno za vse. Ob zgornji postaji 
vzpenjače že stoji ličen majhen 
hotel »Bellevue«, ki nudi pre-

LETOS JE POHORSKA VZPENJA
ČA DOŽIVELA POMEMBEN DO
GODEK. GONDOLA JE POPELJA
LA NA POHORJE MILIJONTEGA 

POTNIKA

mraženemu in utrujenemu pot
niku takojšnje zavetje. Prednost 
hotela je v tem, da je pravza
prav nekak podaljšek izstopne 
postaje na vzpenjači, tako da 
nam v primeru vetra in slabe
ga vremena ni treba iskati poti 
do drugih domov. Hotel ima re
stavracijo, kavarno, bar in ne
kaj ličnih sob za prenočevanje.

Tudi za smučarje je dokaj 
dobro poskrbljeno. Izseka od 
zgornje postaje do vznožja Po
horja, kjer človek sede v gon
dolo, nudi nedeljskim in tudi 
bolj razvajenim smučarjem v 
zimskih mesecih 6 km dolgo 
smuko. Za vrhunske smučarje 
so tik pod vrhom postavljeni 
hidranti, da z vodo polijejo sla- 
lomišče, kadar nastopi mraz. Na 
ta način se sneg konzervira in 
sonce ga dosti počasneje jemlje. 
Tudi z vlečnicami dobro kaže. 
Ena je narejena, otvoritev dru
ge pa lahko pričakujemo v na
slednjih dneh. V načrtu sta še 
dve vlečnici in na Pohorju za
trjujejo, da bosta tudi ti dve 
kmalu postavljeni, da ne bomo 
ostali samo ob načrtih.

Po vrhu Pohorja vodi asfal
tirana cesta, tako da lahko pri
demo na Pohorje tudi z motor
jem ali avtomobilom. V začet
ku je motil sprehajalce dvo
smerni promet, danes pa imajo 
že svoja sprehajališča in mar
kirane poti.

Mnogo je že napravljenega, 
pa vendar še ne vse. Perspek
tivni načrt ureditve celotnega 
Pohorja je izdelan. Do danes so 
skrbele' za vzhodni del Pohorja 
poleg republiških in okrajnih 
organov v glavnem občine Ma
ribor—Tezno, Maribor—Tabor 
in Slovenska Bistrica. V krat
kem pa bo to skrb prevzel 
»Zavod za izgradnjo in vzdrže
vanje turističnih objektov na 
Pohorju«. Perspektive in na
loge Zavoda so zelo velike. Naj 
omenim samo načrt za gradnjo 
kopališča, ki bo v bližini spod
nje postaje. Namenjen bo pre
bivalcem, pa tudi gostom na 
Pohorju. V času največjega na
vala na gondole, ki vozijo gor, 
se bodo gostje vozili navzdol na 
kopanje. Zvečer se bodo kopalci 
vračali navzgor ob času, ko bo 
največji naval za gondole v 
smeri navzdol.

Na vrhu Pohorja so v načr
tu igrišča za minieolf in ceria- 
nico, dalje izgradnja smučarske 
skakalnice, ureditev travnatih 
površin za piknike, zgradili bo
do še to in ono — toda ...

Kdo bi našteval, kaj vse bo
do na Pohorju še zgradili! Da
nes lahko že mirno trdimo, da 
je Pohorje kot šnortno turistični 
center presegel svoj lokalni 
okvir, ter da ie postal kraj raz
vedrila in oddiha, kakršnega pri 
nas še nismo imeli.

ANDREJ ULAGA

POTUJOČE GONDOLE, DO KATERIH VOZIJO IZ MARIBORA POSEBNI AVTOBUSI, NENEHNO VABIJO ČLOVE
KA IZ DOLINE V PLANINSKI SVET
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TRADICIJA 
IN KVALITETA

»■Laneno perilo ni samo lepo in trpežno, vsestranska je 
tudi njegova uporabnost. Lan ne šumi, se hitro suši, je gla
dek, hitro vpija vlaga, je brez vonja, osvežujoč, zelo zračen, 
higieničen, z vsakim pranjem lepši in skoraj neuničljiv,*- 
tako piše v prospektu. Nič čudnega potem, da se je ena naj
pomembnejših tekstilnih tovarn — INDUPLATI v Jaršah — 
specializirala na predelavo lanu v najrazličnejše lanene tka
nine. To veliko podjetje, tako po številu zaposlenih, kakor 
tudi po bruto produktu, pa lahko predeluje tudi vsa druga 
vlakna: konopljo, bombaž in sintetična vlakna.

fflago kot precej drugih tovarn v I domžalskem okolišu, je nastala 
-*■ tudi tovarna v Jaršah na temelju 
nekdanjega mlina. Že v prejšnjem 
stoletju je na mestu današnje tovar
ne stal mogočni »Majčev« mlin. Bil 
je za tiste čase zelo moderen in men
da največji na Kranjskem. Neke 
aprilske nedelje leta 1922 je v mlinu 
izbruhnil požar. Zgorela so vsa po
slopja in naprave ter okoli 50 va
gonov žita in moke. Se istega leta pa 
so začeli na pogorišču graditi nove 
objekte. Prišli so tujci, ki so skupaj 
z domačim kapitalom zgradili novo 
tekstilno tovarno, ki je začela z red
no proizvodnjo 23. septembra 1923. 
Podjetje, ki je bilo tri četrt v rokah 
tujega kapitala, je poslovalo pod 
imenom »Industrija platnenih izdel
kov«. V tovarni so bili montirani ve
činoma stari stroji, vodili pa so jo 
tuji strokovnjaki. Zaradi ski-ajnjega 
izžemanja delovne sile je bilo pod
jetje zelo rentabilno in prav zaradi 
tega so njeni lastniki postopno po
večevali podjetje. Kapitalisti so iz
koriščali delavce v moralnem in fi
zičnem pogledu. Zatiranje pa je že 
zgodaj rodilo prizadevanje za orga
niziranje odpora proti izkoriščeval
cem. Ko je prišel okupator, je ta boj 
dosegel vrhunec. V jarški tovarni so 
že prvo leto upora delali neustrašni 
aktivisti. Nekateri delavci pa so tudi 
že odšli v partizane. Vsa leta borbe 
je bilo v tovarni močno žarišče od

pora, ki je bilo dobro povezano s te
renom., Partizani so napadali izdajal
ce, s pomočjo delavcev rekvirirali iz
delke, ob koncu vojne pa so tako 
užugali lastnike, da so ti sami poši
ljali partizanom pomoč. Še pred 
osvoboditvijo je upravljanje v to
varni prevzela sindikalna organiza
cija »Delavska enotnost«, ki je takoj 
po odhodu okupatorja organizirala 
spet redno proizvodnjo.

¥Jrva leta po vojni se je kolektiv 
| nenehno boril za izpolnitev proiz- 

vodnih nalog. Zavest delavstva, 
prekaljena v najtežjih dneh tovar
ne, je premagala vse težave. No
vo obdobje je v razvoj podjetja pri
neslo delavsko samoupravljanje. V 
tem času je proizvodnja stalno rasla, 
hkrati pa tudi storilnost na temelju 
vedno boljše organizacije dela. 
Osnovna sredstva se sicer bistveno 
niso povečala. Dobili so le nov obrat 
— tiskarno, delno odpravili ozko grlo 
v pripravljalnici, izboljšali kakovost 
gotovih izdelkov v oplemenitilnici in 
izboljšali prebarvanje tkanin. Dalje 
je bilo kupljenih 20 avtomatskih sta
tev in nekaj obdelovalnih strojev za 
pogonski oddelek.

Kljub skromnemu večanju zmog
ljivosti pa je, kot rečeno, proizvod
nja stalno rasla. Leta 1950 so izdelali 
dva milijona osem sto tisoč kvadrat
nih metrov tkanin in 510 ton lanene
ga in konopljenega prediva. Leta

1955 so izdelali 3 milijone 300 tisoč 
kvadratnih metrov tkanin in 700 ton 
lanenega in konopljenega prediva, 
lani pa so izdelali že 4,300.000 kva
dratnih metrov tkanin in 650 ton 
lanenega in konopljenega prediva. 
Hkrati s proizvodnjo se je povečeval 
tudi čisti dohodek. Od leta 1950, ko 
je bil 64 milijonov, se je povečal v 
letu 1960 na 440 milijonov dinarjev.

V kolektivu, ki ima takšno tradi
cijo, je bila vselej zelo pomembna 
tudi skrb za zaposlenega. V podjetju 
so uredili res sodobno in moderno 
menzo, ki pa je že zdaj za pripravo 
toplih malic skoraj premajhna, saj 
le-to dobiva okoli 400 delavcev.

Za prijeten letni oddih so si v 
Umagu zgradili počitniški dom s 50 
ležišči, na Veliki planini pa planin
sko kočo s 25 ležišči.

Zelo obsežna je bila tudi stano
vanjska graditev. Podjetje ima zdaj 
43 udobnih družinskih stanovanj in 
55 samskih sob, od katerih je 27 zelo 
moderno urejenih. Podjetje je močijo 
pomagalo tudi obema stanovanjski
ma zadrugama, ki so ju organizirali 
delavci sami. Prva zadruga je zgra
dila 16 stanovanjskih hiš, druga pa 9.

Za kar najuspešnejše izobraževa

nje imajo v podjetju tudi izobraže
valni center. Lani je obiskovalo 18 
zaposlenih višje razrede osemletke. 
Prav zdaj imajo tečaj za kvalifika
cijo članov Zveze borcev, ki ga ob
iskuje 16 zaposlenih. Kmalu bodo or
ganizirali tudi tečaj za kvalificirane 
in polkvalificirane. Za oba tečaja je 
prijavljenih že okoli 120 delavcev. 
Redno imajo tudi uvajalne tečaje.

Trudijo se, da bi imeli higiensko- 
tehnično varstvo kar najbolje ureje
no. Za osebno zaščito so lani potro
šili kar 5 milijonov dinarjev.

TJazvoj obeta tudi kolektivu podjet- 
|| ja Induplati Jarše precej novega. 
'"••'Prav zdaj utrjujejo decentralizi
rano delavsko samoupravljanje, kajti 
organizirane imajo 4 obratne delav
ske svete. Uveljavljajo tudi ekonom
ske enote, ki jih imajo zdaj sedem. 
V proizvodnji bodo skušali do skraj
nosti izkoristiti vse zmogljivosti in 
stalno povečevati kvaliteto in vred
nost svojih izdelkov. Za to bo skrbel 
tudi letos ustanovljeni razvojni od
delek. Razširiti nameravajo tudi last
no prodajno mrežo. Eno trgovino so 
si že organizirali v Ljubljani. V raz
voju je še oddelek za konfekcijo,

zlasti za otroško konfekcijo. Od dela 
tega oddelka si obetajo mnogo ko
risti.

Za zaključek še nekaj o tem, kaj 
vse proizvajajo. V spisku njihovih 
izdelkov piše, da izdelujejo: razne 
surove in beljene lanene tkanine, la
nene damast garniture, brisače, ku
hinjske krpe (karo), laneno in pol 
laneno platno za rjuhe, laneno in 
pol laneno salonsko jadrovino, kro
jaški kanafas, laneno in bombažno 
platno z bordurami za ležalne stole. 
Bombažni gradelj za žimnice, im
pregnirano tkanino za vetrne jopiče 
in nahrbtnike, lahke impregnirane 
tkanine za šotore in plahte, impreg
nirane. tkanine za- sončne plahte. 
Tehnična (filter) platna vseh vrst, ta
ko bombažna, kakor tudi lanena, 
razna slamarična platna, konopljena 
in lanena ter tkanine za embalažo. 
Težke impregnirane tkanine za va- 
gonska in kamionska pokrivala, ko
nopljene gasilske cevi, gurte itd. Iz
delujejo tudi tkanine po posebnih 
naročilih, če je naročeno več kakor 
pet sto metrov tkanine. Imajo lastno 
predilnico lanu in konoplje, lastno 
barvarno, impregnacijo in belilnico 
ter filmsko tiskamo.



Flaleč v preteklost bi morali seči, 
|| če bi hoteli opisati zgodovino te-
** ga podjetja. Pred več kot sto leti, 
ko je o Domžalah komaj kdo vedel 
kaj več, kot da je to majhna, nepo
membna vasica ob stari deželni 
cesti, ki veže starodavno mesto Trst 
z nemškim Gradcem, sta stala ob 
majhni rečici Mlinščici dva mlina, 
eden više zgoraj, na Količevem, 
drugi v samih Domžalah. Mogočna 
sta bila ta mlina in bahava in vsaj 
v njunem času bi jima v obližju 
težko našli para. Toda leta so tekla 
in od nekdanje imenitnosti ni ostalo 
drugega kot golo zidovje. Pa je pri
šla prva svetovna vojna in za njo 
čas, ko je tudi temu zidovju spet 
zrasla cena. Tuji kapital, ki je tedaj 
z grabežljivimi prsti pričel segati na 
našo zemljo, se je ozira! za ceneno 
delovno silo, iskal je območja, kjer 
bi se s čim manjšimi investicijami 
lahko razmahnil. Tako je nemška 
delničarska družba pod vodstvom 
Ljudevita Marxa že 1924. leta z 
manjšimi adaptacijami preuredila 
stari mlin na Količevem v majhno 
tovarno lakov. Čeprav je bila stroj
na oprema slaba in zastarela, je to
varnica s svojimi izdelki kmalu za
slovela, saj je družba razpolagala z

izvrstnimi strokovnjaki. Jugoslovan
ski trg je takrat spoznal mnoge iz
delke, ki deloma še danes nosijo ista 
imena. Vse drugače pa je bilo se
veda s skrbjo za delavce. Le-te so 
lastniki zaposlovali samo sezonsko 
in temu primerna je bila tudi pro
izvodnja, ki je takrat znašala največ 
do 100 ton letno.

Nekoliko drugače je bilo v Dom
žalah. Tu se je v starem mlinu naj
prej naselila ključavničarska delav
nica, katero je 1930. leta Franjo 
Medič predelal v tovarno suhih ze
meljskih barv, pozneje pa je razširil 
proizvodnjo še na svinčeni minij in 
litopon. Leta 1936 pa je tik zraven 
zrasla še nova tovarna, ki je izdelo
vala škrob in dekstrin ter je delala 
povsem ločeno. Sele po osvoboditvi 
1948. leta sta se obe tovarni združili 
v enotno firmo »Kemična tovarna 
Domžale«.

ISKRA UPANJA
n azmere, v katerih so delali pred 
fS vojno delavci v teh tovarnicah, 
■"■'so bile vse prej kot rožnate. 
Mezde so bile nizke, delovne raz
mere težke in nezdrave. Toda le 
malo vemo o tistih časih. Iz redkih

arhivskih dokumentov, ki so se nam 
ohranili, lahko samo tu pa tam raz
beremo, kako je bila vsa skrb ne
kdanjih lastnikov usmerjena v to, 
da bi prikrajšali delavca še za tistih 
bore malo pravic, ki jih je sicer 
imel. In tako ni čuda, da se je kot 
drugod tudi tu nabiral v srcih de
lavstva gnev, ki si je dal duška ob 
velikem štrajku 1936. leta.

Pa je prišla okupacija in z njo 
leta nasilja in neusmiljenega zati
ranja slovenskega človeka. Delavci 
so zapuščali stroje, zapuščali so 
starše, žene in otroke in odhajali v 
gozdove. Mnogi med njimi se niso 
več vrnili. S svetlimi črkami so za
pisana v našem spominu njihova 
imena: Martin Cerar, Franc Dečman,

Janez Klemen, Franc Kosirnik, An
ton Kvas, Franc Lunar, Ivan Lukov- 
šek, Franc Ocvirk, Tomaž Vajt, 
Franc Vrhovnik in Anton Zore.

Toda iskra upora se je dotaknila 
tudi tistih, ki so ostali doma. Tako 
v obratih na Količevem kot v Dom
žalah so bila močna žarišča uporni
škega gibanja. Nekateremu našemu 
starejšemu tovarišu se še danes raz
vnamejo oči, ko pripoveduje o tistih 
časih; o tem, kako so v delavnicah 
izdelovali različno partizansko opre
mo, kako so pred Nemci prikrivali 
redke in pomembne surovine, da to
varna ni mogla redno obratovati, pa 
o številnih akcijah, ki so jih pripra
vili v tovarni in nato izvedli bodisi 
v njej sami ali pa kje zunaj, skupno

z drugimi terene); pa spet o tem, 
kako so na Količevem daljši čas pri
krivali v samem obratu kar celo 
skupino partizanov, da bi ne padla 
v sovražnikove roke...

,V ZDRUŽENEM PODJETJU
¥Jo osvoboditvi se je tudi v teh to- 
| varnah marsikaj spremenilo. Pro- 

dukcija je spet redno stekla in 
tako v eni kot v drugi tovarnici so 
beležili vedno večje uspehe. Ko je 
1959. leta prišlo do Združitve obeh 
podjetij, nekdanje »Kemične tovarne 
Domžale« in »Tovarne lakov in barv 
Helios«, so bili dani vsi pogoji za 
razmah. Podatkov o proizvodnji v 
prvih letih po osvoboditvi na žalost

KEMIČNA INDUSTRIJA

V DOMŽALAH
Med podjetji v industrijskem bazenu komune Domžale je 

Združena kemična industrija gotovo eno močnejših. V jugo
slovanskem merilu se uvršča med vidnejša podjetja bar
varske in lakarske industrije, uveljavlja pa se tudi z mno
gimi drugimi proizvodi. Zlasti slovi po svojem krompirjevem 
škrobu, ki ga proizvaja edina v državi, znana pa je tudi po 
svojih svinčevih oksidih, dekstrinskih in karbamidnih lepi
lih ter nekaterih drugih specialnih izdelkih. Kljub tej pestri 
dejavnosti pa je podjetje vendar močno homogena celota, ki 
s kvaliteto svojih izdelkov čedalje bolj osvaja tržišče ter 
uživa ugled doma in po svetu.

ggl - ■ f.......■-.........|p

Novi nitro oddelek je najlepši v državi, zato je kolektiv nanj upravičeno ponosen



nimamo. Dovolj zgovorno pa priča 
o doseženih uspehih že samo dejstvo, 
da so samo v zadnjih treh letih sko
raj za 100 % dvignili vrednost pro
izvodnje in se močno približali šti
rim milijardam dinarjev bruto pro
dukta, ki jih upajo doseči v prihod
njem letu.

Kdor je spoznal tovarno pred leti 
in zdaj ponovno stopi v njene pro
store, je skoraj ne bi več prepoznal. 
Obrat na Količevem je dobil nov 
nitro oddelek, največji in najmoder- 
neje opremljen v državi, obenem pa 
so tudi ostali oddelki dobili novo 
strojno Opremo. V poslopju, kjer so 
bila še lani privatna stanovanja, so 
zrasli modemi laboratoriji, oprem
ljeni z vsemi pripomočki za sodobno 
znanstveno raziskovanje novih teh
noloških postopkov in kontroliranje 
proizvodov. Prav zdaj pa se bliža 
dograditvi tudi nov objekt, ki so ga 
člani kolektiva že tako dolgo pogre
šali — veliko prostrano skladišče 
surovin in gotovih izdelkov.

TJodobna je situacija v domžalskem 
J obratu. Stari minijski oddelek, ki

je bil od predvojnih časov sem 
komaj kaj spremenjen ali prenov
ljen, smo v celoti rekonstruirali in 
zgradili moderen minijski obrat, ki 
je tako kot novi nitro oddelek naj
lepši svoje vrste v državi. S posta
vitvijo tega oddelka pa so ne le bi
stveno izboljšali kvaliteto svinčevih 
oksidov in trikrat povečali njihovo 
proizvodnjo, pač pa so tudi dosegli, 
da je delavec, ki zdaj dela v tem 
oddelku, res v celoti zaščiten pred 
vsakršno možnostjo zastrupitve s 
svincem. V domžalskem obratu pa 
sta v zadnjem letu začela obratovati 
še dva nova oddelka, oddelek seč- 
ninskih lepil in oddelek lateksa. Po 
obeh izdelkih je na našem tržišču 
veliko povpraševanje in podjetje 
upa, da bo z njima lahko ustreglo 
številnim kupcem, ki iščejo solidno 
in kvalitetno blago. Naj ne bo od
več, če že kar na tem mestu pouda
rimo, da sta oba izdelka izredno 
kvalitetna. Kakor se jim je namreč 
pri sečninskih lepilih posrečilo do
seči izredno močno koncentracijo

V novem minijskem oddelku bodo lahko za trikrat 
vodnjo svinčenih oksidov

povečali proiz-

aktivne lepljive substance, tako velja 
za njihov lateks, da je v mnogočem 
celo. boljši od inozemskega in da ga 
bodo v kratkem času lahko izdelali 
toliko, da bodo z njim lahko krili 
vse potrebe jugoslovanskega tržišča.
V bližnjem perspektivnem načrtu 
ima podjetje tudi vrsto novih ar
tiklov, ki bodo na našem tržišču 
gotovo pomenili..prijetno novost. Tu 
velja omeniti zlasti brezbarvne in 
barvne poliester lake, ki imajo po
dobne lastnosti kot. znane »ultrapas" 
plošče, dalje razna specialna tesnila, 
umetne smole in drugo. Izredno 
kvalitetnim avtolakom in lakom za 
konserve se bodo že v prihodnjem 
letu pridružili tudi barvasti laki za 
konserve in laki za sterilizacijo, na 
programu pa imajo tudi produkcijo 
izolacijskih lakov. Poudariti velja, 
da so pri tem vse potrebne investi
cije opravili z lastnimi sredstvi.

KOLEKTIV ZA DELAVCE
"STse to pa so seveda le stvari, v 

katerih se neposredno odraža go
spodarski napredek Združene ke

mične industrije. Nič manjša pa 
niso bila prizadevanja podjetja, ka
dar je šlo za objekte družbenega 
standarda in za objekte, ki naj na
pravijo življenje in delo v tovarni 
prijetno in prijazno. Mnogo tega je 
bilo narejenega že v prvih letih po 
vojni. Kolektiv je takrat dobil ve
liko, simpatično sindikalno dvorano, 
ki jo je kasneje opremil tudi s te
levizorjem in kino projektorjem, 
urejene so bile nove pisarne in ko
palnice, obrati so dobili lepši videz, 
kolektiv je dobil mično menzo itd.
V nekdanji tovarni »HELIOS« na 
Količevem so pripravili tudi vse po
trebno za zgraditev stanovanjskega 
bloka, ki pa je bil potlej do kraja 
zgrajen že pod okriljem novega 
združenega podjetja.

Rešitev stanovanjskega problema 
je v Združeni kemični industriji 
Domžale tudi danes še vedno v 
ospredju. Mnogo je bilo že storjene
ga. Poleg že omenjenega stanovanj
skega bloka je podjetje v okviru 
stanovanjske zadruge z izdatno fi
nančno pomočjo pomagalo dvajsetim

delavcem zgraditi lastne hišice, v 
zadnjem času pa je z večjimi denar
nimi zneski pomagalo tudi še dru
gim članom kolektiva, da si uredijo 
lastna stanovanja. Obenem je letos 
sklenilo pogodbo z Občinskim ljud
skim odborom Domžale za odkup 
devetnajstih stanovanj, ki bodo v 
glavnem vseljiva v prihodnjem letu. 
Naj na tem mestu omenimo še to, 
da si je podjetje v letošnjem letu 
omislilo prijetno klubsko sobo, sin
dikalna podružnica pa je poskrbela, 
da se je letoviščarskim hišicam, ki 
so jih imeli skupaj z drugimi dom
žalskimi kolektivi v Izoli, pridružila 
še počitniška hišica v novem pla
ninskem naselju na Veliki planini. 
V načrtu je tudi ureditev počitni
škega doma v Gozdu Martuljku, 
tako da bodo imeli člani kolektiva 
v kratkem res pestro izbiro, kadar 
se bodo odločali, kje naj prežive svoj 
dopust.

Fjodjetje zaposluje danes v obeh 
£ svojih obratih povprečno po 380 

delavcev, kar pomeni približno 
štirikrat toliko kot v času pred voj
no. To število se v prihodnjih letih 
predvidoma ne bo bistveno povečalo, 
čeprav ima podjetje v načrtu močno 
povečanje izbire svojih izdelkov in 
precejšnje povečanje svoje proiz
vodnje. To bo mogoče doseči tako, 
da bodo do kraja mehanizirali in 
tehnizirali vse tehnološke postopke 
in delovne operacije, kar so si za
stavili za enega svojih bližnjih ci
ljev. Prav tu pa bo moralo kot do
slej tudi v prihodnje odigrati veliko 
vlogo naše delavsko samoupravlja
nje. Z novim letom bodo v vseh 
oddelkih uvedli ekonomske enote. 
Ta korak bo pomemben prispevek 
h krepitvi notranje demokracije v 
podjetju, obetajo pa si od tega tudi 
precejšnje ekonomske koristi. Nalo
ge, ki bodo postavljene pred delav
ske svete ekonomskih enot, so veli
ke in odgovorne. Vemo pa, da jih 
bodo s skupnimi napori lahko pre
magali. Podjetje s svojimi moderni
mi obrati je trden materialni temelj, 
na katerem bo mogoče graditi boljšo 
prihodnost.



ZA HIGIENO m ZDRAVJE
Temelj današnji Tovarni sanitetnega materiala Domžale je 

bil skromen obrat za izdelavo vate, ki ga je ustanovil v letu 
1923 takratni podjetnik na Viru pri Domžalah. V štirih deset
letjih se je obrat razvil v specializirano tovarno za proizvod
njo sanitetnega materiala, ki sodi danes v vodeča tovrstna 
podjetja u Jugoslaviji.

CJ anitetni material so na Viru za-
čeli izdelovati v prostorih nekda
nje kartonaže. Podjetje je posto

poma raslo in se opremljalo ?. novi
mi stroji za izdelovanje vate, gaze, 
ovojev in sanitetne konfekcije. Leta 
1937 se je izdelovanju naštetih izdel
kov pridružilo še izdelovanje ovojev 
s tkanim robom.

Med okupacijo je proizvodnja zelo 
padla in tovarna je stagnirala. Mno
go delavcev je odšlo v narodno
osvobodilno vojsko. Mnogi od njih se 
niso več vrnili in tem so prav letos 
postavili na dvorišču tovarne spo
minsko ploščo.

Okupator je sicer zapustil tovarno 
zelo zanemarjeno in iztrošeno, hkrati 
pa je v njej pustil precejšnjo zalogo 
surovin, ki je omogočila takojšnjo 
vzpostavitev proizvodnje. Ko je bilo 
leta .1946 podjetje nacionalizirano, je 
proizvodnja že normalno tekla, za
poslenih pa je bilo okoli 70 delavcev. 
Že naslednje leto se je to število 
znatno povečalo, saj je delalo v to
varni že 240 delavcev. Leta bojev za 
izpolnitev plana so marsikaj zahte
vala tudi od tega kolektiva. Kljub 
zastarelosti strojnega parka, ki se je 
dopolnjeval s starimi stroji, je pro
izvodnja vsako leto rasla.

Najpomembnejši mejnik v razvo
ju podjetja pa je izvolitev prvega 
delavskega sveta jeseni 1950. leta. 
'Delavci na Viru so naglo dojeli veli
ko spremembo in se zato z uspehom 
uveljavili v samostojnem gospodar
jenju s podjetjem. Proizvodnjo so še 
bolj povečali, saj je tekla v treh iz

menah, razen v obratu konfekcije, 
kjer so delali v dveh izmenah. De- 
lavci-upravljavci so se morali često
krat spoprijeti z mnogimi težavami: 
primanjkovalo je surovin, reproduk
cijskega materiala, goriva in pomož
nih sredstev. V tistih letih so mnogo 
truda vložili tudi v obnovo trako- 
tkalskih strojev, kajti nenehno po
manjkanje tkanih ovojev je zahte
valo vedno večjo proizvodnjo. V letu 
1955 je bila zmogljivost tkalnice po
večana s postavitvijo novega obrata 
v Studi. S kupljenimi stroji se je 
proizvodnja gaze povečala za tretji
no. Da bi odpravili ozko grlo v be- 
lilnici in pri sušenju tkanin, so po
stavili tudi nov stroj za sušenje,

ry aradi zelo dotrajanih strojev, za- 
#, radi tesnih in neprimernih obrat- 

nih prostorov, kar je povzročalo 
tudi nepopolnost in neurejenost teh
nološkega procesa, zaradi zelo,slabih 
delovnih pogojev in zaščite zaposle
nih, predvsem pa zaradi nezadostnih 
proizvodnih zmogljivosti, je Kolektiv 
Tovarne sanitetnega materiala v 
Domžalah že leta 1955 sklenil' obno
viti in povečati tovarno. Program, re
konstrukcije so izdelali še isto leto. 
Zaradi majhnega dohodka in s tem 
zaradi majhnih lastnih razpoložljivih 
sredstev so imeli precej težav pri 
najetju investicijskega posojila. Šele 
septembra 1957. leta so dobili poso
jilo, skupaj okoli 300 milijonov di
narjev. Še istega leta so začeli re
konstruirati in sklenili so vse dogo
vore o nabavi domače in tuje opre

me. Naslednje leto je bil opravljen 
največji del gradbenih del, montira
nih pa je bilo tudi nekaj strojev. Z 
redno proizvodnjo je začelo podjetje 
obratovati že 30. septembra 1959. le
ta. S tem dogodkom so se uresničile 
večletne težnje in večletna prizade
vanja vsega kolektiva.

Rekonstrukcija je kmalu dala ve
like gospodarske uspehe. Naj nam to 
pokaže nekaj številk: leta 1959 (ob 
koncu rekonstrukcije) so izdelali 22 
odstotkov več sanitetnih tkanin, 65 “/o 
več sanitetne vate, 20 %> več konfek
cije kakor leto poprej. Naslednje le
to pa so izdelali že za 58 % več sa
nitetnih tkanin, za 161 °/o več sani
tetne vate in za 46 "/o več konfekcije.

■^Tzporedno s skrbjo za povečanje 
W zmogljivosti in izboljšanje delov

nih razmer se je krepila tudi 
skrb za delovnega človeka.

Da bi še povečali proizvodnjo, 
hkrati pa olajšali delo, povečali sto
rilnost in s tem povečali osebni do
hodek posameznikov, so vsa leta 
strokovno izpopolnjevali kader. Mno
go sredstev so porabili za štipendi
ranje (zdaj štipendirajo štiri bodoče 
strokovnjake), še več sredstev pa je 
bilo porabljenih za strokovne tečaje 
in izpite v podjetju samem. Lani je 
recimo 32 zaposlenih z uspehom 
opravilo tečaj za polkvalifikacijo v 
konfekcijski stroki, letos pa bodo po
dobni tečaji in izpiti za polkvalifi
kacijo v tkalski stroki in za belilce. 
Redno prirejajo v krajših presled
kih tečaje za novo sprejete delavce.

Za boljše počutje in za večjo sto
rilnost so lani organizirali v podjetju 
družbeno prehrano. Med odmorom 
lahko dobijo delavci toplo malico, 
razen tega pa so jim na voljo tudi 
mrzla jedila in brezalkoholne pijače 
v tovarniški okrepčevalnici. ■

Za prijeten oddih so v Novem 
gradu v Istri skupaj s Predilnico Li
tija organizirali počitniško naselje, 
kjer imajo štiri štiriležiščne počitni
ške hišice. Dve hišici imajo tudi v 
Izoli, letos pa gradijo na Veliki pla
nini posebno planinsko hišico z osmi
mi ležišči.

Kljub skopo odmerjenim sred
stvom so skrbeli tudi za stanovanj
sko graditev., Največji uspeh so do
segli lani, ko so zgradili 14-stano- 
vanjski blok.

Zaradi vsega tega in pa zaradi 
splošne urejenosti podjetja v tovarni

nimajo fluktuacije delovne sile. Prav 
tako je tudi delovna disciplina na 
višku, odnosi med zaposlenimi pa so, 
skoraj bi lahko rekli, vzorni.

O e nekaj več o izdelkih tovarne 
^ sanitetnega materiala. Poglavitni 

izdelki so sanitetne tkanine: gaza, 
kaliko, muslin in organtin platno, 
kaliko in muli ovoji s tkanim robom 
in raznih dimenzij. Posebno so iska
ni v zadnjem času specialni krep 
elastični ovoji, ki so nenadomestljivi 
v plastični kirurgiji. Zelo pomembni 
so tudi -Tosama« elastični ovoji, ki 
smo jih do npdavnega še uvažali, 
zdaj pa jih ta tovarna izdela toliko, 
da popolnoma zadovolji naš trg. Ti 
ovoji so po kvaliteti celo boljši ka
kor tisti, ki smo jih uvažali. Izdelu
jejo še sanitetno vato v raznih di
menzijah in v ovojih ter balah. Po
sebno okusno in privlačno je pakira
na cik-cak vata, namenjena za širo
ko potrošnjo. Iz gaze izdelujejo raz
ne vrste drugih izdelkov, kakor: ste
rilno in nesterilno gazo, razne kom- 
prese, tamponade itd. Tehnični na
predek v transfuziji krvi je zahteval 
tudi izpopolnitev sistema filtriranja 
krvi. Tovarna sanitetnega materiala 
izdeluje zato tudi njdonske filtre za 
potrebe vseh jugoslovanskih trans
fuzijskih zavodov in klinik. Za žen
sko higieno izdelujejo priznane dam
ske vložke »Vir- in »Vir-extra« ter 
nekaj vrst priznanih damskih pasov.

Od čiste konfekcije izdelujejo vsa 
oblačila za medicinsko osebje, zdrav
niške plašče, obleke, kape, maske ter 
plenice iz prvovrstnih tetra tkanin. 
Vsi izdelki so zelo kvalitetni, saj so 
preverjeni glede na predpise jugoslo
vanskih standardov za to stroko — 
Ph. J. II.

Razen predmetov za zdravstveno 
službo izdelujejo tudi predmete za 
tehnično uporabo, recimo filter vato 
za »Viskozo- v Ložnici, razne druge 
tehnične filtre iz vate in gaze, or
gantin bandaže za izolacijo parnih 
cevi, v zadnjem času pa tudi filter 
vložke za cigarete. En stroj za izde
lavo teh filtrov že obratuje, drugi 
stroj pa so šele montirali.

Število izdelkov za zdravstveno 
službo se stalno povečuje z novimi 
izdelki, ki jih zahteva napredek. Ta
ko so si že precej izkušenj nabrali 
pri izdelavi obližev »Vir-plast«. ki 
jih izdelujejo po tuji licenci.

Prihodnost obeta temu kolektivu 
še precej novega. Organizacijsko se 
bo podjetje precej utrdilo z dokonč
no afirmacijo ekonomskih enot. Nji
hovih deset ekonomskih enot, ki 
imajo velika pooblastila in skoraj 
vse pristojnosti, že z uspehom poslu
je. Tudi v proizvodnji bc marsikaj 
spremenjeno. Zelo vztrajno se lote
vajo postopne avtomatizacije, zlasti 
tkalnice. V vseh obratih pa bodo 
skušali z domačimi sredstvi izbolj
šati in skrajšati proizvodni postopek.



TOKO
DRUGI V EVROPI

čeprav Tovarna kovčkov in usnjene galanterije TOKO 
Domžale ne sodi med »gigante socialistične graditve«, je 
vendarle ena največjih tovrstnih tovarn doma in na tujem. 
V Jugoslaviji je okoli 15 sorodnih podjetij, vendar proizva
ja TOKO 40 *lt> celotne naie proizvodnje. Od vsega jugoslo
vanskega izvoza kovčkov in usnjene galanterije pa izvoza več 
kakor polovico. Glede na količino proizvodnje je to tudi 
druga največja tovarna v Evropi.

TDroizvodnja izdelkov usnjene ga- 
l lanterije se je začela pri nas šele

po prvi svetovni vojni. Eden iz
med začetnikov te proizvodnje je bil 
tudi Franc Zorn, ki je leta 1922 usta
novil v skromni baraki v Šiški obrat 
usnjene galanterije. Podjetni‘Zorn je 
večkrat selil svojo delavnico, hkrati 
pa jo tudi povečeval, dokler se leta 
1938 ni ustalil v Domžalah, kjer je 
kupil nekdanjo tovarno slamnikov. 
Le-to je preuredil v za tiste čase 
kar vidno tovarno, saj je bilo v njej 
tik pred vojno zaposlenih okoli 100 
delavčev, ki so letno izdelali okoli 
25 tisoč m* usnjene galanterije. Ta 
Zornova tovarna je bila temelj da
našnjemu obratu I.

Leta 1937 so Zornovo podjetje za
pustili trije delavci,, bratje Okršlar 
in osnovali v Domžalah samostojno 
obrtno delavnico. Lotili so se za ti
ste čase kaj zahtevnega dela: izdelo
vanja finejše drobne galanterije in 
damskih torbic. Vse te izdelke so do 
tedaj uvažali. Pred vojno je to pod
jetje zaposlovalo okoli 50 delavcev. 
Marca 1943. leta sta brata Okršlar 
preselila svojo delavnico v novo 
zgrajene tovarniške prostore. Ta ob
jekt je sedaj obrat II.

Iz zasebnih podjetij Zorna In 
Okršlar jev je leta 1946 nastalo so- 
cialistično podjetje Tovarna kovčkov 
tn usnjene galanterije. Življenje de
lavcev pred vojno je bilo v domžal
skih podjetjih usnjene galanterije 
prav tako težko, kakor v vseh teda
njih podjetjih kapitalistov. Okupa

cija je še povečala zatiranje delav
stva, zato se je le-to organizirano 
uprlo. V Zornovi'tovarni je začela že 
leta 1942 delovati ilegalna sindikalna 
organizacija Delavska enotnost, zla
sti njen mladinski odsek. Vrstile so 
se številne akcije, ki so močno ško
dovale okupatorju. V tej tovarni so 
popravljali usnjeno opremo, ki je 
prišla poškodovana s fronte. Med to 
opremo je bilo marsikdaj še precej 
municije, ki so jo delavci organizi
rano zbirali in pošiljali partizanom 
skupaj z nemško popravljeno opre
mo. Delavci so zbirali še sanitetni 
material, papir in drugo, kar je pri
šlo prav našim borcem. Učinkovita 

' je bila tudi propaganda. Mladina je 
razmnoževala redno radijske vesti, 
ki so jih prilagali nemškemu propa
gandnemu časopisu »IVermacht«, ki 
so ga morali dobivati vsi zaposleni. 
Zelo učinkovita je bila tudi s po
močjo delavstva izpeljana sabotaža 
partizana, ki je zaplenil na upravi 
podjetja 19 tisoč mark.

Tako prekaljeni kolektiv je lahko 
z uspehom uresničeval naloge, ki mu 
jih je po končani vojni postavljala 
socialistična graditev.

Naj nam v dokaz tega služi nekaj 
številk. V zadnjih sedmih letih se je 
proizvodnja povečala za 124% ali 
povprečno vsako leto za 17 %. Če
prav so možnosti zelo majhne, se 
tudi v zadnjih letih proizvodnja in 
storilnost stalno večata. Za lani so 
planirali, da bodo izdelali za 1 mili
jardo 373 milijonov dinarjev blaga.

Zaradi nenehnega večanja proizvod
nje pa so spremenili plan in dolo
čili, da bodo izdelali za 1 milijardo 
610 milijonov dinarjev blaga. No, 
tudi ta plan so presegli za 65 mili
jonov dinarjev. Za letošnje leto pa 
so planirali, da bodo izdelali za 1 
milijardo 807 milijonov dinarjev iz
delkov. Podatki za letošnjih prvih 
devet mesecev kažejo, da storilnost 
nenehno raste, saj se je v primeri z 
lani povečala kar za 4,3 %.
rja celotno naše gospodarstvo pa je 
J,zlasti pomemben TOKO kot iz- 
^ voznik. Svoje izdelke izvažajo sa
mostojno, hkrati pa tudi uvažajo 
reprodukcijski material, ker so za to 
dejavnost tudi registrirani. Izvažati 
so začeli leta 1948, ko so izvozili za 
264 tisoč deviznih dinarjev. Leta 1950 
so izvozili že za 2 milijona 534 tisoč, 
leta 1955 pa že za 68 milijonov 444 
tisoč deviznih dinarjev. V šestih le
tih se je izvoz povečal za 265% in 
je znašal lani že okoli 143 milijonov 
dinarjev.

Vsi ti uspehi pa niso bili dose
ženi na lahek način. Marsikdaj je 
bilo potrebno mnogo naprezanja in 
odpovedi za premagovanje proizvod
nih in drugih težav.

Sam značaj proizvodnje ne dopu
šča v tej tovarni posebne mehaniza
cije in pravega industrijskega nači
na proizvodnje. Galanterijski izdelki 
so večinoma ročno delo, le nekaj po
sameznih faz dela se lahko mehani
zira. Glavna zmogljivost v produk
ciji so pravzaprav delavčeve roke. 
Da bi te izdelale čimveč, jim je 
treba dati prostor, znanje in sred
stva.

Težave s prostorom imajo v 
TOKO Domžale menda že vsa leta 
po vojni. Letos jim je uspelo, da so 
delno rekonstruirali obrat I, potrjen 
pa imajo že idejni projekt za rekon
strukcijo celotnega podjetja. Po tem 
projektu bo treba vložiti v moderni
zacijo 80 milijonov dinarjev.
Tfcrizadevanje za povečanje stro- 
f kovnosti se v tem podjetju mor- 
* da najbolj vidno odraža v sami 
proizvodnji. To delo so sedaj oprav
ljali z raznimi tečaji za priučevanje,

za pridobivanje kvalifikacije, za pri
dobivanje višje strokovne izobraz
be itd. Z veliko prizadevnostjo so v 
domžalski srednji usnjarski šoli od
prli oddelek za usnjeno galanterijo, 
v katerem se šolajo kadri za vso Ju
goslavijo.

Rekli smo že, da je za najpo
membnejšo. zmogljivost tovarne TO
KO — za delovne roke — treba vla
gati tudi sredstva. Zato zelo priza
devno skrbijo v tem podjetju tudi 
za počutje delavca — čeprav jim je 
za to na voljo razmeroma malo sred
stev.

Dobro imajo organizirano oskrbo
vanje delavstva s toplo malico. V

prihodnje bodo družbeno prehrano 
še izpopolnili, ko bo začel obrato
vati obrat družbene prehrane v 
usnjarski šoli, za katerega je kolek
tiv prispeval precej sredstev. Vso 
pozornost so posvečali tudi stano
vanjski graditvi. Doslej so izgradili 
že okoli 25 stanovanj.

Služba higiensko-tehnične varno
sti je v zadnjem času v ospredju 
pozornosti vsega kolektiva. Leta 
1959 so v ta namen porabili 8 mi
lijonov dinarjev, lani pa skoraj 10 
milijonov. Ta sredstva gredo pred
vsem za zaščito strojev, za zaščito 
in popravilo rabljenih naprav, hkrati 
pa tudi za osebno zdravstveno za
ščito.



MLADO PODJETJE

TERMIT
Eden izmed trojčkov, ki so nastali ob reorganizaciji 

podjetja Keramično-kemična industrija Kamnik je tudi 
podjetje Termit. Uprava tega mladega podjetja — nastalo 
je julija 1960. leta — je v Domžalah, kjer imajo tudi pre
vozni oddelek. Proizvodni del podjetja pa sestavljajo pesko
kopi v Moravčah in kemični obrat v Ihanu.

T) roizvodnja domžalskega podjetja 
| . Termit je zelo pestra. Na trg da-

jejo termit za varjenje želez
niških tračnic in drugih jekel, po
možna varilna in livarska sredstva, 
razna čistila, zemeljske in druge su
he barve itd. Pridobivajo, opleme- 
njujejo in predelujejo pa livarske 
ter steklarske kremenčeve peske, 
tlačne mase, gline, kativno zemljo, 
ognja odporne gline itd. Opravljajo 
pa tudi uslužnostno mletje kame
nin, kovin in zlitin, razen tega pa 
opravljajo še priložnostne prevozne 
usluge.

Vsa ta dejavnost se, kot omenjeno, 
odvija v dveh obratih: v moravških 
peskokopih in kemičnem obratu v 
Ihanu.

Moravški peskokopi imajo prav
zaprav že precejšnjo tradicijo. 2e 
leta 1938 so na tem območju prido
bivali kremenčeve prirodne peske za 
livarstvo. Peskokope je imelo v lasti 
pet zasebnikov. Po približnih podat
kih so tedaj letno pridobili okoli 
5400 ton livarskega peska in tlačne 
mase. Leta 1947 so bili ti peskokopi 
nacionalizirani in ustanovljeno pod
jetje Kremen. Po nekaterih organi
zacijskih spremembah je lani ta 
obrat prišel v sklop podjetja Ter- 
mit.

Se starejši kot peskokopi v Mo
ravčah pa je obrat v Ihanu. Men
da je že pred 100 leti bil na kraju 
današnjega obrata velik mlin, ki se 
je v začetku zdajšnjega stoletja pre
usmeril v proizvodnjo suhih zemelj
skih barv in uslužnostno mletje ka
menin. Podjetje je pogosto menjalo 
lastnika. Zadnji lastnik je bil kemik 
Budna iz Ljubljane, ki je podjetje

za tedanje čase precej utrdil in mu 
dal ime »Jerka Ihan«. Tudi ta obrat 
je bil po vojni nacionaliziran, nje
gova glavna dejavnost pa je bila 
proizvodnja suhih zemeljskih barv 
in mletje kamenin. Na pobudo dru
štva livarjev in Metalurškega inšti
tuta v Ljubljani je podjetje leta 
1954 uvedlo novo proizvodnjo. Pri
čeli so izdelovati livarska pomožna 
sredstva: mleti premog, koks, oglje 
in bentonit (izdelali so 447 ton). Z 
uvedbo proizvodnje livarskega po
možnega materiala je podjetje kot 
prvo v državi postavilo temelje to
vrstni proizvodnji v obliki livarske
ga servisa.

V obeh obratih se kolektiv že ves 
čas bori z zastarelostjo naprav _ in 
pomanjkanjem mehanizacije. Kljub 
težavam pa jim uspeva, da nenehno 
povečujejo proizvodnjo in večajo iz
bor izdelkov. Leta 1954 so recimo 
v moravških peskokopih skupaj pri
dobili 20.405 ton peska (od tega sa
mo prirodnega) in 2254 ton tlačilne 
mase. V obratu je bilo tedaj zapo
slenih 49 delavcev. Leta 1959 pa so 
pridobili 33.895 ton peska; od tega 
so ga v novo zgrajeni čistilnici pre
delali že 8437 ton. Tlačilne mase pa 
so pridobili 4562 ton. Zaposlenih je 
bilo 65 delavcev. V letošnjem letu 
bodo uspehi še znatno večji, kar ka
že realizacija v prvem polletju, ki 
je za okoli 35 »/o večja kakor v ena
kem času lani.

e večji napredek je doživljal ke
mični obrat v Ihanu. Letna 
realizacija je bila leta 1954 

41,921.000 dinarjev, 1. 1957 125,629.000 
dinarjev, v prvem polletju letos pa

že 171,036.000 dinarjev. V tem obra
tu so tudi vsako leto uvajali pro
izvodnjo novih proizvodov. Tako so 
leta 1956 začeli izdelovati lunkerit, 
leta 1957 sulfex in likopodij, leta 
1958 pa termit in talila. Obseg skup
ne proizvodnje se je v tonah od leta 
1954 skoraj potrojil, čeprav ima prav 
ta obrat izredno zastarele in po
manjkljive strojne naprave.

Zaradi težav, ki jih povzroča ne
ustrezni strojni park, in zaradi vse 
večjega povpraševanja po izdelkih 
podjetja Termit v kolektivu že dalj 
časa razpravljajo o rekonstrukciji 
podjetja. Industrijskemu biroju v 
Ljubljani so dali v izdelavo per
spektivni plan, idejni projekt za raz
voj proizvodnje pomožnih livarskih 
sredstev in talil, kakor tudi za pre
delavo aluminija za livarska pomož

na sredstva, za ponovno predelavo 
doma, za gradbeništvo in za kemič
no industrijo ter investicijski pro
gram za postopno , rekonstrukcijo 
zdajšnje proizvodnje livarskih po
možnih sredstev.

V podjetju menijo — tako jim 
kažejo računi —, da bodo ob kon
cu letošnjega leta imeli na -voljo • 
okoli 360 milijonov dinarjev za in
vesticije. Pretežni del teh sredstev 
bodo porabili za postopno rekon
strukcijo kemičnega obrata. Za pe
skokope v Moravčah, kjer imajo se
daj polindustrijski način pridobiva
nja pranega kremenčevega peska za 
steklarstvo in: kemično industrijo, pa 
jim pripravlja metalurški inštitut, 
investicijski program za uvedbo in-, 
dustrijske proizvodnje.

T| a bi se vsi ti načrti čimprej 
11 uresničili in da bi s tem čimprej 
** povečali dohodek podjetja in s 
tem vse naše družbe, v kolektivu ra
čunajo, da bodo manjkajoča finanč
na sredstva dobili kot posojilo tudi 
od družbe. Da so te investicije res 
potrebne, dokazuje še več dejstev. 
Podjetje Termit dobavlja recimo 
kar 130 livarnam. in železarnam li
varske peske in tlačjlho maso ter 145 
livarnam in železarnam livarska po
možna sredstva. Obeta pa se jim tu
di izvoz v tujino, tako n. pr. v Italijo 
in Avstrijo, kjer morajo sedaj kre
menčev pesek dobivati precej od da
leč. Glavno postavko v ceni kremen
čevega peska pa tvorijo prav prevoz
ni stroški. Glede na to bodo naši so
sedi seveda raje kupovali pesek pri 
nas, ker bo cenejši. Da pa bo to 
uresničeno, bo moral Termit občut
no povečati proizvodnjo, kajti zdajš
nja komaj krije domače potrebe. 
Kljub raztresenosti in oddaljenosti 
obratov podjetja Termit in kljub te
mu, da imajo dve samostojni sin
dikalni podružnici, je življenje v ko- . 
lektivu zelo živahno. Nenehno skr
bijo za strokovno rast kadrov, ki jih 
pošiljajo na razne tečaje in se
minarje. Ljudje odhajajo na izpo
polnjevanje v varilstvu; upravljanju 
z- gradbenimi stroji, upravljanju Z 
Vozili, v .miniranju itd. Imajo tddi 
štipendista na univerzi, slušateljico 
večerne ekonomske šole, nekaj čla
nov kolektiva pa obiskuje viš
je razrede večerne osemletne šole.;
TJ osebna skrb velja tudi delovnim 
j razmeram. Imajo svojega varnost- 
A nega tehnika, v vsakem obratu 
pa HTZ komisijo. Zaposleni imajo 
popolno zaščitno obleko in druge 
pripomočke. V obeh obratih dobi
vajo tudi toplo malico po izredno 
ugodni ceni. Svojega počitniškega 
doma sicer nimajo, vendar kolektiv 
omogoča vsakemu zaposlenemu pri
jeten dopust, saj mu regresira po 
300 dinarjev na dan (tudi za vsake
ga člana družine).

Vsak zaposleni v podjetju Ter
mit ve, da dela v kolektivu, ki je 
že dosegel lepe uspehe in ki bo 
ustvaril še večje, da dela v kolek
tivu, ki nenehno skrbi za. delovne in 
življenjske razmere posameznikov, 
zato z veliko prizadevnostjo poma
ga pri napredku podjetja.



PROJEKTANT
NAŠE GRADITVE

Vso gradbena dejavnost v Sloveniji po osvoboditvi je tes
no povezana z nastankom, razvojem in dejavnostjo projek
tantskih organizacij, ki so bile v raznih oblikah predhodnice 
projektantskega podjetja »Slovenija projekt-« v Ljubljani.

FTiakoj ob osvoboditvi je takratno 
j Ministrstvo za gradnje LK Slove- 

nije vzelo v svoj sestav za projek
tiranje obnavljanja mest, vasi, cest, 
mostov in drugih objektov večji del 
strokovnih delavcev iz tehničnega 
oddelka nekdanje banske uprave, iz 
samostojnih ateljejev in iz zasebnih 
gradbenih podjetij. Za uspešno ob
navljanje so pri Ministrstvu za grad
nje ustanovili oddelke za visoke 
gradnje, ceste, konstrukcije, urbani
zem in geodetska merjenja. Spočetka 
so ti oddelki opravljali svoje usluge 
brezplačno, ko pa so bili ukinjeni 
krediti za personalne izdatke pri iz
vajanju tehničnih del, je vlada LR 
Slovenije sredi leta 1946 ustanovila 
Projektivni zavod LRS. Zavod je 
proti plačilu izdeloval projektantske 
elaborate za vse vrste zgradb v re
publiki. Imel je več oddelkov: za ur
banizem, arhitekturo, ceste in mo
stove, .konstrukcije, hidrocentrale in 
instalacije ter geodetska merjenja. 
Takrat je bilo v zavodu zaposlenih 
skupaj okoli 115 ljudi.

V aprilu 1947. leta je bila nova 
reorganizacija. Iz zavoda je oddelek 
za ceste prešel k Upravi za ceste 
LRS, oddelek za geodetska merjenja 
k novo ustanovljenemu Geo — za
vodu, v Mariboru pa so ustanovili 
podružnico Projektivnega zavoda, ki 
naj bi projektirala objekte za mari
borski bazen. Zavod je prejemal na
ročila in programe za projektiranje 
neposredno od investitorjev. Ti pro
grami so bili čestokrat še nepopolni 
in so se zato mnogokrat kasneje 
spreminjali. Posledica tega se je po
kazala tudi v projektiranju. Razen 
tega so zavoljo vedno večje gradbe
ne dejavnosti, številnejših nalog in

pomanjkanja projektantskih zmog
ljivosti prihajali elaborati na grad
bišča večkrat nepopolni. Da bi lahko 
planirali projektantske zmogljivosti, 
so uvedli pri zavodu obvezno regi
stracijo potrošenih ur, kar naj bi po
večalo storilnost pri delu po učinku.

To obdobje je značilno po plan
skem razporejanju dela in po priza
devanju za štednjo pri uporabi ma
terialov. Prav zato je v tem času do
deljeval delo Zavodu za projektira
nje predvsem sektor za projektiranje 
pri Ministrstvu za gradnje LRS.

17ot rojstno leto »Slovenija projek- 
ll ta- omenjajo leto 1949, ko je vla- 
■^da LRS preimenovala Projektivni 
zavod v Podjetje za projektiranje 
»Slovenija projekt« v Ljubljani. Do
ločeno je bilo, naj to podjetje v pri

hodnje nosi pretežno breme projek
tiranja vseh naših večjih objektov 
visoke gradnje, še posebej pa naj se 
uveljavi pri gradnji industrijskih ob
jektov. ............

Sledile so nove reorganizacije. Bi
ro za hidrocentrale je prešel v sestav 
Elektroprojekta v Ljubljani, skupina 
za urbanizem pa v sestav Ministr
stva za komunalne zadeve LR Slo
venije. V novem podjetju pa so 
ustanovili Biro za nizke gradnje. Za
radi nekaterih specifičnih problemov 
in zaradi kompleksnega urejanja teh 
problemov pri gradnji objektov ka
pitalne izgradnje so okrepili Biro za 
industrijske zgradbe, predvsem s 
skupino za industrijsko hidrotehni
ko. V Biroju za splošno arhitekturo 
so organizirali posebno skupino za 
projektiranje tipskih stanovanjskih 
zgradb, tako imenovano »hitrograd- 
njo«, ki je zaorala prve brazde v le
dino graditve polmontažnih stano
vanjskih objektov.

V tekmovanju za najboljše pro
jektantsko podjetje je »Slovenija 
projekt« osvojil takrat prvo mesto 
in ga je Ministrstvo za gradnje 
FLRJ nagradilo in mu izročilo pre
hodno zastavo.

ovo obdobje v podjetju se zače
nja z delavskim samoupravlja
njem, ki so ga tudi v tem podjet

ju uvedli že leta 1950. Celotni kolek
tiv je začel z uspehom sodelovati pri 
urejanju vseh problemov in naglo 
odstranjeval posledice administrativ

nega upravljanja, ki je v tej panogi 
precej hromilo razvoj posameznih 
podjetij. Kolektiv se je v tem ob
dobju močno ustalil, saj so se vrnili 
iz drugih republik še poslednji člani 
kolektiva, ki so od leta 1947 do 1951 
delali v ostalih republikah Jugosla
vije kot tehnična pomoč (skupaj jih 
je bilo J5).

Po letu 1952, ko sta se osamosvoji
la Biro za ceste in mostove ter po
družnica v Mariboru, se dejavnost 
podjetja, to je predvsem projektira
nje visokih gradenj, doslej v bistvu 
ni spremenila. Obdobje do leta 1954 
je bilo za podjetje obdobje organiza
cijskega utrjevanja. Sprejeli so več 
pravil in poslovnikov ter se zlasti 
trudili za boljše 'izkoriščanje svojih 
zmogljivosti in za rentabilnejše po
slovanje.

Nova gospodarska politika, ki je 
pospešila gradnjo objektov lahke in
dustrije ter tudi stanovanjskih in 
komunalnih objektov je prinesla

podjetju nove naloge. Podjetje se je 
deloma reorganiziralo in povečalo 
obseg poslovanja. Zelo lepo so svoje 
delo prikazali na razstavi »Deset let 
gradbeništva«, ki je bila leta 1955 v 
Ljubljani. Na tej razstavi so ugoto
vili, da je »Slovenija projekt« na
pravil projektne elaborate za skoraj 
80 »/o vseh družbenih gradbenih ob
jektov v Sloveniji.

Tudi v prihodnjih letih so potre
be na projektantskem področju ne
nehno naraščale. Ob neznatnem po
večanju števila projektantov sta se

pri »Slovenija projektu« nenehno ve
čala kakovost in obseg projektiranja. 
Večanje zmogljivosti pa je vseskozi 
ovirala stiska s prostorom. Kljub te
žavam so pri »Slovenija projektu« 
leta 1959, ko so praznovali 10-ietnico 
obstoja, ugotovili, da so do tedaj na
pravili 2037 projektov S skupaj pri
bližno 10.000 projektnimi nalogami 
za posamezne gradbene objekte, ka
terih gradbena vrednost je bila več 
kakor 70 milijard dinarjev.

'57 nenehnem študiju in iskanju no- 
W vih oblik so projektanti podjetja 
1 uspeli ustvariti arhitekturo, ki je 

odsev naše stvarnosti, naših naporov 
in teženj, zlasti pa odraz naših mož
nosti in potreb. V borbi proti mo
numentalnosti industrijskih objektov 
iz prvih let naše graditve, so vzni
kli primerki nove industrijske arhi
tekture, projektirani z občutkom za 
ekonomiko ter za zahteve tehnologije 
in smotrnosti. Iz podjetja »Slovenija 
projekt« izhajajo znani projekti 
stavb za kulturne, prosvetne in 
znanstvene ustanove ter urbanistič
ne, stanovanjske in komunalne ob
jekte. Z izkušenimi projektanti in s 
posrečenim usmerjanjem projektant
skih zmogljivosti je »Slovenija pro
jekt« dosegel veliko specializacijo 
svojih projektantskih birojev za po
samezne vrste splošne in industrijske 
arhitekture. Podjetje je vključilo po 
načelu kakovostne selekcije ustrezen 
krog sodelavcev, ki dopolnjujejo ar- 
hitektsko dejavnost s konstruktorsko, 
kalkulantsko in inštalatersko. Ta 
krog zaključuje biro za komunalno 
dejavnost. S tem je podjetje sposob
no uresničevati vse naloge, ki jih za
hteva sodoben ,investicijski objekt. 
Se pravi . reševati vse probleme, od 
urbanističnih, zazidalnih in funkcio
nalno tehničnih do najtežjih kon
strukcijskih, finančnih, instalacijskih 
in komunalnih.

CJ lov eni j a projekt je zgodaj iskal 
in uveljavil prve oblike poslovno 
tehničnega sodelovanja s speciali

ziranimi biroji in podjetji. Strokov
njaki podjetja so učinkovito.posegali 
v urejanje problemov tehnološko 
ekonomskega značaja, ki se porajajo 
pri gradnji družbenih objektov. 
Vselej so zavestno sodelovali pri 
realizaciji projektov vse do začetka



izkoriščanja zgrajenih objektov. Sicer 
pa najbolje prikažejo širino in glo
bino dejavnosti podjetja »Slovenija 
projekt« skromni opisi največjih in 
najpomembnejših objektov, ki so jih 
projektirali projektanti tega pod
jetja.

Tovarna glinice in aluminija v 
Kidričevem je nadaljevanje projek
tantskih del, ki so jih začeli že med 
vojno in ki pomenijo gradnjo objek
tov velikega obsega in velikih obre
menitev ter velikih zahtev v tehno
loškem in ekonomskem pogledu. Za
radi velike prizadevnosti projektan
tov »Slovenija projekta« je bila lah
ko v kratkem času končana gradnja 
že začetih objektov. Drugi objekt so 
povsem na novo projektirali in je v 
primeri s projektom za prvi obrat, 
ki so ga napravili tujci, mnogo bolj
ši, saj je bil dosežen velik prihranek 
na gradbenih stroških. Kidričevo je 
tudi prvi primer enovite gradnje 
upravnih in stanovanjskih zgradb 
skupaj z graditvijo tovarniških ob
jektov.

Tovarna Litostroj v Ljubljani je 
eden največjih metalurških obratov v 
Sloveniji in je še vedno V razvoju. 
Tudi obsežna obratna poslopja te to
varne so projektirali projektanti 
»Slovenija projekta«.

Z novimi predelovalnimi obrati 
je Železarna na Jesenicah povečala 
proizvodnjo, preuredila in moderni
zirala obrate ter ustvarila delavcem 
boljše delovne pogoje. Poseben trud 
je zahtevalo od projektantov pro
jektiranje hladne valjarne in žičar- 
ne, ki stojita na tesnem prostoru v 
ozki dolini. Toda tudi ta problem 
so uspešno rešili v podjetju »Slove
nija projekt«.

Podoben težaven primer je bila 
rekonstrukcija Železarne Store, saj 
je tudi tam primanjkovalo prostora. 
Se posebej sta bila težavna projekti
ranje in gradnja elektro plavža. Pra
vijo, da je bila to ena najtežjih pro
jektantskih nalog pri graditvi ob
jektov naše kapitalne izgradnje. Ce
lotno zazidavo s. prometno ureditvi
jo, z velikimi terenskimi deli (več 
kakor 120 tisoč m3 zemlje), z globo
kimi fundacijami so prav uspešno 
izvedli.

Projektiranje velike hale Strojne 
tovarne V Tubovljah, ki je kombi
nacija železobetona in jeklene kon
strukcije, je bilo povsem svojski pro
blem. Projekt omogoča še nadaljnje 
širjenje obrata.

Tovarna motornih koles Tomos v 
Kopru reprezentira s svojo veliko

proizvodno halo, ki obsega kar 22 
tisoč m2 zazidalne površine. Pro
jektanti »Slovenija projekta« so 
uspešno rešili tudi sočasno zidavo 
vseh stranskih objektov, uprave, de
lavske restavracije ter komunalnih 
objektov.

Razen številnih projektov za li
varne, kot na primer za livarno v 
Črnomlju, Mariboru in na Muti, so 
pri »Slovenija projektu« izdelali na
črte za obrat cevame v »Impolu«, za 
tovarno »Lama« v Dekanih, »Niko« 
v Železnikah in »Titan« v Kamniku.

Tovarna cementa in salonita »15. 
september« v Anhovem se širi in ve
ča zmogljivosti ter izboljšuje kako
vost cementa. Od velike klinker ha
le, nove žičnice in rotacijske peči 
do objekta za homogenizacijo sprem
lja in omogoča rekonstrukcijo »Slo
venija projekt«.

Tovarna gradbenih polizdelkov v 
Ljubljani in apnenica v Tovarni du
šika v Rušah predstavljata nadaljnja 
projekta za industrijo gradbenega 
materiala.

Tovarna celuloze in papirja Vi
dem Krško je razen papirnice v Vev
čah prvi reprezentant obširne rekon
strukcije v naši papirni industriji. 
Tema dvema sledita tudi Papirnica v 
Količevem in nova Tovarna celulo
ze in papirja v Sremski Mitroviči, ki 
je še v gradnji. Projekte za vse te 
objekte so tudi izdelali projektanti 
»Slovenija projekta«.
FJ osebno številni so bili projekti za 
K naše tekstilne - tovarne: INTEKS

in »Tiskanine« v Kranju, Predil
nice in tkalnice v Djevdjeliji, Tkal
nice v Prokuplju, Tovarne volnenih 
izdelkov »Bača« v Podbrdu, Tovarne 
'sanitetnega materiala na Viru pri 
Domžalah in »Volne« v Laškem.

- Rekonstrukcija Tovarne emajlira
ne posode v Celju je bila še posebno 
težka naloga za projektiranje »Slo
venija projekta«. Gre namreč za po
polno obnovo in znatno povečanje 
enega najstarejših in največjih in
dustrijskih objektov v Sloveniji. Vsa 
gradbena dela je bilo treba opraviti 
ob nepretrganem obratovanju in celo

dviganju proizvodnje. Rekonstrukci
ja poteka v kooperaciji z Metalno iz 
Maribora po predvidenem načrtu.

Tudi za našo lahko industrijo so 
pri »Slovenija projektu« napravili 
več načrtov, največkrat za hale z 
montažnimi železobetonskimi šedi: 
ALPOS Šentjur pri Celju, LIP Češ
njica, »Avtoelektro« Tolmin, Novo- 
teks Novo mesto, »Iskra« Novo me
sto itd.

Originalno zasnovo in obliko 
predstavljajo projekti vinskih kleti 
v Brdih in Kapeli. Omogočajo nam
reč industrijski način predelave in 
vskladiščenja 'vin pri znatno manj
ših investicijah in obratnih stroških 
v primerjavi s klasičnimi vinskimi 
kletmi.

Zahtevne in posebne'naloge so iz
polnili projektanti pri gradnji hla
dilnic v Dekanih pri Kopru in v Za
logu pri Ljubljani. Prav zdaj pa pro
jektirajo pri »Slovenija projektu« 
hladilnice za podjetje »Povrtnina« iz 
Maribora, »Delamaris« iz Izole in 
»Mirna« iz Rovinja.
fTHo je le nekaj izmed številnih ob- 
| jektov vseh vrst industrije, ki so 
^ bili.zgrajeni v Sloveniji in drugih 
republikah po projektih »Slovenija 
projekta«.

Poseben uspeh pomeni za »Slo
venija projekt« ureditev novega Ve
lenja, ki nastaja kot povsem samo
stojen mestni organizem na razme
roma majhnem prostoru. Zdaj je v 
njem šest tisoč prebivalcev, dana pa 
je možnost, da bo tamkaj stanovalo 
okrog 35 tisoč prebivalcev. Naselje 
je projektirano in zgrajeno po so
dobnih načelih in ima že zgrajeno 
osnovno mrežo kanalizacije in vodo
voda, električno napajalno mrežo ter 
osnovno mrežo daljinskega ogre
vanja.

Med objekti splošne arhitekture, 
ki sodijo med reprezentančne zgrad
be v Sloveniji in ki jih je projekti
ral »Slovenija projekt«, naj omenimo 
le nekaj najvidnejših: Prirodoslovno 
matematična fakulteta v Ljubljani, 
Fakulteta za rudarstvo in metalur
gijo in kemijsko tehnologijo. Inštitut 
Jožef Stefan, Inštitut za Jaki tok. In
štitut elektro gospodarstva itd.

Prihodnost daje tudi kolektivu 
»Slovenija projekta« nove naloge: 
večjo specializacijo, izboljšanje ka
kovosti, še tesnejše sodelovanje z 
bolj specializiranimi projektantski
mi podjetji, popolno usposobljenost 
pri kompleksnem obravnavanju ob
jektov itd. Uspehi so porok, da bodo 
tudi nove naloge uspešno izpolnili.



LITOSTROJ
MLADI VELIKAN

Ko so novembra 1937. leta razpustili Strojne tovarne in 
livarne, je takratni delavski voditelj Franc Leskošek-Luka 
dejal na sestanku brezposelnih delavcev: »Prišel bo čas, ko 
bomo delavci sami zgradili večjo in sodobnejšo tovarno, kot 
je ta, ki jo zapuščamo«.

Dobrih 10 let zatem je tovariš Leskošek že koračil po 
lesenih gradbenih opažih gradbišča gigantske tovarne LI
TOSTROJ, naslednice Strojnih tovarn in livarn.

¥ itostroj je bil zgrajen v obdobju, 
I. ko se je hotela naša država spričo

raznih političnih blokad postaviti 
na svoje noge, vzpostaviti ravnoves
je med lahko in težko industrijo in 
nastopati v svetu kot enakopraven 
partner drugim, večjim in razvitej
šim državam. Osnovna proizvodnja 
te nove tovarne so bile vodne tur
bine. Naglo se razvijajoče gospodar
stvo je potrebovalo vedno več elek
trične energije, ki naj bi jo dajale 
med drugim tudi turbine.

Litostroj je bil torej povsem no
va specializirana tovarna za gradnjo 
vodnih turbin.

Zaradi vedno večje porabe elek
trične energije je moralo podjetje 
preiti od izdelave majhnih na grad
njo velikih turbinskih agregatov. 
Razen tega se je moralo odlikovati 
po kvalitetni in hitri izdelavi ter 
konkurirati z enakimi izkoristki, kot 
jih jamčijo znane tuje tvrdke.

Jugoslavija ima zelo različne 
možnosti pridobivanja vodne energi
je. To zahteva tri različne tipe vod
nih turbin. Tako izdelujejo v Lito
stroju turbine Pellton, kadar gre za 
visok padec in manjšo vodno koli
čino. Nasprotno je Kaplanova tur
bina ustvarjena za veliko vodno ko
ličino z manjšim padcem. Francisova 
turbina pa zavzema vmesno mesto. 
Do danes so izdelali v Litostroju 200 
turbin s skupno zmogljivostjo več 
kakor 2 milijona konjskih moči. 
Energija, ki jo proizvajajo ti orjaški 
stroji, bi lahko zadostovala za raz
svetljavo 34 takih mest, kot je 
Ljubljana.

Naraščajoče potrebe gospodarstva 
so zahtevale, da je kolektiv pričel 
izdelovati tudi druge stroje. Danes 
izdelujejo v tej tovarni razen vodnih 
turbin vseh vrst tudi hidromehan
sko opremo za hidrocentrale, črpal
ke, najrazličnejšo opremo za kemič
no in cementarsko industrijo, žerja
ve, mostna dvigala, reduktorje, va

kuum stiskalnice, viličarje, prevozna 
dvigala, hidravlične bagre, Dieselove 
motorje itd. Od pričetka obratova
nja tovarne do danes so povečali 
proizvodnjo za približno 12-krat. 
Število delavcev pa se je povečalo 
od 1800 v letu 1950 na 3500 v le
tu 1961.

Perspektivni plan skupne proiz
vodnje Litostroja predvideva, da se 
bo proizvodnja tovarne povečala od 
17.775 ton v letu 1960 na 33.720 ton 
v letu 1965. Realizacija pa se bo 
dvignila od 7 milijard in pol lani 
(leta 1947, kmalu po dograditvi ob
jekta livarne sive litine, je znašala 
komaj 55,210.000 dinarjev), na 20 mi
lijard v letu 1965. Leta 1980 pa bi 
dosegli celo 30 milijard letnega bru
to produkta.

V zvezi s tem je treba povedati, 
da se bodo prejemki delavcev v Li
tostroju v naslednjih letih povečali 
za približno 25 %>.

zadnjih letih je za kvalitetne li- 
tostrojske izdelke čedalje večje 
zanimanje tudi na tujih tržiščih. 

Od prvih izvoznih naročil leta 1953 
se je ime Litostroj uveljavilo na

mnogih zunanjih tržiščih. Za Turčijo 
so izdelali štiri manjše hidroelek
trarne, za Pakistan dve večji hidro
elektrarni, od katerih je vsaka 
opremljena s po tremi Kaplanovimi 
agregati po 6500 konjskih sil. V zad
njem času pa delajo turbine tudi za 
Indijo, Sirijo in Etiopijo. Z naroči
lom iz Indonezije za izgradnjo Diese- 
lovih motorjev so v kooperaciji z 
dansko tvrdko Burmaister & Wain 
pričeli izdelovati tudi te vrste stro
jev. Razen tega krepko posegajo tudi 
na južnoameriško tržišče, delno še v 
Sovjetsko zvezo, v dežele jugozahod
ne Afrike in drugam. Litostroj bo 
leta 1962 izvozil že približno 50 °/o 
svoje celotne proizvodnje!

Povečanje proizvodnje, bruto pro
dukta in storilnosti je prineslo pod
jetju vsako leto tudi več dohodka, 
zlasti še potem, ko so delavci sami 
pričeli upravljati podjetje. V dese
tih letih delavskega samoupravlja
nja je bilo izvoljenih v DS 518 čla
nov, kar pomeni, da je bil v DS že 
vsak peti član kolektiva.

Delavski svet pa je v sodelovanju 
z vsemi družbenimi in političnimi 
organizacijami neprestano mislil in

ukrepal, da bi izboljšal tudi živ
ljenjsko raven delovnega človeka. 
Skrb za delovnega človeka se zrcali 
tudi v higiensko-tehničnih ukrepih 
in v ta namen potrošenem denarju. 
Samo v letu 1960 ]e bilo potroše
nih za to približno 52 milijonov di
narjev.

Za svoje delavce so zgradili na 
stotine stanovanj v blokih, v indi
vidualnih vrstnih hišicah in tovarni
ških vrstnih hišicah.

Poskrbeli so tudi za oddih delov
nega človeka. Počitniški domovi v 
Fiesi, Moščeniški Dragi, Selcah, Kri
lu pri Splitu, na Sorški planini in 
prispevek za gradnjo -počitniškega 
hotela« v Umagu zgovorno potrjuje
jo gornjo trditev. A ne samo to: ko
nec leta 1961 so dogradili sodobno re
stavracijo v podjetju, lani so posta
vili učencem industrijske šole nov 
dom, prihodnje leto pa bodo pričeli 
v sodelovanju z Občinskim ljudskim 
odborom Šiška graditi športni park 
s plavalnim bazenom in toplo vodo.
¥Ka bi bili kos čedalje zahtevnej- 
IIŠim nalogam, ki jih postavlja pro- 
■*^izvodnja pred delavce, je bilo tre
ba pričeti temeljito izobraževati in 
vzgajati nove kadre. V ta namen so 
ustanovili industrijsko šolo, ki daje 
tovarni kvalificirani kader. Za učen
ce so zgradili novo šolo in nov dom, 
ki sta stala podjetje mnogo denarja. 
Razen tega so ustanovili tudi večer
no srednjo tehniško šolo, v okvir 
izobraževalnih programov pa spada
jo tudi seminarji za višjo kvalifika
cijo in za priučevanje. Podjetje šti
pendira precej dijakov in študentov, 
ki se bodo po končanem šolanju za
poslili v tovarni.

Posebna skrb je posvečena šport
ni rekreaciji. V podjetju deluje 
športno društvo, v katero je vklju
čeno več kakor 1000 športnikov. Že 
v kratkem času so razen množično
sti dosegli nekateri klubi, zlasti 
težkoatletski, tudi vrhunske uspehe.

Žarišče kulturnega življenja je 
v kulturno-prosvetnem društvu Svo
boda in litostrojski godbi. Tako ob
širna dejavnost pa v kolektivu seve
da ne bi mogla biti učinkovita, če ne 
bi imeli dobro organizirane informa
tivne službe. Za to skrbi časopis -Li
tostroj«, ki izhaja redno mesečno, iz
daja pa tudi posebne strokovne pri
loge. Redne radijske oddale prav 
tako sproti informirajo kolektiv o 
vsem pomembnejšem v podjetju.



JADRANKA
PIRAN

Tovarna kemičnih in pralnih sredstev »Jadranka« v Pira
nu je podjetje z dolgoletno tradicijo proizvajalca kvalitetnih 
pralnih mil in praškov. Poleg pralnih sredstev je podjetje 
osvojilo proizvodnjo loščil za čevlje in parket. V zadnjem 
času pa intenzivno razvija tudi proizvodnjo modernih koz
metičnih preparatov.

/čeprav so izdelki tovarne »Ja- 
l.dranka« danes modemi in teh- 
^nično na najvišji ravni, je pod

jetje samo že zelo staro. Cez dve leti 
bo praznovalo že stoletnico obstoja. 
V teh dolgih letih je tovarna do
življala seveda najrazličnejše spre
membe. Vojna ji je zapustila zasta
rel in iztrošen strojni park, ki je 
prva leta po vojni le s težavo lahko 
dajal na trg nujno potrebna sred
stva za higieno. Ker so bile potrebe 
zelo velike in ker so bili proizvodi 
tega industrijskega podjetja — tedaj 
se je imenovalo »Salvetti« — na tr
gu zelo iskani, v celoti' niso mogli 
zadovoljiti potreb tržišča. Do leta 
1951 je bila proizvodnja glede na 
asortiment še zelo skromna. Izdelo
vali so pralna mila Istria, Capra in 
Palma, samo eno vrsto toaletnega 
mila — Istria, pralni prašek Salvet- 
ti, kreme za čevlje in parketne paste 
v trdem stanju.

Prelomnico za podjetje pomeni 
leto 1951, ko so tudi v »Salvetti« iz
volili prvi delavski svet. Direktor je 
bil tedaj znani socialist Luiggi Fon
da, zaposlenih pa je bilo 40 delav
cev in 8 uslužbencev. V tistem letu 
so izdelali 863 ton izdelkov, vred
nih 106 milijonov dinarjev.

Delavsko upravljanje je prineslo 
podjetju res novo življenje in vse 
večje gospodarske uspehe, čeprav so 
se kdaj pa kdaj še pojavile težave 
in objektivne in subjektivne napake. 
Zaradi velikih zahtev na trgu je 
podjetje začelo predvsem povečevati 
proizvodnjo. Kmalu zatem so tudi 
razširili izbor svojih izdelkov, pred

vsem pralnih mil, pralnih praškov 
in čistilnih sredstev. Uvedli so pro
izvodnjo več vrst toaletnih mil, za
čeli so proizvajati surovi glicerin, 
belilna sredstva in kozmetične iz
delke. Vzporedno z naraščanjem 
proizvodnje se je boljšala tudi kva
liteta izdelkov. V prvih letih po voj
ni je imelo podjetje tržišča pred
vsem v Slovenskem Primorju in 
Istri. S povečanjem proizvodnje pa 
so poiskali tržišča tudi v ostalih 
krajih Slovenije in Hrvatske. V zad
njem času se uveljavljajo izdelki 
podjetja »-Jadran« tudi v Bosni in 
Hercegovini ter celo v Srbiji in Voj
vodini.
17ako se je podjetje gospodarsko 
|N krepilo, nam najlepše prikaže 

■“■gibanje bruto produkta in delov
ne sile. Leta 1951 je 48 zaposlenih 
proizvedlo 863 ton izdelkov, vrednih 
106 milijonov dinarjev. Leta 1954 je 
85 zaposlenih izdelalo 2188 ton iz
delkov, vrednih 254 milijonov dinar
jev. Štiri leta kasneje je 92 zapo
slenih izdelalo 2960 ton izdelkov, 
vrednih 339 milijonov dinarjev. Le
tos pa pričakujejo, da bo okoli 140 
zaposlenih izdelalo kar 4220 ton iz
delkov, vrednih 650 milijonov dinar
jev. Podatki kažejo, da se je po ko
ličini povečala proizvodnja v desetih 
letih delavskega upravljanja skoraj 
za petkrat, po vrednosti za več ka
kor šestkrat, število zaposlenih pa 
se je povečalo le za trikrat. Že ti po
datki dokazujejo izredno povečanje 
storilnosti in naglo rast kvalitete 
proizvodov, ki dajejo večjo vrednost 
proizvodnji.

Seveda pa ti uspehi niso bili do
seženi brez težav. Podjetje ja zasta
relo, zato je potrebno modernizacije 
in obnove. Kolektiv se je vsa leta 
prizadeval dobiti posojila za te na
mene, vendar mu je čestokrat le 
malo uspelo. Večina so bile vse in
vesticije opravljene z lastnimi sred
stvi. Glede na to je šestkratno po
večanje proizvodnje še bolj po
membno.
jfl krati z gospodarsko rastjo podli jetja je rasla tudi skrb za za

poslenega. V podjetju so uvedli 
družbeno prehrano in delavci lahko 
dobijo sedaj toplo malico. Kolektiv 
bo v prihodnje še izboljšal družbeno 
prehrano. Od leta 1957 je kolektiv 
adaptiral enajst družinskih trosob- 
nih stanovanj, dve enosobni stano
vanji in osem garsonjer. Kljub temu 
je stanovanjsko vprašanje še vedno 
pereče in 'bo treba v prihodnje še 
več vlagati v stanovanjsko graditev. 
V tovarni je tudi stalna komisija za 
higiensko-tehnično zaščito. Do letoš
njega leta so vložili za zaščito okoli 
4 milijone dinarjev, letos pa bodo v 
te namene porabili kar okoli mili
jon in pol dinarjev.

Posebno skrb posveča podjetje 
vzgoji kadra. Lani je recimo naredi
lo 22 delavcev izpit za polkvalifici- 
rane delavce, 14 delavcev in usluž
bencev pa je obiskovalo razne te
čaje in seminarje. V zadnjih letih 
je obiskovalo tečaje delavskega 
upravljanja 22 zaposlenih.
fTi ovama kemičnih in pralnih iz- 
I delkov »Jadranka« v Piranu ima 

več proizvodnih oddelkov: odde
lek milame, pralnih sredstev, loščil 
in kozmetike. V oddelku milame je 
vključena tudi proizvodnja glice
rina.

Podjetje izdeluje kvalitetna mila 
za pranje: Domače milo, Capra in 
Terpentinov© milo, ki vsebuje 60 do 
68 °/o mastnih kislin. Njihova spe
cialnost je milo za pranje v kosih po 
250 gramov, pakirano nalašč za sa
mopostrežne trgovine. Razen klasič
nih pralnih mil izdelujejo pralne 
praške in posebne pralne praške na 
bazi detergenta: pralni prašek Ja
dranka ter detergent pralne praške 
Ego, Boy in Tip-top. Detergent pra
ški so izdelani predvsem iz uvoženih 
surovin.

Loščila za parkete izdelujejo v 
dveh konsistencah:, trdo Perla lo
ščilo in tekoče Splendid loščilo. Lo
ščila za čevlje predstavljata afirmi
rani in po kvaliteti dobro znani kre
mi Perla in Admiral. Jadrankina 
toaletna mila — ki so si v zadnjem 
času zelo dobro utrla pot na tržišče 
— pa so: Palmolin, Maya, Kokos, 
Roza, Lanolin, Portorose, Limona, 
Rose, Fleur de Lavende.

Razen različnih olj za lase, bri
ljantine in kolonjskih vod v okusni 
embalaži in prijetnega vonja: Sexy, 
Hobby, Škandal, Črna mačka in par
fumov: Casanova, 1001 noč in Baya- 
dera, izdeluje podjetje tudi najmo
dernejše lake za nohte: Perla, Perla 
export in Navadni lak v 29 različ
nih barvah in odtenkih ter šminko 
za ustnice v 23 različnih odtenkih. 
Njihov seznam proizvodov pa obse
ga še: Superpen Shampoo, Crem 
shampoo, Panthovit kremo ter olje 
za sončenje.

Perspektivni plan podjetja pred
videva še večjo razširitev izbire iz
delkov z modernimi pralnimi pro
izvodi in kozmetičnimi preparati. 
Proizvodni načrt za leto 1962 pa 
obeta za 10 "/o večjo proizvodnjo, 
kakor je bila letos.
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— Oprostite, ali ste 
fantka že komu obljubili 
za poroka, ko bo do- 
rastel?

Križanka
Vodoravno: 1. vrsta- morskih 

ptic, 6. staro gorstvo- na Balka- ■ 
nu, il. enaka soglasnika, 12. po
škodba ladje ali letala med 
vožnjo zaradi nenavadnih oko
liščin,-IS. predlog, 16.-nočno' za
bavišče, 18. težave, 19. splošen 
naziv za Hercegovca, 20. baje
slovni letalec, 22. cvetoča rast- 
lina, 23. poldrag kamen. 24.

' - ' ' "

težko orožje, 25. kemični simbol 
kovine, ki jo uporabljajo v gal
vanizaciji, 26. tekočina v telesu, 
27. vrbov gaj, 29. ptičja hrana, 
31. zaščitni jarek okoli utrdbe, 
34. starim'JRimljanom hišni,va
ruh in zavetnik domačega ognji
šča, 31. del; konjske vprege, 37. 
najvišje karte, 33. predlog, 39i 
žgana glina, 41. kemični sim
bol elementa, čigar oksid ' je 
znan in zelo^hud strup, 42. ju

dovsko žensko ime, 43, časovna 
enota. '

Navpično: 1. plemiški znaki, 
2. riževo žganje, 3. medmet, 4. 
del eksklozijskega motorja, 5. 
lesni drobec, oklešček, 6. vodna 
žival, 7. del voza, 8. pritrdilni- 
ca, 9. luknjica v koži* 10, malik, 
13. predsmrtni boj, 14. majhen 
izrastek na živalski glavi, 17. 
delavec na polju, 23. okrasne 
posode, 29. vodni hlapi, 30. naj
manjši delec snovi, 32. bodeča 
rastlina, 33. mesto, v Italiji z 
znamenitim poševnim stolpom, 
35. stoletje, 36. hoditi, 39 ka
zalni zaimek, 40. indijski denar.

REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

Vodoravno: -1. Rapallo; 7. 
menažer; 13. Aden; 14. trpin; 
16. noga; 17. nasip; 19. katar; 
2i. gib, a; 22. tlačan; 24. čela
da, b; 27. imun; 28. vabe, a; 29. 
granit; 31. kajute, s; 34. laz; 
35. rabat; 37„ sirek; 39. enot; 
41. rilec; 4S'Nkma; 44. navijač; 
45. literat..1

OBVESTILA BRALCEM

DELAVSKA
ENOTNOST

VSE ■ P EŽEL — ŽPRU

Vsem, ki se zanimajo in ki pričakujejo v knjigo 
vezane »Pogovore 61« I. del (za prvo pelletje 1961), 
sporočamo, da zaradi tehničnih težav — preobreme
njenosti knjigoveznice — ne bodo izšli še to leto. Da 
bi nadoknadili zamujeno, bomo že prihodnji mesec 
vezali in izdali skupaj »Pogovore 61« I. in II. del (to
rej za vse leto 1961 skupaj). Skupna vezava bo mnogo 
bolj praktična za vse interesente in kupce, hkrati pa 
seveda tudi občutno cenejša.

Za zdaj pa prosimo vse, da nam oproste zamudo 
pri izdaji I. dela »Pogovorov 61«, ker ni nastala po 
naši krivdi.

V zadnjem času smo dobili po pošti precej zavrnjenih 
nalogov za plačilo naročnine. Popolnega vzroka za ta pojav 
še ne poznamo, menimo pa, da so pogostokrat krivi temu 
nekateri pismonoše, ki so premalo vztrajni pri izterjavi na
ročnine (imamo primer, ko smo dobili od 62 poslanih pla
čilnih nalogov 58 zavrnjenih).

Vsem tistim, ki še nimajo poravnane naročnine, pošiljamo 
prav zdaj pismena obvestila z našimi plačilnimi nalogi. 
Prosimo, da čimprej poravnajo naročnino, najkasneje pa do 
konca leta.

Posebej še prosimo naše poverjenike po kolektivih, da 
.poberejo naročnino od svojih sodelavcev in nam jo takoj 
nakažejo.

— To ti je družina — 
ded dvo.kratni doktor, 
oče trikratni heroj, sin 
pa petkratni porok!

; v::- v/:;^ ' - . ' • ;'
HTežko se znajdem, •He razu- kot pri mestnem vodovodu. Tu- škodilo, če si tudi želodec re- pravica. Tudi drugače ni tako Glej, glej ^ sem se za-0 mem dobro in spldhi-nisem di na rentgenu so me pregle- pariraš? -a. / težko razlikovati zdravega od čudil, — tudi ti si tukaj.

posebno bister. Tako živim, dali in lepa plavolaska mi je Toda moj želodec je konj-. bolnega človeka. — Da, tako je, — je rekel —
bolje mižim, ne gledam na-levo pomolila čašo pod nos in rekla: skl, — sem se jezil. Toda tu se človek lahko po- revmatizem. Kot zanalašč me
niti na desno, nimam pojma — Izvolite napraviti, tova- Kaj bi dolgovezil. Dobil sem gosto zmoti. ;vedno zagrabi pedeti, ko ee od-
kako živijo ljudje, kako se znaj- riš! napotnico za Slovenijo. Taka je bila na primer žena pravljam na letni dopust. Toda
dejo in kakšne mojstrovine si — Kako naj, napravim? — Saj poznate kako je, če člo- nekega zdravnika. Izgledala je poglej tisto dekle tam. Zavrtel
vse izmislijo, da se nekako pre- sem jo vprašal, .jaz mevža pre- vek kornaj ostane živ, preboli na oko zdrava kot riba, toda jo bom, da ji bo sapa pošla.
živijo. Ko naletim na tatennoj- kleta popolno nepoučena v me- težko bolezen in gre na klimat- zajtrkovala je socialno. Glej ......
strovino, se začudim, udarim se dicinsko znanost. sko zdravljenje in tako dalje, vraga, sem se čudil, kako se

buči in zavpijem. -------- ' — Jasno jerkako človek na- Vrag-ve, kaj vse se še lahko-človek lahko zmoti. Misliš da
Resnično, tako je odplesal 

valček, da ga je bilo lepo gle
dati. Ni kaj reči, našel je od-

Tako šem se pred kratkim str^?-

Ste že dolgo bolni? 
sem jo vprašal in srce mi je 

sploh sem komaj vlekel noge za pokalo od sočustvovanja, ker. je 
predpisih- seboj,, .sključil sem se kot. po bila zala žeriskica. 

stehtali, pregledali kri, - pre- predpisih, kašljal sem, kot je — Tako, tako, — je rekla,
svetlili pljuča in potem, ko sem potrebno in nepotrebno, na —Odprta kaverna?

Ko so me po

— Denarja nimam, 
lahko pa vam grem za 
poroka.

— Zdaj mi pa povej || 
H po pravici — si kot po- g 
= rok res če čist?
lllllllllllllllllllllllllllinjllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll

začudil, se - .udaril po glavi in 
zaklical: -' V ??

— Oh, kakšna mevža sem!
Poglejte v čem je ta stvar.
Na letošnjo tomlad sem se

prehladil, čisto po predpisih, 
dobil sem celo pljučnico. Prišel 0j^AGO GERVAIS* 
riško ^hibtu^^jM sellllllllllllllllllllllllllllllllllllllllHIIIIHIlil 
je kot sentimentalna deklica na 
srce, poslušal puis, skratka oti- napravil lulu, so
pal me je od vseh strani in p]red nekakšno komisijo. " -x: ...
nato rekel: . _ Dotrajal si tovariš’ Kot godim in obnašam,kot mi pred- mam nobenih zvez s kaverna-

- SM* »s tabo, tovMiš, mi, imam, celo perfektna pljuča,
nisi vreden niti po.] pike toba- vdihneš drug zrak in da se od- Slovenijo vsak pozna. Polna Moral sem priznati, bogami, 
ka, pljuča ti piskajo kot klan- pC^ije|> — mi je rekla komisija, je-lepot. Alpe so pokrite s sne- da ima perfektna pljuča, 
net, vroč si kot novoporočenec. _ v slovenijo na Idi- gom, borovi gozdički, ciklame,
Vse kaže, da fantaziraš in če . . , >------ ----- -

ZAVAROVALEC
jti?« iv;.,-1 1

me poslali kratko, vedno vem, kaj je red — Kaj si pa vi o meni mi- 
pred nekakšno komisijo. '/ .v' in disciplina in se lahko prila- šiite, — se je obregnila. — Ni-

revmatizma.
Tako sem spal, se sprehajal, 

tu in tam popil kozarček vina, 
plesal in se na sploh klimatsko 
zdravil. Tudi ozdravel sem, po
pravil sem se, da me je kar 
vredno pogledati.

Ko sem se vrnil na svojo 
dolžnost, me je pričakal bla
gajnik z razširjenimi rokami:

— Dobrodošel, tovariš, pojdi 
z menoj po denar.

Resnično, začel je preštevati 
denar. Tisoč, dva tisoč, tri tisoč, 
štiri..., dovolj, nočem povedati 
koliko.

. Zazijal sem in rekel:
— Tovariš dragi, da se ti ni 

morda v moji odsotnosti malce
— Kakšno bolezen torej ima- zmešalo? Nobenega denarja ni- 

te? — sem sitnaril. mam zasluženega.
— Razne bolezni, vsake ma- — Imaš, — je rekel. — Imaš 

Zen- čakuješ vlake, poslavljaš se od lo, — mi je rekla. — Ce govo- ga zato, ker ti je propadel letni
rimo o sprehodu v dvoje v pri- dopust na. klimatskem zdrav- 
rodo, potem sem zdrava. ■ Ijenju.' ,

Naravno je bilo, da sva od- Takrat sem se udaril po gla- 
šla v prirodo. Tudi zdrava je in vi, spomnil sem se na revma- 
je bila, bogami, popolnoma tiko in zavpil:

— —; ■ i_ oh, kakšna mevža sem!
_____ Sedaj premišljam, da bi se

V ambulanti so me predajali potijo v Vmjačko Banjo.' ' državne stroške.' Znak spozna- Tam sem- srečal : nekega prihodnje leto javil k revma- 
iz rok v roke in me preglede- . - Toda tani .zdravijo, že- vanja, je-.zajtrk. Mi socialni smo znanca. Pravkar je plesal bugi- tikom. - u
vali kot vola na sejmu. Pregle- lodec. •• dobili, .boljši zajtrk, a asocialni vugi, dobro seje naskakal mo- Za denar, ki sem ga dobil,
dali so mi in mi izmerili • tlak — Čeprav,. Ali bi ti morda bolj-pičlega. Kar je pravica, je žak in prišel k meni. . sem sr kupil kurjavo.

•— --—v • . , »v _ matsko zdravljenje. potočki žuborijo, krave zvonč-
fantaziraš, povej mi kakšne ne- _ Meni je dobro tudi doma, kljajo, borovnice nabiraš, pri- 
umnosti si izmišljaš. —sem-se-jezil; butec. — Zen- čakuješ vlake, poslavljaš s

— Tako, — sem mu rekel, — ka me bo negovala. Tudi marši- prijateljev in sploh »Na pla-
moje fantazije so pri meni ved- kaj še moram postoriti,' neza- nincah luštno je.«
no enake, vedno fantaziram o menljiv sem, kot pravijo. V okrevališču smo bili po-
denarju. — Pojdi, prosimo te, — so mešani. Bili smo zdravi in boi-

— Ti se-velik butec, — mi je rekli, — ne -gobezdaj kar- ni, socialni in asocialni, to so
rekel zdravnik in me je od sa- koli. Končno se ti lahko zgodi, tisti, ki se zračijo na lastne zdrava, za moj okus celo pre
me jeze poslhl v ambulanto. ’ <ja te namesto v-Slovenijo na- stroške* ker se prvi zračijo na zdrava!
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64. Pokazal jim je skico vasi, posebej še gostilne, 
kjer so se ugnezdili Nemci, Potem jih je pospre
mil do »terenca«, kjer so dopiii kmečka oblačila- 
Binču je stisnil brzostrelko: »Če jo hočeš imeti, 
mi hioraš prinesti drugo.« »Tudi jaz jo bom zaple
nil,« je rekel novinec Bojan. Tomo ga je zviška 
pogledal. Veliko raje bi imel ob sebi previdnega 
Milana, ki je na vse mislil- “ i

65. Proti večeru se je proti Gornjemu Kalu po
mikal s senom naložen voz. Ob volih je stopal 
zanikrn kmet, z razmršenimi brki, na vozu pa je 
poležaval njegov sin, ki je zdolgočaseno gledal po 
poljih. Stražar, ki je stal pred bunkerjem ob cesti, 
se zanje še zmenil ni. Zapeljali so v vas, proti 
gostilni. Zdaj je postal leni sin za spoznanje ži
vahnejši. Zdelo se je, kakor da govori v seno.

67. Udaril je z bombo ob zid, odsunil vrata sobe 
in zagnal. Močna eksplozija je potresla hišo, za
tem še ena v prvem nadstropju. Potem je Binč z 
brzostrelko rešetal druga vrata. Vstavil je nov sar- 
žer in jih odsunil. Spustil je rafal po tleh, pod 
posteljami. V tem je zaslišal Bojanovo vpitje: 
»Binč, Binč, pomagaj!« Skočil je po stopnicah. Vi
del je, kako nemški policist davi Bojana.

68. Z nogo je sunil Nemca, da se je obrnil in 
brzostrelka je zaregljala. »Je še kdo?« »Ne, ta je 
bil edini, čakal je, da mi je zmanjkalo municUe.« 
»No, z njim smo Opravili,« je rekel Binč. V. tem 
ga je Bojan pocuknil k sebi. Pekočo polečino je 
začutil v rami. Videl je Nemca, kako ga poskuša 
zadeti. Bojan mu le izpulil brzostrelko in se po
gnal proti Nemcu. Ustrelil in podrl ga je hkrati

69. Binču se je zdelo, da bi ga bil s cevjo brzostrel
ke prebodel, če se ne bi bil zrušil. Tako močno se 
je zaletel vanj. »Daj mi brzostrelko.« je rekel Bo
janu. »Ti si ranjen.« »Le daj,« je trmoglavil Binč. 
»Bom že kako.« Vsak pri svojih vratih sta skočila 
na plan. Krogle so jima zažvižgale nad glavami. 
Stekla sta nazaj. »Dohodi brzostrelko ali mitra
ljez,« je rekel Binč. »Hitra, hitro.«# riFLAVSKA ENOTNOST — St. 50 — 16. decembra 1961

■ *
I

.......

66. Pod brajdo na vrtu je šest Nemcev ravno 
končalo z večerjo. Sedmi, najbrž kuhar, jim Je 
prinesel pijače. »Hura!« je zavpil leni sin na vozo 
in njegova brzostrelka je zapela. Kmet se je ne
nadoma znašel za voglom, iz sena je skočil de
ček in sklonjen tekel okrog hiše k drugim vratom- 
Ko je Binč skočil z voza, so bili Nemci negibni- 
Planil je k vratom in jih z nogo odsunil.

70. Stekel je v prvo nadstropje. Bojan mu je P*f' 
nesel municijo, novo mavzerico, sam pa je imeI 
brzostrelko. »To jima bova podkurila!« »Le ae 

veseli se prehitro. Nekdo se je ušteL Več jih J® 
kot petnajst.« Sla sta vsak na svojo stran in ’zi_' 

čela streljati pri oknih. Kje je Tomo, je pomlsl*1 
Binč. Toma ni?
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